

IMPRESOS EN LATÍN RELACIONADOS CON LA BIBLIA DE EL MUSEO CANARIO (SIGLOS XVI-XVIII): ESTUDIO Y CATÁLOGO

Francisco Salas Salgado

Universidad de La Laguna

frasalas@ull.es

RESUMEN

Este trabajo tiene como objetivo principal el catálogo de las biblia o libros relacionados con ella impresos entre el siglo XVI y XVIII, y que se encuentran en la biblioteca de El Museo Canario. Este catálogo va precedido de un estudio preliminar que pretende contextualizar dichas obras, aportando datos sobre la recepción de la biblia en Canarias en esos momentos, los poseedores y las características de los libros que se conservan.

PALABRAS CLAVE: Humanismo, Biblia, Catálogo, El Museo Canario.

BIBLE-RELATED PRINTINGS IN LATIN AT THE MUSEO CANARIO:
STUDY AND CATALOGUE

ABSTRACT

The main objective of this work is the catalogue of the Bibles or other books related to it printed between the 16th and 18th Centuries, that are in the library of the Canarian Museum. This Catalogue is preceded by a preliminary study that aims to contextualize these works, providing data on the reception of the bible in the Canary Islands at that time, the holders of them and the characteristics of the books that are preserved.

KEY WORDS: Humanism, Bible, Catalogue, the Canarian Museum.

1. PREÁMBULO

Cada vez son más frecuentes los trabajos que tratan de la pervivencia que un autor o una obra determinados han tenido a lo largo de la historia. Uno de los medios que propicia el conocimiento de esta difusión, de la fortuna y dilación en el tiempo, tiene que ver con la cultura escrita, la cultura del libro, ya que manuscritos e impresos son los que, por el número de copias, ediciones o reimpresiones que se hicieron de los mismos, permiten conocer la aceptación en el público lector y los gustos sobre materias diversas.

Este trabajo trata de los segundos, de los libros impresos, libros que son representativos de una cultura determinada, de saberes y creencias, que nos facilitan

DOI: <https://doi.org/10.25145/j.fortunat.2019.30.10>

FORTVNATAE, Nº 30; 2019, pp. 159-223; ISSN: 1131-6810 / e-2530-8343

además conocer a sus poseedores o, en su defecto, a quienes los leían, a la mentalidad de estos, a su formación y al grupo social al que pertenecen, y que también nos podrían ayudar a conocer la utilidad que esos libros debían tener.

Esto que pasa con todos los textos, especialmente con los considerados por la tradición como clásicos, los griegos y latinos, se torna relevante con uno de los que más repercusión ha tenido a lo largo de la historia, la Biblia.

Atendiendo a esto y para esta ocasión¹, me ha parecido conveniente tratar de la pervivencia –en el sentido antes expuesto– de esta obra en un marco local, reducido si se quiere, pero que a pesar de ello participa de los mismos intereses en materia libresca que otros lugares².

Si resulta atrayente conocer el devenir que tuvo la «Palabra Divina» convertida en texto escrito en cualquier momento y lugar creo que se torna especialmente productivo en una sociedad como la que se conformó en las Islas Canarias tras la conquista por «su composición mixta, fruto de la conjunción de elementos aborígenes y foráneos» (Aznar Vallejo, 1992: 275), donde la presencia del libro, la lectura y el cultivo de las letras iban a estar ligados, como es lógico pensar, a los nuevos pobladores venidos de fuera penetrados de la ideología religiosa dominante en la España de entonces y también al desarrollo y propagación que hicieron de esas creencias las diversas órdenes religiosas que paulatinamente se fueron estableciendo en suelo insular (Viera y Clavijo, 1982: II, 707-839).

Para esta labor, que me atrevo a considerar necesaria y previa a cualquier estudio posterior que se quiera realizar, es claro que se necesita llevar a cabo la revisión y descripción de los libros que albergan las diferentes bibliotecas existentes en las Islas o, en su caso, de cualquier documentación escrita relacionada con esta materia.

Algunos estudios se han realizado al respecto, tanto sobre aspectos y disciplinas particulares y diversas (Lobo Cabrera, 1982; González Antón-Martínez de Carvajal, 1992; Luxán Meléndez-Hernández Socorro, 2005; Salas Salgado, 2007; Schlueter Caballero, 2017). Asimismo, hay algún trabajo concreto sobre el tema que aquí se trata, en este caso relacionado con las biblias que se encuentran el *Fondo Antiguo* de la Universidad de La Laguna (Martínez, 1964)³, uno de los más importantes del Archipiélago.

Existen igualmente otros fondos en Canarias que tienen un enorme valor por la documentación que albergan. Entre estos se encuentra la Biblioteca de El Museo

¹ Este trabajo ha sido realizado dentro del Proyecto de Investigación del Plan Nacional de I+D PGC2018-094604-B-C31 (MCIU/AEI/FEDER, UE). Lo dedico al Dr. D. Juan Barreto Betancor, querido, apreciado y admirado compañero, pero sobre todo grandísimo amigo, a quien se homenajea en este número de la revista *Fortunatae*, de la que fue director. Aprovecho también para agradecer los comentarios, sugerencias y correcciones realizadas por los revisores de este artículo.

² Cf. Sánchez Mairena (2013).

³ Este trabajo fue reseñado por J. Álvarez Delgado (1963-1964: 86-87), quien refiere que dicho Catálogo se hizo con objeto de la Fiesta del Libro en el año 1964.

Canario, institución cultural que se halla en Las Palmas de Gran Canaria. Fundada en 1879 por un grupo de intelectuales encabezados por Gregorio Chil y Naranjo tiene como misión principal promover el desarrollo científico y cultural de dicha ciudad (Hernández Socorro, 1988-1991; Betancor Pérez, 2012).

Esta biblioteca está estructurada en cuatro secciones. Una de ellas, la que he consultado, es la sección denominada «Biblioteca General», integrada por más de 40.000 volúmenes, con publicaciones escritas en lenguas diversas (hay una gran abundancia de textos en latín) que van desde el siglo XV hasta nuestros días.

Algunos de los ejemplares que se encuentran aquí proceden de donaciones. Eran libros que pertenecían a individuos particulares o que se encontraban en determinadas instituciones, fundamentalmente la antigua Biblioteca Municipal de Las Palmas de Gran Canaria y la biblioteca de la Real Sociedad de Amigos del País de Gran Canaria.

Afortunadamente, para realizar esta tarea contamos con un trabajo previo, realizado en la institución isleña durante casi un lustro por el personal perteneciente a Patrimonio Bibliográfico.

He de indicar que, a pesar de que la extensión temporal que abarca el registro de libros del *Catálogo Colectivo de Patrimonio Bibliográfico Español* –llega hasta 1958–, en este trabajo voy a tratar solamente de los libros publicados hasta el siglo XVIII, siguiendo de alguna manera la periodización realizada por el profesor Luis Gil (1981), que se corresponde con la época del Humanismo⁴.

La consulta avanzada en este *Catálogo Colectivo* relativa a las bibliotecas de Canarias y centrada en la biblioteca de El Museo Canario, con el parámetro de búsqueda general del término «Biblia» en las fechas que se han indicado, ofrece un total de cuarenta entradas, algunas repetidas, relacionadas con el texto sagrado, que pueden en un primer término ofrecer una idea de los ejemplares que existen.

La tarea siguiente fue la revisión de estos datos en los catálogos de El Museo Canario y su posterior estudio y contextualización. Esta es la razón de las páginas preliminares donde se trata de señalar la continuidad del “texto divino” y de otras obras relacionadas, hablar de los poseedores de estos libros amén de otros asuntos afines, y en un segundo momento ofrecer el catálogo de estas obras.

2. LA RECEPCIO DE LA BIBLIA EN CANARIAS

Las investigaciones relacionadas con el estudio del libro como elemento formativo en la época del humanismo en las Islas permiten asegurar que, desde época temprana, la Biblia fue uno de los textos de presencia incuestionable.

⁴ La catalogación de este fondo se halla en la página web del *Catálogo Colectivo de Patrimonio Bibliográfico Español*, que puede ser consultado en línea en la siguiente URL: <http://catalogos.mecd.es/CCPB/ccpbopac/>.

No obstante, antes de hablar de ello, evidentemente con las lógicas limitaciones que requiere un trabajo de estas características, conviene ofrecer algunos datos sobre el desarrollo de la cultura en los primeros momentos incidiendo evidentemente en la conformación de las primeras bibliotecas.

Un hecho manifiesto pero que conviene señalar, es que tras la conquista de las Islas las primeras bibliotecas que se podrían encontrar y empezaron a conformar tendrían que venir entre el equipaje de las personas que empezaron a habitar las mismas, personas de diferente condición, formación y procedencia.

A este momento inicial, en el que sobresale y pesa sobremanera la cultura del Renacimiento, se refiere Lobo Cabrera (1982: 645) en los siguientes párrafos:

Ella importó sobre todo aquello de que carecían las islas; trajo la actividad mercantil, con la venta de mercaderías foráneas y compra de productos locales; trajo su lengua, con sus enseñanzas religiosas y clásicas y sus textos y libros para ejercitárla. El conquistador, el poblador, el oficial real necesitó importar los elementos indispensables de su ambiente cultural, del cual eran una irradiación.

Estas importaciones primeras, necesarias y obligadas, hubieron de continuar largo tiempo: las islas carecieron de universidades, de colegios mayores y menores y de actividad impresora hasta dos centurias después. La actividad cultural estuvo monopolizada por los eclesiásticos, pero poco a poco fue cediendo paso a gentes de otras categorías que aportaron lecturas y útiles de trabajo que heredaron las islas, ya por donaciones testamentarias, ya por público remate de bienes.

Para ser más precisos, fueron las clases más pudientes junto, con las diversas órdenes religiosas (y no todas, ni siempre), las que por su condición y por sus intereses poseían ya un cierto nivel y necesitaban de nuevos conocimientos a fin de lograr una mejor estabilidad y consolidación y progresar en esa sociedad que se iba conformando en un momento de penuria cultural, donde lo principal e importante era atender otras actividades más básicas. Y serían estas élites las que iban a necesitar de los libros para lograr esos fines, aunque se supone que la llegada de esta mercadería fuera anterior⁵.

Posteriormente, hasta llegar al siglo XVIII, siguió el impreso teniendo «un papel importante en la circulación de los modelos culturales» (Lobo Cabrera, 1997: 156), siendo la centuria ilustrada el momento de mayor auge de la cultura en el Archipiélago.

En esta parcela de estudio, un problema evidente es la imposibilidad que se tiene muchas veces de acceder de forma física a las bibliotecas que se conformaron

⁵ Así lo indica Lobo Cabrera (1982: 651): «La presencia del libro en Canarias puede remontarse a los períodos anteriores a la conquista. Es presumible que en las campañas evangelizadoras de los mallorquines y demás gentes mediterráneas viniesen libros a las islas, aun cuando fueran de carácter catequístico y apolológico para enseñar a los indígenas la religión cristiana. Tampoco es difícil suponer que cuando el obispado de Telde se convierte en realidad en el siglo XIV los obispos y ayudantes trajeran consigo manuscritos y devocionarios propios de su espíritu».

entonces, tanto las que pudieron existir en los primeros momentos tras la Conquista como en las centurias siguientes.

Esto que ocurre con las bibliotecas privadas se da también con las bibliotecas conventuales, de las que poco se conoce⁶, teniendo en cuenta la dispersión de los fondos de muchas de ellas que provocó la Desamortización.

Ante ese inconveniente, se tornan fundamentales los datos que aportan algunas investigaciones que han prestado atención a otro materiales y fuentes, ya no directos, como catálogos manuscritos, inventarios *post mortem*, cartas de compraventa, testamentos, donaciones, etc.⁷

La lectura de los mismos (*v. gr.*, Lobo Cabrera 1982: 652-682; Caballero Mujica: 1992) permite que accedamos a informaciones precisas. Se sabe de esta manera de la existencia temprana en las Palmas de Gran Canaria de libros impresos que datan de 1520, pertenecientes en este caso a la biblioteca de la catedral que en ese momento se estaba ampliando.

En efecto, al interés catedralicio por la formación del clero, con el otorgamiento de licencias para cursar o continuar estudios en las universidades de la Península⁸, se sumó entonces el establecimiento de la biblioteca capitular, cuya existencia remonta Caballero Mujica (1992: I, 649) al año 1497, pues en los estatutos de esa fecha ya se ordena no sacar libros de la Iglesia.

Otro tanto sucedía en el año 1513, cuando se acordó en la sesión del Cabildo celebrada el 20 de marzo que se encadenen y estén bajo llave los libros de la iglesia

⁶ Ofrece datos Lobo Cabrera, 1997: 162-163.

⁷ A este respecto añade Lobo Cabrera (1997: 158-159): «En Canarias, aún hoy, es difícil establecer un estudio amplio sobre la formación de bibliotecas y el avance de la lectura en los tres siglos de la modernidad. En parte porque librerías de aquella época apenas han llegado a la actualidad en su integridad, ya que a la muerte del propietario podían suceder dos cosas, o que los libros saliesen a subasta, desintegrándose en su totalidad la colección e incluso cambiar de destino, al ser comprados los ejemplares por gentes que iban a Europa o a América, o se desmembrara entre los distintos herederos. Por otro lado, el expurgo de las fuentes para realizar dicho análisis apenas si se ha intentado timidamente, con lo cual los estudios son también escasos para dar siquiera una pequeña síntesis. Frente a esto, el conocimiento por islas es bastante dispar e impreciso, pues frente a un mayor conocimiento de lo que sucedía en Gran Canaria y en Tenerife, de otras islas apenas tenemos referencias».

⁸ Conocemos los resultados de tales licencias a finales del siglo XVI por los informes de 1590 y 1592 que eleva a Felipe II el obispo de Canarias Fernando Suárez de Figueroa. Según indica Caballero Mujica (1992: I, 648): «El clero diocesano en su totalidad lo formaban entonces ochenta y siete sacerdotes, de los que cuarenta y tres estaban incorporados a la catedral en su larga teoría de dignidades, canónigos, racioneros y capellanes reales, y los restantes, al servicio parroquial. De la totalidad del clero, treinta y un sacerdotes poseían grados universitarios, equivalentes al 35 por 100 de los mismos, en las siguientes disciplinas: Cuatro en teología; veinte en Cánones; dos *in utroque iure*; uno en Artes; y tres, indefinidos. De los indicados treinta y un graduados, veintiséis son canarios y solo cinco de otras diócesis. Respecto a las universidades a las que acudían tenemos los siguientes datos: En Valencia, nueve graduados; en Oñate y Sigüenza, tres cada una; en Alcalá, Osuna, Pisa, Salamanca y Sevilla, dos cada una; y en Roma, uno».

para que ningún beneficiado pudiera sacarlos. El interés de estas ordenanzas tenía como objetivo ofrecer la posibilidad a los miembros capitulares de leer o profundizar en los conocimientos que habían adquirido en el momento que quisieran.

Posteriormente, en 1520, se encarga al mayordomo de fábrica que buscarse el mejor sitio para instalar otra librería y lo mismo se indica en 1526, esta vez motivado por el «número de los libros que cada día se aumenta»

Este incremento era debido especialmente a las donaciones que se hicieron. Tal fue el caso de la realizada en el año 1533 por el bachiller Pedro del Broilo, cura de la misma. A través de esta tenemos datos sobre las materias y contenidos de los libros de la biblioteca catedralicia, la cual, a principios del siglo XVII, se convirtió en la primera del Archipiélago «sin tener que envidiar nada a las capitulares peninsulares» (Lobo Cabrera, 1982: 657-658). En estos primeros momentos se mezclaban los libros de teología con los clásicos, cuyo contenido imaginamos que estaba sometido a la férrea censura de la época.

Hay noticias asimismo de las bibliotecas de algunos personajes vinculados no ya a la Catedral, sino al Santo Oficio y a la Audiencia⁹. Entre los libros que aparecían se encontraban textos de Decretales, de Sumas y Sermones amén de algunas obras de poetas clásicos.

Luego los gustos de lectura se fueron ampliando y en el siglo XVIII los libros en francés, aunque también ingleses y holandeses, son los que llegaban a las islas según consta de las informaciones que aparecen en los registros realizados por la Inquisición¹⁰.

En medio de tantas obras, la Biblia se va a convertir en un texto repetido tanto en los inventarios públicos como en las bibliotecas particulares¹¹.

En el Quinientos consta en diversas bibliotecas. Existe un ejemplar de la misma entre los libros que componían la librería del doctor y canónigo de la catedral Bernardino de Meneses en 1560. También el licenciado en leyes, oidor y juez apelación Pedro de Ceballos «lee la biblia y sus comentarios de Francisco Titelman: *Eclesiasten, Cantica Canticorum* y los *Salmos*» (Lobo Cabrera, 1982: 669). Lo mismo ocurre con el licenciado Reinaldos, médico que fue del Cabildo de Gran Canaria en 1537 y 1555, de quien se dice que la «Biblia era el más usado de sus libros religiosos: no tiene, según el inventario, ni principio ni fin» (Lobo Cabrera, 1982: 672). En fin, Luis de Morales, nacido en Las Palmas en 1537 y alumno de gramática

⁹ Cf. como ejemplo de ello, la biblioteca del oidor Alvaro Gil de Sierpe en la cual existía una «Biblia sacra de un cuerpo» (Lobo-Regueira 2000: 143).

¹⁰ Lobo Cabrera (1997: 161) menciona 64 obras, todas en inglés, que el Santo Oficio en 1778 intervino a un comerciante de La Orotava de origen irlandés; y 200 títulos de obras en holandés, alemán, francés y español requisadas al cónsul holandés, luterano y calvinista, Arnaldo Vansteinfort en 1779.

¹¹ Se supone, además, que la Biblia debía ser uno de los textos que, junto con devocionarios para enseñar a los indígenas el camino del cristianismo, traían los religiosos encargados de las fundaciones religiosas, como fue la del obispado de Telde (Lobo Cabrera, 1997: 159).

latina de Juan de Mal Lara en Sevilla, tenía entre sus libros cotidianos «la Biblia y sus comentarios: *Génesis, Profetas, Job, Evangelistas y Epístolas*» (Lobo Cabrera, 1982: 678).

También en el siglo XVIII, a partir de la información que ofrecen los testamentos realizados, el cincuenta por ciento de los libros que se describen son eclesiásticos y entre ellos biblias, catecismos y breviarios (Lobo Cabrera, 1997: 171).

Algunas bibliotecas de esta época que son conocidas por inventarios posteriores permiten aseverar esto.

Aparecen así biblias y textos relacionados con la misma en bibliotecas privadas de este siglo establecidas en Las Palmas de Gran Canaria. Destaca, entre todas, la del obispo Antonio Tavira y Almazán, parte de la cual fue donada al Seminario de Las Palmas y a la Universidad de La Laguna.

Entre los libros que se relacionan en el inventario de la misma, realizado por el que fuera obispo de la diócesis de Canarias, José Antonio Infantes Florido, existen también ejemplares de la Biblia (registros 110-115), cuatro de ellos escritos en vulgar y dos en latín. Entre estos se encuentra un ejemplar de la conocida *Biblia Regia* editada en Amberes y dirigida por Arias Montano (Antuerpiæ, 1569-1573, 8 vols. en folio mayor).

Esta preeminencia del vulgar frente al latín quizás responda a la necesidad que se proclama entonces (recuérdese el papel que tuvo en ello Pascual Quesnel) de poner la Escritura en manos de todos, incluido el pueblo llano. En ello inciden también los siguientes párrafos de Infantes Florido que vienen a caracterizar mejor el estudio del texto sagrado en ese momento y las obras que por este motivo se realizaban:

La preocupación por la exégesis bíblica es un signo de este tiempo, común a Seminarios, Universidades, predicadores e incluso seglares inquietos por renovar la elo- cuencia. Se vive un momento en que la Escritura es piedra angular y cuestión batallona de las nuevas directrices que va tomando la vida cristiana, ya en la especulación, ya en todo el campo de la espiritualidad. Abundan con este motivo las ediciones de unos registros bíblicos –ya conocidos desde la Edad Media– llamados «Concordancias», muy útiles para ayudar a esclarecer el verdadero sentido de las Escrituras. Un primer paso ya lo dio el Cardenal Hugo –dominico del siglo XIII– con sus *Concordantiae* obra trascendental y sucesivamente reeditada, seguida de las *Concordantiae mayores* de la Universidad de París, de 1526, y de las *Concordantiae Bibliorum* –con las correcciones de Luca–, del año 1754. A esto hay que añadir los «diccionarios» e «historias» de la Biblia, algunas con profusión de láminas, de gran valor catequético» (Infantes Florido, 1981: 80-81).

De cualquier manera estos pocos ejemplares de Tavira pueden ejemplificar esa coalescencia entre tradición y renovación.

3. POSEEDORES

Señalaba A. Millares Carlo en un capítulo dedicado a las bibliotecas de la época moderna y contemporánea que el periodo que se extiende entre los siglos XVI y XVIII

significó el proceso de madurez al que había llegado la civilización europea. En este hecho tuvo mucho que ver la invención de la imprenta, que facilitaría la producción y desarrollo literarios y al mismo tiempo la conformación de bibliotecas, tanto públicas como privadas, al ser menor el coste de los libros¹².

Esta circunstancia última, que refiere Millares, es la que tiene que ver mejor con los impresos que conforman el catálogo del presente trabajo. Las biblia que aparecerán luego relacionadas formaron parte en su momento de bibliotecas tanto de instituciones privadas, especialmente religiosas, como de individuos concretos. Ello se sabe por algunas referencias manuscritas que aparecen en estas obras. Se mencionan así personas e instituciones concretas que, como digo, dan idea del uso de esos libros entendidos en este sentido como objetos mercantiles.

He podido así identificar a algunos de estos poseedores, de algunas instituciones hay investigaciones puntuales, pero en otros casos la identificación de los mismos es difícil y ofrezco solo datos que se mueven más en el terreno de la hipótesis¹³.

Empezando por los libros que pertenecieron a las instituciones encontramos entre ellos los comentarios a los Cuatro Evangelios de Tomás de Vio (registro n° 1). Por la anotación manuscrita que aparece en la portada se entiende que su momento pudieron estar en los anaqueles de la biblioteca de algún convento agustino, sin que podamos precisar más.

Esta laguna no se da con la otra obra que entraña en este grupo, las *Sacrorum Bibliorum Vulgatae editionis concordantiae, recensitae atque emendatae a Francisco Luca*, publicadas en Lyon, 1726 (registro n° 7). Claramente se dice que esta obra pertenecía al convento dominico de Nuestra Señora de las Nieves de Agüimes, villa situada al sur de la isla de Gran Canaria. Este convento fue fundado en 1649, siendo obispo de Canarias Francisco Sánchez de Villanueva y Vega¹⁴.

Pero son los exlibris de personas particulares los que más aparecen. En alguna de las obras son varios los poseedores que se mencionan, lo que viene a incidir en el uso del libro, como dije, como objeto de compraventa. En este sentido son varios los nombres que encontramos, casi todos vinculados a cargos y dignidades eclesiásticas.

Una parte importante de estos libros lleva la firma del Dr. Massieu. Dos son los nombres que pudieran casar con este personaje, ambos naturales de Santa Cruz de La Palma¹⁵.

El primero de ellos es Manuel Massieu y Monteverde, quien nació en aquella ciudad el 25 de diciembre de 1682 siendo bautizado el 17 de enero de 1683.

¹² Para ello cf. Millares Carlo, 1988: 260-299.

¹³ Agradezco desde aquí la ayuda prestada por D. Juan Gómez-Pamo y Guerra del Río, bibliotecario de El Museo Canario e ilustre genealogista. Hago extensivo este agradecimiento a D. Fernando Betancor Pérez, también bibliotecario de esta institución, por la revisión de algunos de los textos.

¹⁴ Cf. para una sucinta historia de este establecimiento Artiles (1965), donde por otro lado nada se dice de la biblioteca de dicho convento.

¹⁵ Cf. Fernández de Bethencourt, 1954: II, 126-127; y 184-185.

Siguió la carrera eclesiástica y fue doctor en Sagrada Teología, canónigo y deán de la Santa Iglesia Catedral de Canarias, destacando por sus dotes de virtud y gobierno. El 13 de octubre de 1765 falleció en la ciudad del Real de Las Palmas a los ochenta y tres años, habiendo otorgado testamento ante José Hernández Millares, escribano público, por el que, en unión del canónigo José Antonio Massieu, su sobrino, instituyó el mayorazgo de esta casa en Gran Canaria. Y es este personaje el otro posible poseedor de estos libros.

En efecto, José Antonio Massieu Campos y Castilla, también nació en Santa Cruz de La Palma el 11 de diciembre de 1729. Fue presbítero y doctor en Cánones y Teología. Se sabe que profesó el hábito Calatrava, y que fue provisor y vicario general de la Diócesis de Canarias y racionero de aquella Santa Iglesia Catedral en 1760. Dos años más tarde, en 1762, llegó a ser canónigo, y ocupó el cargo de deán en 1784. Fue inquisidor apostólico y presidente del Tribunal de la Inquisición de estas Islas. Su muerte en Las Palmas de Gran Canaria ocurrió el 29 de mayo de 1790. Ese mismo día se abrió su testamento ante Antonio Miguel del Castillo, a través del cual se ratificaba la fundación de Mayorazgo de su tío Manuel Massieu a favor de la descendencia de su hermano primogénito Nicolás.

A la vista de estas noticias me inclino a pensar que el poseedor de estos libros sea mejor José Antonio Massieu y no su tío por la fecha de algunos de los impresos que estarían en su librería, en concreto la *Biblia sacra* publicada en Venecia en 1760 cinco años antes de su fallecimiento, a la edad de 78 años.

También entre estos impresos destaca el *Novum Jesu-Christi Testamentum* publicado en París en 1785, el cual por lo que aparece en el vuelto de la portada tuvo varios poseedores. De los dos primeros, Bravo de Laguna y Montesdeoca, no se indica nada, en todo caso la presencia de su nombre revela que tuvieron este libro en algún momento. No ocurre lo mismo con el último de ellos Quintana y Llarena, quien lo había comprado, tal y como se indica.

Ciertamente, se menciona como primer poseedor a «P. María Bravo de Laguna». La duda está en si se trata de un miembro masculino o femenino de este linaje canario, si bien considero que sea un miembro masculino de esta rama. El único nombre que concuerda totalmente tal y como aparece es Pedro María de Jesús Bravo de Laguna y Ponte, segundo poseedor del Mayorazgo de su Casa. El problema es que falleció siendo niño en Las Palmas el 15 de noviembre de 1783 dos años antes de la publicación del libro¹⁶.

En segundo lugar se nombra a «Montesdeoca». Creo que puede tratarse de Lorenzo de Montes de Oca y Jacques, dignidad Tesorero de la Santa Iglesia Catedral de Canarias y vocal de su famoso Cabildo Permanente en 1808, quien falleció en Las Palmas, en 1 de agosto de 1822¹⁷.

¹⁶ Cf. Fernández de Bethencourt, 1967: IV, 296.

¹⁷ Cf. Fernández de Bethencourt, 1954: II, 726.

Y en tercer y último lugar aparece Quintana Llarena del que se encuentran más datos de tratarse de este personaje¹⁸.

Justamente, José María Pedro Domingo Pablo de Quintana Rodríguez de Vivar Rivera-Dávila Montes de Oca y Llarena nació en Las Palmas el 17 y se bautizó en el Sagrario-Catedral el 22 de noviembre de 1781. Considerado uno de los próceres más relevantes de su época, ocupó muchos e importantes cargos. Fue así coronel del Regimiento de Milicias provinciales de Las Palmas por Real Despacho de 3 de junio de 1829, coronel graduado de Infantería por Real Despacho de 15 de septiembre de 1844; pero, además, regidor perpetuo hereditario de Gran Canaria, procurador a Cortes por las islas Canarias en el Estamento de 1834 a 1837, gobernador militar interino de la propia isla en 1829, 1830, 1831-34 y 1840, síndico personero general del antiguo cabildo de la isla en 1807, 1815 y 1833, alcalde primero constitucional de la ciudad de Las Palmas en 1812, 1818 y 1843, diputado en el cabildo general permanente de 1808, caballero de la Real y Militar Orden de San Hermenegildo, comendador de la Real Orden americana de Isabel la Católica por Real Decreto de 4 de diciembre de 1835 y director de la Real Sociedad Patriótica de Amigos del País de Las Palmas en los años de 1849 a 1853.

Fue el último poseedor del mayorazgo fundado en 1684 por Isabel de Montes de Oca y Talavera, del patronato que creó en 1659 en la isla de La Palma Andrés González Ximénez de Tasis, del fundado por Magdalena López de Morales en 1716 y del instituido por Sebastiana Hidalgo de Quintana en 1780.

Asimismo ocupó el cargo de patrono de la Capilla de Nuestra Señora de la Antigua en la catedral de Canaria, de la mayor del Pino en la parroquial de Teror, de la de San Miguel en la parroquial de Santiago de Gáldar y el de copatrono de la ermita de San Antonio en la propia villa y de la parroquial de San Lorenzo.

Se casó en Las Palmas de Gran Canaria el 1 de agosto de 1810, con María de los Dolores Antonia Donata Isabel Josefa Dominga Ramona Agustina de Llarena y Westerling, su prima segunda, hija segunda de Manuel de Llerena-Calderón Mesa Viña de Vergara Alvarado-Bracamonte, marqués de Acialcázar y de Torre Hermosa, regidor perpetuo y Alguacil mayor por juro de heredad de Tenerife, y de Úrsula Leonor Westerling del Castillo, de la Casa de los Conde de la Vega Grande de Guadalupe.

El coronel Quintana falleció en la ciudad de Las Palmas, a 14 de noviembre de 1869.

Finalmente, el último nombre que se encuentra es el de Alonso Falcón de Alarcón¹⁹, poseedor en este caso de los comentarios del carmelita Juan de Sylveira (registro n° 4). Bautizado en Telde el 11 de enero de 1695, fue doctor en Sagrada Teología, cura párroco del Sagrario de la Catedral de las Palmas y finalmente canónigo

¹⁸ Cf. Fernández de Bethencourt, 1954: II, 736-737.

¹⁹ Cf. Fernández de Bethencourt, 1954: II, 765-766.

magistral de la misma, consultor y calificador del Santo Tribunal de la Inquisición, con pruebas mayores, aprobadas en 27 de abril de 1758, insigne teólogo y orador sagrado.

Por el testamento cerrado que hizo el 24 de junio de 1771, abierto y protocolado el 29 de marzo de 1774 (día de su defunción), ante José de Alvarado, instituyó por su universal heredero a su hijo Nicolás Falcón, habido con una señora noble de Las Palmas y legitimado por Cédula Real del Señor don Carlos III de 11 de julio de 1769. Yace el magistral Falcón en la catedral de Las Palmas.

4. LOS IMPRESOS DEL EL MUSEO CANARIO

Evidentemente hay que entender que las obras que se pueden encontrar en cualquier biblioteca responden a unos condicionantes y a un entorno determinados. Es repetido que la Biblia fue la primera obra que se vio beneficiada del invento de la imprenta, al cual algunos llamaron *ars diuina*; se la considera así el primer libro impreso con caracteres móviles realizado en Europa²⁰. Aunque sobre esto existe cierta controversia, cabe considerar el éxito editorial que iba a tener su edición, como advierte H. Escolar (1988: 305-306):

Es explicable que fuera la Biblia el objetivo fundamental del taller maguntino. Era la obra más importante de la cultura cristiana con un mercado seguro, como lo probaron las 127 ediciones de Biblias que se hicieron dentro del siglo xv. Los dos volúmenes de esta primera Biblia contienen 1.284 hojas de gran formato, con dos columnas cada una de 42 líneas en todos los ejemplares a partir de la once, pues en algunos las nueve primeras páginas sólo tienen 40, y 41 la 10. La letra es gótica, como hubiera sido la de un manuscrito de esta naturaleza hecho en aquellos años en Alemania. Se dejaron unos huecos sin imprimir para que el rubricador los rellenara a mano y precisamente un rubricador, Enrique de Cremer, da la fecha del verano de 1456 como la del final de su trabajo en el ejemplar que perteneció al cardenal Mazzarino. Ha sido considerado el libro más bello entre los impresos y realmente la impresión fue uniforme y la composición cuidada por la justa separación de las letras de cada palabra y de las palabras entre sí.

De los casi veintidós mil impresos que se realizaron a lo largo del siglo xv (a finales, para ser más precisos), la mitad fueron obras de carácter religioso y la mayor parte fue escrita en latín.

Refiere G. M. Vian (2005: 268) que «varios centenares fueron las ediciones bíblicas» de los textos de Jerónimo, Agustín, Gregorio Magno, Ambrosio, Lactancio y Cipriano, con centros importantes de impresión como Basilea.

²⁰ Para esto y las objeciones que se han formulado al respecto, véase Vian, 2005: 265-66.

A la revolución de la imprenta habría que añadir, como característica del momento del que parten las obras impresas que aparecen en el catálogo, cierta madurez crítica derivada del humanismo y de determinadas influencias ideológicas en un momento de inestabilidad en la cristiandad, debido a las controversias que surgieron y a las sucesivas reformas y contrarreformas. Aunque se sugiere que «esta fuerte ideologización de los textos cristianos fue equilibrada por la influencia de la erudición y de la actividad filológica, también condicionada por controversias y censuras» (Vian, 2005: 276)

A estos datos relacionados con la divulgación general de la Biblia y de obras relacionadas con la misma, se han de añadir determinadas disposiciones que vendrían a condicionar el contenido que se debía transmitir.

Esto sucede en el siglo XVI con el texto de la Vulgata el cual el Concilio de Trento en su cuarta sesión, el 8 de abril de 1556, considera probado y fiable desde el punto de vista doctrinal por el uso que ha tenido en los siglos precedentes y exige que sea tenido por auténtico en las lecciones públicas, en las disputas, en la predicación y las exposiciones.

Como es de esperar tal normativa vendría a incidir en las ediciones de la Biblia que se iban a realizar (también de las obras relacionadas con la misma), pues estas debían seguir las reglas establecidas empezando por la prevención de publicar la Vulgata en su versión más correcta. Aparte de esto, como apostilla, se debe entender que esta misma normativa fue la causa del escaso progreso de la ciencia filológica aplicada a la Biblia.

Empezaron también entonces las labores para la realización de una edición romana del Texto Sagrado (Vian, 2005: 278-279). El comienzo de las mismas se sitúa en el año 1546, pero no fue hasta 1561 cuando se nombró una primera comisión, a la que siguieron otras dos antes de la intervención del cardenal Antonio Carafa y del mismo Sixto V, cuya actuación resultó realmente infeliz por sus reiteradas correcciones en el texto.

Se considera que esta edición, en la que intervino el Papa Sixto V, se basaba en la realizada en Lovaina en 1547. La muerte del Papa ese mismo año hizo que su sucesor Gregorio XIV nombrara una nueva comisión. Es en 1592, ya con el Papa Clemente VIII, cuando se imprime un nuevo texto que difiere en casi cinco mil variantes, pero que se publica bajo el nombre de Sixto V. A partir de la edición de Lyon de 1604 aparece también el nombre de Clemente VIII, dando lugar a la conocida Biblia sixto-clementina que pervive hasta casi mediados del siglo XX.

Es lógico pensar que las características anteriores se perciban en las obras que se conservan en las diferentes bibliotecas del momento, entre las que se encuentran las de la institución grancanaria.

Aunque ya se advierte claramente en el título dado a este trabajo, y pudiera parecer una obviedad, es evidente la importancia que todavía tenía la lengua latina como transmisora del saber. En este sentido tampoco hay que olvidar que el latín era la lengua oficial de la Iglesia en la cual debían estar preparados (por lo menos medianamente) los miembros que pertenecieran a la misma.

Constancia de esto hay en las obras de exégesis o auxiliares realizadas por Agustín Calmet en el siglo XVIII, las cuales fueron en su momento publicadas

en francés, pero que se encuentran en El Museo Canario en su versión latina, traducidas en este caso por Iohannes Dominicus Mansi²¹ (1692-1769), conocido teólogo nacido en Lucca (Toscana), clérigo regular de la congregación de la Madre de Dios y después arzobispo de dicha ciudad, a quien se deben muchas noticias, suplementos y apéndices de otros tantos autores.

Otro dato que se advierte claramente en estas obras es que el porcentaje de las mismas va *in crescendo* en tanto que son más numerosos los impresos que encontramos publicados en el siglo XVIII. No obstante, esto habría que puntualizar de inmediato que algunos de los ejemplares que encontramos de esta centuria son la misma obra si bien editada en lugares diferentes.

Mayor interés empero tiene la temática de las mismas. A este respecto parece existir un interés notable por el Nuevo Testamento o por alguno de los libros que componen esta parte²², y significativa parece la atención que se presta más a la hermenéutica de los libros sagrados que al propio texto de las Escrituras. No obstante son relevantes las biblias que se han localizado.

Destaca así la edición lovanaise realizada en la imprenta de Plantino en el año 1583, la cual toma como base la *Biblia Latina ad vetustissima exemplaria castigata* publicada también en esa ciudad en 1547 y realizada por el exégeta Iohannes Hentenius (1499-1566). Este perteneció a la orden de los Dominicos; su labor encomiable –si bien no definitiva ni conclusa– es continuada en esta biblia por otros maestros lovanienenses, como se indica en la admonición al lector²³.

Se conserva, asimismo, un ejemplar del s. XVIII debido a Juan Bautista du Hamel (1624-1706), filósofo y teólogo francés, primer secretario de la Academia de Ciencias de Francia, que cuidó de esta edición de la biblia sexto-clementina. Autor entre otras

²¹ Este traductor refiere el método seguido y su interés por que el texto de Calmet llegara lo más claro posible: «Si quae autem obscura præfert Latina versio, quibus lux aliqua in Commentario non affundatur, hæc rara sunt, atque addito a nobis uno vel altero satis superque illustrantur» en «Praefatio interpretis» a R. P. D. Augustini Calmet *Commentarius literalis in omnes libros Veteris e Novi Testamenti*, t. I, Pars I, Augustae Vind. & Wirceburgi, 1760, f. a4r.

²² En la historia y la filología de los textos cristianos entre los siglos XVI y XVIII, los estudios relacionados con el Nuevo Testamento cobraron un interés esencial desde el éxito de la edición erasmiana del texto original de los libros neotestamentarios y de las ediciones de Teodoro Beza. Los siglos XVII y XVIII contemplaron un esfuerzo en investigación sobre el texto neotestamentario y un ataque contra el *textus receptus*. Más datos en Vian, 2005: 315-324.

²³ De esta manera se expresa el Decano en ese momento (no se menciona su nombre) de la Facultad de Teología de la Universidad de Lovaina en dicho preámbulo (véase el uso de la «e caudada» y la notación de la nasalidad): «Verùm is [sc. Iohannes Hentenius], cum multas & non contemnendas vulgate editionis lectiones nō reperit, tum eas quas reperit, ad sacræ Scripturæ fontes minimè reuocauit. Ita factum est, vt loca plurima meritò corrigenda eius diligentiam fugerint. Quamobrem elegit Facultas nostra Professores quosdā suos, & eruditione & sedulitate præstantes, qui, quę à sacra rum literarum studiosis in superioribus editionibus desiderari possent, fideli diligentia perfici curarent [...]» (*Biblia sacra*, Antuerpiae, 1583, f.*2r.).

obras de unas *Institutiones biblicae* (París, 1698), donde se examinan cuestiones como la autoridad e inspiración de la Biblia, el valor del texto hebreo y de sus traducciones, en esta obra hace acompañar al texto sagrado de muchas notas, especialmente más abundantes en los salmos y los libros de la Sabiduría (*in Psalmis vero et in libris Sapientiae crebriores notas et paulo uberiiores ob textus obscuritatem attexere oportuit*)²⁴.

Pero como se dijo son los comentarios, exégesis e interpretaciones del texto sagrado los que más abundan, además de otras obras de consulta o de carácter más práctico, lo que da cuenta del interés previo y la preparación posterior que debían tener los poseedores de dichas obras (como hemos visto en el apartado anterior reputados teólogos).

Algunos de estos comentaristas tuvieron gran relevancia en su momento e influencia posterior. Es el caso de Tomás de Vio Cayetano (1469-1534), maestro general de los dominicos y profesor de teología en las universidades de París y Roma. Es conocido su intento de frenar la reforma protestante de Lutero y su interés en el conocimiento de las ciencias sagradas que debían tener los miembros de su orden. Fue gran defensor de la Escuela Tomística e intentó contrarrestar las extravagancias bíblicas de los humanistas, aunque no tuvo reparos en utilizar la versión anotada del Nuevo Testamento de Erasmo. Le interesaba, sobre todo, que llegara el sentido literal de las Escrituras como indica en la dedicatoria a Clemente VII aparte de en el propio título de la obra.

Pero los otros comentaristas no fueron inferiores en estos menesteres. Juan de Sylveira (1592-1687) fue un teólogo y religioso carmelita portugués a quien se debe también un *Commentarium in textum evangelicum*. Natal Alejandro (1639-1724) de la orden de santo Domingo, fue maestro en Teología y Doctor por la Sorbona. Bernard Lamy (1640-1715) fue un matemático y teólogo francés, profesor de estudios clásicos en Vendôme en 1661 y catedrático de filosofía en la Universidad de Angers de donde fue expulsado por sus ideas cartesianas. Antonio Agustín Calmet (1672-1757) inició un nuevo método de exégesis apartándose de las interpretaciones alegorías, morales y literales. El agustino Enrique Flórez (1702-1773) fue catedrático de la Universidad de Alcalá y conocido autor de la monumental *España Sagrada*. Aplicó la crítica a las fuentes originales y promovió diversas ediciones entre la que se encuentra el comentario a la Apocalipsis del Beato de Liébana (701-c.798), obra hecha de compilaciones y extractos de los padres y doctores de la Iglesia más renombrados. Por su parte, Martín Martínez de Cantalapiedra (1518-1579) es otro de

²⁴ Aparece en este impreso también el texto hebreo. Aquí se ha ayudado de los mejores comentaristas cuando hay diferencias con el texto de la Vulgata o cuando intenta encontrar el sentido más oportuno: «Quo autem doctis juxta et indoctis fieret satis, ubi textus Hebraicus, qualis ad nos usque pervenit, a Vulgata editione videtur disentire aut quiddam aliud exprimere, ex consenso interpretum qui omnium pene iudicio sacrae huius linguae habentur peritiores hoc ipsum annotatum oportuit» en «Praefatio» a *Biblia sacra Vulgatae...*, Venetiis, 1760, p. vi.

los grandes biblistas de la escuela salmantina donde fue profesor de hebreo. Su trayectoria vital estuvo muy ligada a la de Fray Luis de León y a la de Cipriano de la Huerga.

En fin, teniendo en cuenta todo lo anterior, podríamos de forma puntual extraer algunas conclusiones.

De entrada lo primero que habría que reconocer es la existencia de un interés por los libros y lo que rodea a los mismos. En el caso de los textos relacionados con la Biblia, no podemos saber exactamente si se dio más una verdadera pasión bibliófila entre quienes fueron los poseedores y lectores los mismos, enmarcada como es lógico dentro de la ortodoxia del momento, o una necesidad derivada del desarrollo de una actividad profesional.

Ello se debe al hecho de que sus poseedores fueron personas formadas y cultivadas, pertenecientes al clero o, en su caso, a una clase social alta; personas que estaban, además, al tanto de las corrientes y novedades en la materia y conocían las ediciones y comentarios que se fueron sucediendo. De alguna manera tales individuos tienen relación con esa primera categoría (quizás mejor decir estrato social) que M. Chevalier (1976: 20) señaló entre la población española ya desde el Siglo de Oro como lectores de libros, en concreto, aquellos que podían permitirse por sus recursos económicos tener acceso a los mismos y comprarlos.

Habrá que indicar, igualmente, que algunas circunstancias ocurridas en algunos de esos momentos pueden justificar la presencia de ciertas obras²⁵. Especialmente relevante es la conocida prohibición por parte de la Inquisición de que la Biblia se leyera en lengua vulgar, lo que propició que el latín fuera usado como lengua vehicular, algo fácilmente observable en el inventario que se ofrecerá después.

También es manifiesta la abundancia de impresos en el siglo XVIII frente a los de las centurias anteriores. Pudiera explicar ello, aparte de los condicionantes históricos y sociales que se dieron en las Islas, el interés y atención que existió entre los ilustrados hacia el estudio de la Biblia, siguiendo el ejemplo de los humanistas del siglo XVI, aunque los resultados no fueran los esperados. Ejemplo de este interés lo tenemos, por ejemplo, en Gregorio Mayans, quien propugnaba especialmente el estudio de los Salmos, los Libros Sapienciales y el Nuevo Testamento.

Asimismo, la existencia de algunas de estas obras pudiera deberse a las propias recomendaciones realizadas por la Iglesia, sobre todo tras el Concilio de Trento. Se necesitaba contar con interpretaciones autorizadas del texto sagrado, aunque ello no llegó a materializarse del todo. El estudio de la Sagrada Escritura servía no solo para tener una buena formación teológica sino especialmente era necesario por su dimensión propedéutica: se trataba de conocer muy bien la Biblia y los comentaristas de la misma de cara a la predicación.

²⁵ Cf. sobre esto Mateo Ripoll, 2000: 327-328.

Para terminar no está de más insistir otra vez en una cuestión del todo lógica, la necesidad de conocer los libros, del tipo que sean, que ocuparon los anaquelés de las bibliotecas en las centurias anteriores. Esta tarea es previa a cualquier otra. A pesar del carácter abierto que siempre debe tener un trabajo de estas características pues nuevas obras pueden aparecer, persisten todavía muchos flancos abiertos, y no pocos son los inventarios, los registros y las bibliotecas que quedan por analizar, revisar y descubrir para ir completando desde la provisionalidad y parcialidad de estas investigaciones particulares –a veces muy concretas como el catálogo que presento a continuación– el conjunto de obras que fueron sostén de la cultura y el conocimiento en tiempos pretéritos.

5. CATÁLOGO

He seguido en la realización de este catálogo un orden cronológico por siglos y por fecha de impresión en cada siglo. Hago la descripción física de los impresos y describo las diversas partes de que constan, siguiendo los criterios que se exigen para esta clase de trabajos²⁶. Doy comienzo y final, sucintos, de estas obras, excepto de lo que son índices, tablas, etc. En la transcripción de los textos respeto la ortografía de las diversas ediciones, sin regularizar en ningún momento las grafías, caso de acentos diacríticos, abreviaturas, distribución de mayúsculas (siempre en un mismo tamaño) y minúsculas etc. En cambio, advierto que no reproduzco la *s alta*, una de las características gráficas más repetidas en estos impresos. Al no tratarse de una labor de edición el posible lector puede de esta manera observar las diversas vacilaciones gráficas existentes incluso en una misma obra. Cabe señalar que cualquier aclaración sobre estos impresos siempre aparecerá en la nota a pie correspondiente.

He usado para aligerar la descripción física de estos impresos las siguientes abreviaturas:

- bl.: blanco
- cm: centímetros
- Col.: Colofón
- Des.: Desinit
- fol(s)..: folio(s)
- h(s)..: hoja(s)
- Inc.: Incipit
- p(p)..: página(s)

²⁶ Cf. Reyes Gómez (2010).

port.: portada
rº.: recto
sign.: signatura
vº.: vuelto o verso

SIGLO XVI

1. *Reverendissimi Domini Thomae a Vio Caietani in IV Evangelia commentarii*, Lugduni, 1556

17 x 11 cm.

Ejemplar encuadernado en pergamino. Título tomado de la portada. En el lomo se lee: «CAIETANI In Evangelia»; además contiene el tejuelo con la sign., 2^a /VII-F- 83, que aparece asimismo en el vº de la cubierta. En el vº de la h. de guarda, escrito a tinta, se lee su poseedor: «Dr. Massieu», rubricado. La port. del impreso contiene anotaciones manuscritas. Las de la parte superior están completamente tachadas. En la parte central, junto al grabado, se lee a la izquierda: «Ad collegiū pertinet. Vtitur». A la derecha: «S. P. N. Augustini liber hic». Luego aparece una rúbrica sobre otra firma anterior, que hace difícil su lectura. En la parte inferior escrito en tinta: «Fr. Fanº de Hontinº | anno 1645». Consta de 24 fols. preliminares con una numeración desigual. Contiene apostillas marginales manuscritas, seguramente de alguno de sus poseedores. Reclamos también manuscritos. Se subrayan determinados pasajes. Texto en latín y griego.

[Portada]²⁷ [1r.]: REVERENDISS. | DOM. THOMAE A | VIO, CAIETANI, CARD. D. | Xysti, IN IIIJ. Euangelia, ad Græco- | rum codicum fidem emenda- ta, | Commentarij luculentissi- | mi, ad sensum literalem | quàm maximè ac- | commodati. | MAIORE QVAM HACTENVS | vnquàm, diligentia emendati: indicibusq; | amplissimis illustrati. | (Grabado)²⁸ | LVGDVN, | Apud Gasparem à Portonarijs. | 1556.

[Preliminares] •[1v.]: Inc. CLEMENTI VII. PONT. MAX. THOMAS DE VIO CAIETANUS, Cardinalis Sancti Xysti, felicitatem. I. Romanæ ruinæ pars, Pater beatissime, quamuis & rerum omnium [...] Des. [...] simûlque otiosæ tam diuturnæ meæ absentiaæ: & felix valeat. •[2r.-4v.]: INDEX CAPITVM EVANGELIORVM. ELENCHVS CAPItum Euangelij sedundum Matthæum. •[5r.-23r.]: INDEX COMMENTARIORVM. INDEX COMMENtariorum Thomæ de Vio Caietani Cardinalis Sancti Xisti, in quatuor euangelia : cuius numerus folium a verò priorem,

²⁷ Numeración facticia a partir de la portada.

²⁸ En el margen izquierdo y derecho del grabado aparece manuscrito lo siguiente: «Ad Collegiū | S. P. N. Augustini | pertinet | liber hic | Vtitur». Al lado derecho del lugar de impresión aparecen dos líneas ms. tachadas, quizás referencia a algún poseedor. Al final de esta portada, debajo del año de impresión, también ms. aparece: «fr. franº. De Hontiuº (rúbrica) | anno 1645».

b alteram sequentem paginam indicat. ▪[23v.-24v.]: DIVI HIERONYMI PRESBYTERI IN QVAUOR Euangelia præfatio. Commentarijs tamen eius in Mathæum præfixa. *Inc.* Plures fuisse qui Euangelia scripserunt [...] *Des.* [...] magis hæreticis quàm ecclesiasticis viuis canendas. ▪[24v.]MATTHAEI, PER DIVVM HIEronymum in libro de ecclesiasticis scriptoribus. *Inc.* Matthaeus qui & Leui, ex publicano Apostolus [...] *Des.* [...]; ex Aegypto vocau filium meum & quoniam Nazaræus vocabitur.

[*Texto*] ▪1r.-1v.: THOMAE DE VIO CAIETANI CARDINALIS SANCTI XISTI, in nouum Testamentum iuxta sensum literalem commentarij. Et primo in Euangelium secundum Mathæum. *Inc.* Postquam diuina fauente gratia exposuimus [...] *Des.* [...] superfluit aut deficit: subintelligendo semper iuxta textum Græcum. ▪2r.-156v.: [Cap. I-XXVIII]: *Inc.* Liber) Scribendi rationem tangit, vt perpetuæ seruentur memoriæ [...] *Des.* [...] Laus deo. Caietæ in die sancti Britij anno domini 1527. *Col.* Commentarij Thomæ de Vio Caietani, Cardinalis sancti Xisti in euangelium secundum Matthaem, finis. ▪156v.: Vita sancti Marci, per diuum Hieronymum in lib. de scriptoribus illust. *Inc.* Marcus discipulus & interpres Petri [...] *Des.* [...] Neronis anno, & sepultus Alexandriæ: succedente sibi Aniano. ▪157r.: Diui Hieronymi (vt nonnulli putant) in euangelium secundum Marcum Præfatio. *Inc.* MARCVS euangelista dei electus [...] *Des.* [...] qui autem incrementum præstat, deus est. ▪157v.-197v.: COMMENTARII THOMÆ DE VIO CAIETANI CARDINALIS SANCTI XISTI, IN EVANGELIVM SECUNDVM MARCVM. [Cap. I-XVI] *Inc.* FINITO Mattheo, occurrit Marcus exponêdus [...] *Des.* [...] Amen Caietæ die 2. Decembris. 1527. Cōmentariorum in euangeliū Marci, finis. ▪198r.: VITA SANCTI LVCÆ, per diuum Hieronymum in libro de scriptoribus illustribus. *Inc.* LVCAS medicus Antiochensis (vt eius scripta indicât) [...] *Des.* [...] cum reliquiis Andreæ Apostoli translata sunt de Achaia. ▪198v.: DIVO HIERONYMO INSCRIPTA IN EVANGELIVM SECUNDVM LVCAM PRAEFATIO. *Inc.* LVCAS quum iam scripta essent euangelia [...] *Des.* [...] qui per Dauid patrem venientibus iter præbebat in Christo. ▪199r.-320r.: COMMENTARII THOMÆ DE VIO CAIETANI CARDINALIS SANCTI XISTI, IN EVANGELIVM SECUNDVM LVCAM. *Euangelium secundum Lucam.* [Cap. I-XXIII] *Inc.* Completo Marco, Lucas occurrit. [...] *Des.* [...] Caietæ die vigesimaquinta ianuarij. 1528. *Col.* Commentariorum Thomæ de Vio, Caietani Cardinalis sancti Xisti euangelium secundum Lucam, finis. ▪320v.: VITA SANCTI IOANNIS APOSTOLI & euangelistæ per diuum Hierony. in libro de illu. Ecclesiasticis scriptoribus. *Inc.* IOannes apostolus quem Jesus amauit plurimùm [...] *Des.* [...] anno mortuus, iuxta eadem vrbum sepultus est. ▪321r.: DIVO AVGSTINO ATTRIBUTA in euangelium secundum Ioannem præfatio. *Inc.* OMnibus diuinæ scripturæ paginis euangelium excellit [...] *Des.* [...] & cui matrem virginem virginis commendauit. ▪321v.-503v.: THOMÆ DE VIO CAIETANI CARDINALIS SANCTI XISTI, IN EVANGELIVM SECUNDVM IOANNEM COMMENTARII (Cap. I-XXI) *Inc.* EVangelium sedundum Ioannem. Ioannes vltimus Evangelista [...] *Des.* [...] Cui est honor & gloria in secula seculorū. Amen. Caietæ die 16. Maij. 1528 *Col.* Commentariorum Thomæ de Vio Caietani Cardinalis sancti Xisti in euangelium secundum Ioannem Finis. 1557.

2. *Biblia sacra*, Antuerpiae, 1583²⁹.

17 x 12 cm.

Ejemplar encuadrado en pergamino. Título tomado del lomo. La descripción física de la misma se hace en una tarjeta manuscrita en tinta, que se guarda en su interior, donde se lee: «Biblia sacra. Quid in hac editione a Theologis... - Antuerpiae: Ex officina Christophori Plantini, 1583. [14] p, 799 p, [41] p ; 8º [17 x 12 cm].- Letras redonda y cursiva.- Reclamos.- Apostillas marginales.- A dos y tres columnas.- Sign: *⁸-A⁸-z⁸-a⁸-z⁸-AA⁸-EE⁴-A⁸-B⁸.- Ejemplar faltó de portada.- Millares, 17.- Suplida la portada por Millares utilizando el R-21097 de la B.N. de Madrid³⁰. La encuadernación es en pergamino. En el lomo aparece: «BIBLIA SACRA», además del tejuelo con la sign.: 2^a /X-E-4. Otro tejuelo con la sign. se encuentra en el vº de la cubierta. En el vº de la h. de guarda aparece el nombre del poseedor: «D.^{or} D.ⁿ Joseph Massieu», rubricado. Abreviaturas.

[Preliminares] •[*2r.]: FACVLTATIS THEOLOGICÆ IN VNIVERSITATE LOVANIENSI DECANVS, LECTORI S. Inc. Cum sacra Scriptura Dei op. max. benignitate [...] Des. [...] Louanii septimo Idus Maij anni M.D.LXXLII³¹. •[*2v.-*3r.]: QVID IN HAC BIBLIORVM EDITIONE SIT PRAESTITVM. Inc. In primis vulgatæ editionis Latinæ, lectiones variæ, in manuscriptis exemplaribus deprehensæ, [...] Des. Atque hæc præcipua sunt, eorum quæ huic Bibliorum editioni accesserunt. •*3v.-*4v.: QVID IN HAC BIBLIORVM EDITIONE SIT OBSERVANDVM. Inc. In primis minimè ignorandum est [...] Des. [...] cuius lectioni Q. n. adiectum erat. •*5r.-v.: HIERONYMI PROLOGVS GALEATVS. Inc. Viginti & duas literas esse apud Hebræus [...] Des. [...] ea quæ viliora sunt prohibent. •*5v.-[*8r.]: EPISTOLA SANCTI HIERONYMI AD PAVLINVM PRESBYTERVM DE OMNIBVS DIVINÆ HISTORIÆ LIBRIS. Inc. Frater Ambrosius tua mihi munuscula perferens [...] Des. [...] qui se semper cogitat esse moriturum. •[*8v.]: ORDO LIBRORVM Veteris Testamenti. ORDO LIBRORVM Noui Testimenti. [Texto] •1-799: Inc. LIBER GENESIS, HEBRAICE BERESITH. CAPVT I. In principio creauit Deus cælum & terram. [...] Des. [Cap. XXII. Apocalypsis] [...] Veni Domine Iesu. Gratia domini nostri iesu Christi cum omnibus vobis. AMEN. [...] Col. Approbatio. Has Bibliorum varias lectiones, ex diuersis vulgatæ editionis manuscriptis exemplaribus, olim quidem ex mandato facultatis nostræ Theologicæ magna ex parte collectas; nunc verò ex eiusdem facultatis commissiones

²⁹ En el *Catálogo Colectivo de Patrimonio Bibliográfico Español* aparece la siguiente entrada: *Biblia sacra quid in hac editione a Theologis Louaniensibus prestitum sit paulo post indicatur*, Antuerpiae: ex officina Christophori Plantini, 1583. Se indica allí que el ejemplar de El Museo Canario no tiene signatura. Posiblemente se trata de un duplicado y es la misma obra que se describe aquí.

³⁰ Cf. A. Millares Carlo 1975: 32-33.

³¹ Se trata de un error. Debiera aparecer M.D.LXXXII, más de acuerdo por la fecha en que se imprimió esta Biblia, la cual aparece al final de la obra.

auctas & fideliter examinatas, nos infra scripti Theologi vidimus & probauimus, Anni 1573. mense Maio. Iohannes Molanus, Louanij in facultate Theologica librorum Pontificius & Regius Censor, atque pro tempore eiusdem facultatis Decanus. Augustinus Hunnæus Regius & ordinarius S. Theologiae Professor. Cornelius Reyneri Goudanus S. Theologiae Professor ordinarius.

[*Finales*] • *DD8v.-EE1v.:* INDEX TESTIMONIORVM A CHRISTO ET APOSTOLIS IN NOVO TESTAMENTO CITATORVM ex veteri, quæ huic in congesta sunt, vt pij lectores natuam quorundam intelligentiam, quæ ab ipso Christo vero interprete, & spiritu eius per apostolos sit tradita, assequantur, perspiciantque in quēm vsum ea Apostoli & Evangelistæ adduxerint. *EE2r.-EE3v.:* HEBRAICORVM, CHALDAEORVM, GRAECORVMQVE NOMINVM INTERPRETATIO. *A1r.-[B9v.]:* INDEX BIBLICVS, QVI RES EAS DE QVIBVS IN SACRIS BIBLIIS AGITVR. AD CERTA CAPITA, ALPHABETI ORDINE digesta, reuocatas, summa breuitate complectitur. *Col. APPROBATIO.* Hunc Indicem Biblicum á Iohanne Harlemio Societatis IESV Theologo nuper in lucem emissum, & denuó ab eodem quām diligentissimè perlustratum, plurimisque locis auctum, nos infrascripti dignum censemus qui typis rursum mandetur. Augustinus Hunnæus Regius sacræ Theologiae Louanij Professor. Cornelius Reyneri Goudanus S. Theologiae ordinarius apud Louenienses Professor. Iohannes Molanus Apostolicus & Regius librorum examinator, & sacræ Theologiae Professor. Excudebat Antuerpiæ Christophorus Plantinus, anno M.D.LXXXIII.

SIGLO XVII

3. *In Epistolam B. Pauli Apostoli ad Philippenses commentarii et adnotationes, tomus posterior, auctore P. Ioanne Antonio Velazquez Societatis Iesu, Segoviae, 1630.*

La sign. que se ofrece en el *Catálogo Colectivo de Patrimonio Bibliográfico* de esta obra, GC-BMC, 2^a X-B-35 no se corresponde con la que existe en la Biblioteca de El Museo. En concreto con esa referencia se encuentra la siguiente obra: *Maná del alma, o ejercicio facil, y provechoso para quien desea darse de algun modo à la oracion. Propuesto por el M. R. P. Pablo Señeri...*, Barcelona, en la Imprenta de Juan Piferrer, à la Plaça del Angel, Año de 1724. Este volumen es la Parte Tercera de esta obra «QUE CONTIENE LOS MESES DE AGOSTO, SETIEMBRE, y Octubre». El volumen que le precede con la signatura 2^a/ X-B-34 contiene la Parte Primera. No aparece en la biblioteca el volumen correspondiente a la Parte Segunda.

4. *Joannis da Sylueira commentariorum in Apocalypsim B. Ioannis Apostoli tomus secundus, Antuerpiae, 1671.*

34 x 21 cm.

Encuadernación en pergamino. En el r^o de la h. de guarda aparece la firma de su poseedor: «Alonso Falcon de Alarcon», rubricado; y tachada, arriba de esta, otra firma, seguramente

de un poseedor anterior³². También aparece la firma de Alarcón en el margen izquierdo de la port. junto al grabado, casi al final. En el lomo hay mención al autor y al título de la obra, y aparece el tejuelo con la sign.: 1^a/ IX-A-87³³, que se encuentra también en el interior de la cubierta. En esta asimismo aparece escrito a lápiz: «Sagr. Escrit.» Port. a dos tintas. Texto a dos columnas. Notas marginales impresas.

[Portada] R.D.P.F. JOANNIS | DA | SYLVEIRA | OLYSSIPONENSIS, | CARMELITÆ | Regularis Obseruantiae, Sacræ Theologiae | Primarij Lectoris Jubilati, | COMMEN- | TARIORVM | In Apocalypsim B. Ioannis Apostoli, | TOMVS SECVNDVS. | In quo multa tractantur de Sacrosancta Eucharistia: de Beatissima | Virgine Maria; ac duodecim Apostolis. | Cum Indic. Capit. Quæstiōn. Locorum S. Script. Concion. Denique Rerum memorab. | NVNC PRIMVM PRODIT IN LVCEM | (Grabado)³⁴ | ANTVIERPIÆ, | Apud LVCAM DE POTTER. Anno M.DC.LXXI | (Filete) | Cum gratia & Privilegio.

[Preliminares] •*a2r.-a3r.: PERILLVSTRI AC GENEROSO DOMINO D. GOSWINO BARONI CHEIFARDT DE MERODE IN ALNAER, ORDINIS TEVTONICI B. MARIE HIEROSOLYMITANÆ EQVITI, ET COMMENDATORI DE PITSENBORCH, &c. *Inc.* Non tantum connexas inter se mutuis amplexibus [...] *Des.* [...] Ita protestabar Antuerpiæ, Anno Dominicæ Incarnationis, M.DC.LXX, Die 12 Novembris. *Col.* Perillvstris ac Generosæ Dominationis Tuæ Cliens obsequentissimus Lucas de Potter. •*a3v.: INFINITÆ SAPIENTIÆ GENITRICI, SCHRIFTVRARVM (*sic*) EPILOGO, MYSTERIORVMQVE ILLARVM ACTVOSÆ Revelatrici, Angelorum hominum Reginæ, DICO EGO OPERA MEA. *Inc.* IN Exordio huius libri, sacratissima Virgo [...] *Des.* [...] ac dilectissimi Filij tui, mei IESV. •a4r.: CENSURA P. F^º. GREGORII A IESV, IN S. THEOLOGIA MAGISTRI, CONIMBRICENSIS ACADEMIÆ DOCTORIS, In eadem Durandi & Gabrielis Cathedræ olim Substituti, Priorisque Regij Carmeli Lisbonensis absoluti. *Inc.* SECVNDOS in Apocalypsim spargit radios Carmeli [...] *Des.* [...] Carmelo Lisbonensi censeo decantandum illus decreti. *Col.* (Dístico:) Divinum quid habes, nec fallit opinio verax: / Humani non est pectoris iste Liber. Fr. GREGORIVS à IESV. •a4v.: FACVLTAS R. P. PROVINCIALIS. APROBATIO ORDINARII. SUMMA PRIVILEGII. •b1r.-b5r.: SERIES CAPITVM ET QVÆSTIONVM, HVIVS VOLVMINIS. •b5v.-f2v.: INDEX LOCORVM S. SCRIPTVRÆ, Quæ in hoc Secundo Tomo Apocalypses continentur. •3r.-h5v.: SVMMA CONCIONVM, Tam ex his, quæ habentur in primo Tomo Apocalypses, quæm hoc secundo.

³² Al comienzo se puede leer: «L^{cdo}.» el resto está tachado.

³³ El *Catalogo Colectivo de Patrimonio Bibliográfico Español* ofrece una signatura incorrecta: 1^a, IX-Q-87.

³⁴ Con la inscripción: «LVCEM CANDOR AMAT».

[*Texto*] ▪ 1-495: R. P. D. FR. IOANNIS DA SYLVEIRA, COMMENTARIORVM IN APOCALYPSIM Beati Joannis Apostoli; TOMVS SECVNDVS. CAPVT DVODECIMVM ARGUMENTVM. APERTIS septem sigillis libri signati [...] *Des.* [Cap. XXII. Vers. XX y XXI] [...] festivitate puræ, & Immaculatæ Conceptionis Virgilis MARIÆ. *Col.* FINIS. Laus omnipotenti Deo, eiusque Sacratissimæ Matri Virginis MARIÆ. Nostrisque Sanctis Virginibus, ac Doctrinibus Theresiæ, & Magdalena de Pazzi.

[*Finales*] ▪ *Tt2v.-Xx5r.*: INDEX RERVM MEMORABILIVM Quae in hoc secundo Volumine Apocalypses continentur.

SIGLO XVIII

5. *Expositio litteralis et moralis Sancti Evangelii*, auctore R. P. F. Natali Alexandro, Ordinis FF. Praedicatorum, Parisiis, 1703.

38 x 26 cm.

Ejemplar encuadernado en piel. La cubierta está rota. Muy deteriorado en sus primeras pp. en la parte inferior. Las primera hs. están sueltas. La sign., 1^a IX-A-76 se encuentra en el tejuelo, en el lomo, y en la parte interior de la cubierta. Tras la h. de guarda aparece una h. en bl., donde en su vº se encuentra el nombre del poseedor: «Dº. Dº. Joseph Massieu», rubricado. Dos columnas. Notas marginales impresas. Texto en latín y francés.

[*Portada*] EXPOSITIO | LITTERALIS ET MORALIS | SANCTI | EVANGELII | JESU CHRISTI | SECUNDUM QUATUOR EVANGELISTAS | Auctore R. P. F. NATALI ALEXANDRO Ordinis FF. Prædicatorum, in sacra Facultate Parisiensi Doctore, | & emerito Theologiæ Professore. | (Grabado) | PARISIIS, | Apud JOANNEM ANISSON, Typographiæ Regiæ Præfectum. | (Filete) | M.DCCIII. | CUM PRIVILEGIO REGIS.

[*Preliminares*] ▪ [1r.-4v.]: SANCTISSIMO AC BEATISSIMO PATRI ET DOMINO NOSTRO CLEMENTI XI PONTIFICI MAXIMO, P. NATALIS ALEXANDER, ORDINIS FF. PRÆDICATORUM PROFESSOR, Sempiternam Felicitatem. *Inc.* DUDUM mihi in votis erat, BEATISSIME PATER [...] *Des.* [...] ut me Pontificia benedictione digneris consolari. ▪ [5r.-6v.]: PRÆFATIO. *Inc.* MULTIS variisque Operibus publicam in lucem [...] *Des.* [...] importunis verborum & syllabarum aucupibus accommodatus. ▪ 6v.] [*Aprobaciones de D.C. Galliot y F.G. Deslondes*]

[*Texto*] ▪ 4-1-463: EXPOSITIO LITTERALIS ET MORALIS SANCTI EVANGELII SECUNDUM MATTHÆUM. *Inc.* SANCTUM Jesu Christi evangelium secundum Matthæum. Hunc Titulum [...] *Des.* [secundum Johannem, cap. XXI] [...] ut Mysteriorum Evangelicorum veritatem in Patria contemplemur. AMEN. *Col.* Aliorum, quæ irrepserunt, neque notata sunt, erratorum det veniam Lector benevolus³⁵.

³⁵ Se señalan luego las erratas que se detectaron («Errata in expositionem S. Joannis»).

[Finales] •[1r.-8v.]: INDEX RERUM ET VERBORUM •[8v.]: Privilege du Roy. Inc. LOUIS para la grace de Dieu [...] Des. [...] á esté achevé de imprimer le 14. Juillet 1703.

6. *Apparatus biblicus sive manuductio ad Sacram Scripturam*, auctore R. P. Bernardo Lamy, Lugduni, 1723.

26 x 20 cm.

Encuadrado en pasta. La sign. es: 1^a/ XII-B- 93, aparece en un tejuelo en el lomo y en el interior de la cubierta. Numeración desigual. Tras la h. de guarda viene la port. a dos tintas, mutilada en la parte derecha del grabado. Ilustraciones en el interior, en hs. plegadas, así como al final del volumen. Notas marginales impresas. Texto en latín, griego y francés.

[Portada] APPARATUS | BIBLICUS, | SIVE MANUDUCTIO | AD SACRAM SCRIPTURAM, | Tum clariūs, tum faciliūs intelligendam. | Auctore R. P. BERNARDO LAMY, | Congreg. Orat. Presbytero. | EDITIO NOVISSIMA MAGIS AC MAGIS ADAUCTA | CUM FIGURIS ÆNEIS. | (Grabado) | LUGDUNI, | Apud IACOBUM CERTE, in vico Mercatorio | sub signo sanctissimæ Trinitatis. | (Filete) | M.DCCXXIII. | CUM APPROBATIONE ET PRIVILEGIO REGIS.

[Preliminares] •[1r.-2v.]: ILLUSTRISSIMO ECCLESIAE PRINCIPI D. D. FRANCISCO-PAULO DE NEUFVILLE DE VILLEROY, ARCHIEPISCOPO, COMITI LUGDUNI, GALLIARUM PRIMATI, & c. *Inc.* BENE de tuā Ecclesiā meriturus, AMPLISIME ARCHIPRÆSUL [...] *Des.* [...] ab eo accipere, qui se enixè profitetur. *Col.* MAGNITUDINE TUÆ, Obsequensissimum & addictissimum servum JACOBUM CERTE. •[3r.-10v.]: PRÆFATIO. *Inc.* Quid est autem Scriptura, nisi quædam Epistola [...] *Des.* sint castæ deliciæ meæ Scripturæ tuae. •[11r.-13r.]: LIBRORUM ET CAPITUM ISTIUS VOLUMINIS SERIES. •[13v.]: IUDICIUM Magistri Pauli DE COHADE, Doctoris, Socii Sorbonici, Officialis Metropolitani, & Custodis Sanctæ Crucis in Ecclesia Lugdunensi. •[14r.-v.]: PRIVILEGE GENERAL. •[15r.]: AVIS AUX RELIGIEURS Au sujet des Tables qui son dans ce Livre.

[Texto] •1-602: APPARATUS BIBLICUS, SIVE MANUDUCTIO AD SACRAM SCRIPTURAM. LIBER PRIMUS. *Inc.* CAPUT PRIMUM. Hebræis, ut dicit Apostolus, credita sunt eloquia [...] *Des.* [Lib.III] [...] sub quo zero ponitur, nullam partem legi. *Col.* FINIS.

[Finales] •[Ggggij-QQqqj]: TABULÆ IN QUIBUS EXHIBETUR NOVA CODICIS SACRI DISPOSITIO. •[11r.-25v.]: INDEX TESTIMONIORUM SACRÆ SCRIPTURÆ QUÆ IN HOC APPARATU EXPLICANTUR AUT CITANTUR. •[26r.-37r.]: INDEX RERUM ET VERBORUM. •[1-11³⁶]: [Ilustraciones³⁷].

³⁶ Numeración facticia a partir del final del último «Index».

³⁷ Son de animales y plantas, con descripción en latín y francés.

7. *Sacrorum Bibliorum Vulgatae editionis concordantiae*, recensitae atque emendatae a Francisco Luca, cura et studio H. Phalesii, Lugduni, 1726.

27 x 23 cm.

Volumen deteriorado. La cubierta está completamente separada de resto de la obra y el lomo roto por la mitad. Título tomado de la primera h. de este impreso. La signatura, 1^a/XII-B-110, aparece en el vº de la cubierta. Antes de la portada una h. con el título abreviado: «CONCORDANTIÆ SACRORUM BIBLIORUM VULGATÆ EDITIONIS»; debajo manuscrito se lee: «Es de la librería de Nfa. Sª de las Nieves de Aguimes». Portada a dos tintas. Dos y tres columnas. Texto en latín y francés.

[Portada] SACRORUM | BIBLIORUM | VULGATÆ EDITIONIS | CONCORDANTIÆ, | AD RECOGNITIONEM | JUSSU SIXTI V. PONT. MAX. | BIBLIIS ADHIBITAM | RECENSITÆ AQUE EMENTATÆ, | à FRANCISCO LUCA Theologo & Decano | Audomaropolitano; | Nunc denuò variis locis expurgatæ ac locupletatæ curâ & studio | V. D. HUBERTI PHALESII Cœnobii Affigeniensis | Ordinis Sancti Benedicti. | Editio novissima, prioribus longè auctior & correctior, & cum ipso Bibliorum | textu accuratissimè collata. | (Dibujo) | LUGDUNII, | Sumptibus PETRI VALFRAY, Regis & Cleri Typographi, LEONARDI DE LA ROCHE, Bibliopolæ, in vivo Mercatorio | (Filete) | M.DCCXXVI. | CUM PRIVILEGIO REGIS.

[Preliminares] ▪ 5: FRANCISCUS LUCAS BRUGENSIS ECCLESIAE CATHEDRALIS AUDOMAROPOLITANÆ THEOLOGUS, ET DECANUS STUDIOSO LECTORI, De iis quæ ipse in Bibliorum Concordantiis præstitit. *Inc.* IN PRIMIS sumpto in manus exemplari Concordantiarum [...] *Des.* [...] labore utaris, fruaris, Lector, licet. Vale, Audomaropoli, anno Domini M. DC. XVII. Calendis Martii. ▪ 5-10: DOMINI HUBERTI PHALESII, CŒNOBITÆ AFFILIENSIENSIS, AD RECENSITAS HAS CONCORDANCIAS PRÆAMBULA. PRIMUM. De hac Concordantiarum editione. *Inc.* SACRORUM Bibliorum Concordancias, Opus toties cusum [...] *Des.* [...] à quibus Psalmus centesimus decimus sextus incipit. ▪ 10-12: Farrago indistincta sententiarum Sacrae Scripturæ ad Dei Laudem pertinentium, è verbo ad verbum ex Indice Concordantiarum transcripta.

[Texto] ▪ Ar.-GGgg3v³⁸: CONCORDANTIÆ BIBLIORUM SACRORUM VULGATÆ EDITIONIS, SIXTI V. ET CLEM. VIII. PP. SS. JUSSU RECOGNITORUM ATQUE EDITORUM. Prior numerus indicat caput cujusque libri, posterior autem designat versus capitum. In Psalmis H. significat Hebreis, L. verò Latinis. *Inc.* A Præpositio. Genes. I. a 4 divisit lucem à tenebris. [...] *Des.* ZUZIM.

³⁸ Según el *Catálogo Colectivo de Patrimonio Bibliográfico Español* consta esta obra de 1.199 páginas. Carece de numeración ordinaria. Sigo la que se encuentra a pie de página.

Genes. 24. a 5 Astarothcar. & Zuzim. Cum e. Col. Finis. LUGDUNI, Ex Typographiâ MICHAELIS GOY, In Platea Confort.

[*Finales*] ■[GGgg4r.] PRIVILEGE GENERAL. Inc. LOUIS PAR LA GRACE DE DIEU [...] Des. Pour joüir suivant l'accord fait entre eux.

8. *Biblia sacra Vulgatae Editionis, Sixti V et Clementis VIII auctoritate edita, Venetiis, Apud Nicolaum Pezzana, 1737.*

22 x 14 cm.

Ejemplar encuadernado en pergamino. Muy deteriorado al comienzo con hs. sueltas. En el lomo manuscrito se lee: «Biblia Sacra. J.V.G.». La sign., 2^a/XI-B- 92, se encuentra en un tejuelo en el lomo y en el interior de la cubierta, además de manuscrita en la h. de guarda. También en la h. de guarda se lee escrito a mano el nombre del poseedor: «Es de Pedro Vall Presbítero». Port. a dos tintas. A dos columnas. Ilustraciones. Texto en latín, griego y hebreo.

[*Portada*]³⁹ BIBLIA | SACRA| Vulgatae Editionis, | SIXTI V. PONTIFICIS MAX. | JUSSU RECOGNITA, | ET CLEMENTIS VIII. | Auctoritate edita; | VERSICULIS DISTINCTA, | Et ad singula Capita Argumentis aucta; | Pluribusque Imaginibus, ad Historiarum notitiam | politissimè elaboratis, ornata; | Indiceque Epistolarum, & Evangeliorum | locupletata. | (Grabado) | VENETIIS, | (Filete) | APUD NICOLAUM PEZZANA. | MDCCXXXVII⁴⁰.

[*Preliminares*]⁴¹ ■[1-2]: PRÆFATIO AD LECTOREM⁴². Inc. In multis magnisque beneficiis, quæ per sacram [...] Des. [...] ad marginem ipsius Textus minimè annotentur. ■[3]: CLEMENS PAPA VIII. Ad perpetuam rei memoriam. Inc. Cum sacrorum Bibliorum vulgatae editionis Textus [...] Des. [...] die ix. Novembbris M.D.XCII. Pontificatus Nostri Anno I. M. Vestrius Barbianus. ■[3]: DE CANONICIS SCRIPTURIS DECRETUM Ex Concilio Tridentino, sessione quarta. Inc. Sacrosancta Oecumenica, & generalis Tridentina Synodus [...] Des. [...] pridens contempserit, anathema sit. ■[4-9]: HYERONYMI PROLOGUS GALEATUS. Inc. Viginti , & duas litteras esse apud Hebræos [...] Des. [...] Obmutui, & humiliatus sum, & silui à bonis. ■[9-13]: HIERONYMUS PAULINO. Inc. Frater Ambrosius tua mihi munuscula perferens [...] Des. [...] qui se semper cogitat esse moriturum. ■[13-18]⁴³: PRÆPARATIO SANCTI HIERONYMI PRESBYTERI IN PENTATEUCHUM MOYSI AD DESIDERIUM. Inc. DEsiderii mei desideratas accepti epistolas [...] Des. [...] inter sanctas scripturas cōputatur. ■[19] [Ordo Librorum veteris et novi Testamenti].

³⁹ En la parte superior aparecen dos líneas ms., la primera prácticamente cortada. Solo he podido leer: 1^a lín.: «Hæc [bibl]ia [...]isci [...] bri.» ; 2^a lín.: Sancti Cucup[...]atis (*sic*) del (*sic*) Ra [...] illius prætiū 2bi».

⁴⁰ Tiene la h. siguiente una Ilustración. Al pie: «Ant. Zuliani».

⁴¹ Numeración facticia a partir de aquí.

⁴² El texto en una h. cortada. La parte que falta se encuentra al revés pegada dentro de la encuadernación.

⁴³ Texto incompleto, faltan hojas.

[*Texto*]⁴⁴: • 1-37: LIBER GENESIS, HEBRAICE BERESITH. • 39-67: LIBER EXODI, HEBRAICE VELLE SEMOTH. • 69-89: LIBER LEVITIUS, HEBRAICE VAICRA. • 91-118: LIBER HUMERI, HEBRAICE VAJEDABBER. • 119-143: LIBER DEUTERONOMII, HEBRAICE ELLE HADDEBARIM. • 145-161: LIBER JOSUE, HEBRAICE JEHOSUA. • 163-180: LIBER JUDICUM, HEBRAICE SOPHETIM. • 181-183: LIBER RUTH. • 185-207: LIBER PRIMUS SAMUELIS, Quem nos PRIMUM REGUM DICIMUS. • 209-227: LIBER SECUNDUS SAMUELIS, Quem nos SECUNDUM REGUM DICIMUS. • 229-251: LIBER TERTIUS REGUM, SECUNDUM HEBRÆOS PRIMUS MALACHIM. • 253-273: LIBER QUARTUS REGUM, SECUNDUM HEBRÆOS MALACHIM SECUNDUS. • 275-295: LIBER PRIMUS PARALIPOMENON, HEBRAICE DIBRE HAIAMIN. • 296-320: LIBER SECUNDUS PARALIPOMENON, HEBRAICE DIBRE HAIAMIN. • 321-327: LIBER PRIMUS ESDRÆ. • 328-337: LIBER NEHEMIÆ, QUI ET ESDRÆ SECUNDUS DICITUR. • 338-345: LIBER TOBIÆ. • 346-354: LIBER JUDITH. • 355-363: LIBER ESTHER. • 365-383: LIBER JOB. • 385-427: LIBER PSALMORUM. • 428-444: LIBER PROVERBIORUM, QUEM HEBRÆI MISLE APPELLANT. • 445-450: ECCLESIASTES, QUI AB HEBRÆIS COHELETH APPELLATUR. • 450-452: CANTICUM CANTICORUM SALOMONIS, Quod Hebraicè SIR HASIRIM. • 453-463: LIBER SAPIENTIÆ. • 463-464: IN ECCLESIASTICUM JESU FILII SIRACH PROLOGUS. *Inc.* Multorum nobis, & magnorum, per legem [...] *Des.* [...] secundùm legem Dñi proposuerint vitâ agere. • 464-493: ECCLESIASTICUS. • 495-528: PROPHETIA ISALIÆ. • 529-567: PROPHETIA JEREMIÆ. • 568-571: THRENI, ID EST LAMENTATIONES JEREMIÆ PROPHETÆ. • 571: ORATIO JEREMIÆ PROPHETÆ. • 572-577: PROPHETIA BARUCH. • 579-614: PROPHETIA EZECHIELIS. • 615-629: PROPHETIA DANIELIS. • 630-634: PROPHETIA OSEE. • 635-636: PROPHETIA JOEL. • 637-640: PROPHETIA AMOS. • 641: PROPHETIA ABDIÆ. • 641-643: PROPHETIA JONÆ. • 643-646: PROPHETIA MICHAËÆ. • 646-647: PROPHETIA NAHUM. • 648: PROPHETIA HABACUC. • 649: ORARIO HABACUC PROPHETÆ PRO IGNORANTIIS. • 649-651: PROPHETIA SOPHONIÆ. • 651-652: PROPHETIA AGGÆI. • 652-659: PROPHETIA ZACHARIÆ. • 660-661: PROPHETIA MALACHIÆ. • 663-685: LIBER PRIMUS MACHABÆORUM. • 686-701: LIBER SECUNDUS MACHABÆORUM. • 703-725: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM MATTÆUM. • 727-741: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM MARCUM. • 743-767: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM LUCAM. • 769-787: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM JOANNEM. • 789-812: ACTUS APOSTOLORUM.

⁴⁴ Relaciono solo las partes de que consta ya que el texto es el conocido de cada una de ellas. Algunos libros van precedidos de una ilustración (normalmente cinco imágenes alusivas) que se explican (*Explicatio imaginum*) al comienzo de los mismos.

▪ 813-822: EPISTOLA B. PAULI AD ROMANOS. ▪ 823-832: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS PRIMA. ▪ 833-839: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS SECUNDA. ▪ 839-842: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD GALATAS. ▪ 843-846: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD EPHESIOS. ▪ 846-848: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD PHILIPPENSES. ▪ 849-851: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD COLOSSENSES. ▪ 851-853: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES I. ▪ 853-854: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES II. ▪ 855-857: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM PRIMA. ▪ 858-859: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM SECUNDA. ▪ 860-861: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD TITUM. 861: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD PHILEMONEM. ▪ 862-868: EPISTOLA B. PAULI APOSTOLI AD HEBRAEOS. 869-871: EPISTOLA CATHOLICA BEATI JACOBI APOSTOLI. ▪ 872-874: EPISTOLA B. PETRI APOSTOLI PRIMA. ▪ 875-876: EPISTOLA B. PETRI APOSTOLI SECUNDA. ▪ 877-879: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI PRIMA. 880: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI SECUNDA. ▪ 880: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI TERTIA. ▪ 881: EPISTOLA CATHOLICA B. JUDÆ APOSTOLI. ▪ 883-894: APOCALYPsis BEATI JOANNIS APOSTOLI. ▪ 895: Oratio Manassæ, necnon Libri duo, qui sub Libri Tertii, & Quarti Esdræ nomine circumferuntur, hoc in loco, extra scilicet seriem Canonicorum Librorum, quos sancta Tridentina Synodus suscepit, & pro Canonicis suscipiendos decrevit, sepositi sunt, ne prorsus interirent, quippe qui à nonnullis sanctis Patribus interdum citantur, & in aliquibus Bibliis Latinis tam manuscriptis, quàm impressis reperiuntur. ORATIO MANASSÆ REGIS JUDA, Cum captus teneretur in Babylone. ▪ 896-906: LIBER ESDRÆ III. ▪ 906-924: LIBER ESDRÆ IV.

[Finales] ▪ [925-928]⁴⁵: INDEX TESTIMONIORUM A CHRISTO, ET APOSTOLIS In novo Testamento citatorum ex veteri. ▪ [929-933]: HEBRAICORUM CHALDÆORUM, Græcorum Nominum interpretatio. ▪ [934-970]: INDEX BIBLICUS, QUI RES EAS, DE QUIBUS IN SACRIS BIBLIIS AGITUR, Ad certa Capita, alphabeti ordine digesta, revocatas, summa brevitate complectitur. ▪ [971-976] [INDEX EPISTOLARUM, ET EVANGELIORUM]. Col. FINIS.

9. *Sacrorum Bibliorum Vulgatae editionis concordantiae, recensitae atque emendatae a Francisco Luca, cura et studio H. Phalesii, Venetiis, 1754.*

32 x 21 cm.

Volumen encuadrado en pergamino. En el lomo: «CONCORDAN Biblorum» y el tejuelo con la signatura: 1^a/III-B-36, que también está en el interior de la cubierta. En el vº de la h.

⁴⁵ Numeración facticia a partir del final de este libro.

de guarda aparece la firma de su poseedor: «D^r. Dⁿ. Joseph Massieu», rubricado. Antes de la port. se encuentra el título abreviado: «CONCORDANTIÆ BIBLIORUM SACRORUM Emendatae». Portada a dos tintas. Dos y tres columnas. Texto en latín e italiano.

[Portada] SACRORUM | BIBLIORUM | VULGATÆ EDITIONIS | CONCORDANTIÆ | HUGONIS CARDINALIS | Ordinis Prædicatorum; | AD RECOGNITIONEM | JUSSU SIXTI V. PONT. MAX. | BIBLIIS ADHIBITAM | RECENSITÆ, AQUE EMENTATÆ: | Primùm à FRANCISCO LUCA Theologo, & Decano Audomaropolitano, | posteà variis locis expurgatæ, ac locupletatæ cura, & studio | U. D. HUBERTI PHALESII, Ordinis Sancti Benedicti. | EDITIO NOVISSIMA PRÆ CETERIS CORRECTIOR, | in qua summo labore, ac diligentia singuli numeri ad trutinam revocati | attentoque examine cum Sacris Bibliis nunc denuò collati fuere. | (Dibujo) | VENETIIS. MDCCLIV. | Apud Nicolaum Pezzana. | CUM PRIVILEGIO EXCELLENTISSIMI SENATUS.

[Preliminares] ▪[2⁴⁶]: FRANCISCUS LUCAS BRUGENSIS ECCLESIAE CATHEDRALIS AUDOMAROPOLITANÆ THEOLOGUS, ET DECANUS STUDIOSO LECTORI: De iis, quæ ipse in Bibliorum Concordantiis præsttit. *Inc. IN PRIMIS sumpto in manus exemplari Concordiarum [...] Des. [...] labore utaris, fruaris, Lector, licet. Vale. Audomaropoli, anno Domini M. DC. XVII. Kalendas Martii.* ▪[3-7]: PRÆAMBULA DOMINI HUBERTI PHALESII, Cœnobitæ Affligeniensis, ad recensitas has concordancias. PRIMUM, De hac Concordiarum editione. *Inc. SACRORUM Bibliorum Concordancias, Opus toties [...] Des. [...] à quibus Psalmus centesimus decimus sextus incipit.* ▪[7]: FARRAGO INDISTINCTA SENTENTIARUM SACRÆ SCRIPTURÆ ad Dei laudem pertinentium, è verbo ad verbum ex indice Concordiarum transcripta. ▪[8-9]: PRÆAMBULA AD BIBLIORUM CONCORDANTIAS. ▪[9]: PETRUS GRIMANI DEI GRATIA DUX VENETIARUM Universas, & Singulis, ad quos Hæ Nostræ pervenerint, significamus cum Senatu. *Inc. Che sopra l'istanze, che ci furono fatte da [...] Des. [...] al sopraddetto Niccolò Pezzana a tenor delle Leggi in suespresso Privilegio⁴⁷.*

[Texto]: ▪1-1.018: CONCORDANTIÆ BIBLIORUM SACRORUM VULGATÆ EDITIONIS, SIXTI V. PONTIFICIS MAX. Jussu Recognitorum, atque Editorum. Prior numerus indicat caput cuiusque libri, posterior autem, qui literas A, B, & c. indices videlicet sectionum, subsequitur, designat versus capitum. In Psalmis H. significat Hebræis, L. verò Latinis. *Inc. A Præpositio. Genes. I.a 4 divisit lucem à tenebris. [...] Des. ZUZIM. Genes. 14. a 5 Astaroth Carnaim, & zuzim. Col. Finis.*

⁴⁶ Numeración facticia a partir de la portada.

⁴⁷ Lleva las firmas al final de Z. Alvise Mocenigo, Z. Querini, D. Bragadin y M. A. Marino.

10. R.P. D. Augustini Carmel Ordinis S. Benedicti commentarius literalis in omnes libros Veteris et Novi Testamenti, opus gallice primum, nunc vero Latinis literis traditum a J. D. Mansi, Augustae Vind. et Wirsburgi, 1755-1760. 9 tomos.

40 x 26 cm.

Encuadrado en pergamino. El título aparece abreviado en el lomo de todos los tomos además del tejuelo con la signatura. Otro tejuelo con la sign. se encuentra en el interior de la cubierta. En el vº de la h. de todos los tomos va la rúbrica del poseedor: «Dr. Dn. Joseph Massieu». La h. siguiente tiene la sign. a lápiz en la parte superior derecha y el contenido exacto del volumen. Portada a dos tintas solo en el tomo primero. Texto a dos columnas⁴⁸. Notas a pie de página. Ilustraciones, mapas. Texto en latín, griego, hebreo y francés.

[t. I]

Sign. 1ª/II-A-27

[Portada] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS | IN OMNES LIBROS | VETERIS ET NOVI | TESTAMENTI. | OPUS | GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO | LATINIS LITERIS TRADITUM | A | JOANNE DOMINICO MANSI | CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCENSI. | EDITIO NOVISSIMA | AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUOTI | ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO | NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXVIII. | TABULIS ÆNEIS ORNATA. | TOMI PRIMI PARS PRIMA. | (Grabado) | AUGUSTÆ VIND. & WIRCEBURGI | SUMPTIBUS MARTINI VEITH BIBLIOPOLÆ. ANNO MDCCCLV. | CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[Preliminares] •[a2v.]: AUGUSTINI CALMET LECTORI SUO. *Inc.* Post evulgatum typis commentarium literalem [...] *Des.* [...] post annum 1716. evulgatas suis resposita locis transierunt. •[a3r.-a4r.]: PRÆFATIO INTERPRETIS. *Inc.* Ventum est tandem ad Commentarios in universam S. Scripturam [...] *Des.* [...] res ab eo gestas nos æque ad illi ignoramus. •[a4v.]: EXEMPLAR EPISTOLÆ A R.P. AUGUSTINO CALMET ORDINIS S. BENEDICTI AD P. JOANNEM DOMINICUM MANSI CONGR. CLERICORUM REGULAR. MATRIS DEI LUCAM. *Inc.* MONSIEUR! Puisque la Langue Françoise vous est familiére [...] *Des.* [...] Vôtre très-hûmble et très-obeïssant Serviteur D. AUGUSTIN CALMET. •I-IX: PRÆFATIO GENERALIS IN LIBROS VETERIS TESTAMENTI. *Inc.* Cum primum animo

⁴⁸ Al final de los capítulos normalmente aparece el colofón de dicha parte.

destinavimus novum Commentarium [...] *Des.* [...] relicta ortographia Vulgatæ, ac servata Hebræi vel Græci. ▪X-XV: IN PENTATEUCHUM ATQUE IN GENESIM POTISSIMUM PROLEGOMENON. *Inc.* PENTATEUCHI Opus Moysi authori [...] *Des.* [...] nisi per inspiratiorem Spiritus Dei? ▪XV-XXII: DISSERTATIO DE LINGUA PRIMITIVA ET LINGUARUM AD TURRIM BABELICAM CONFUSIONE. *Inc.* IN varias dissitasque linguis discretos mortales [...] *Des.* [...] de re in Disser-tatione hac nostra diserent. ▪XXII-XXXII: DISSERTATIO DE GIGANTIBUS. *Inc.* IN tota Antiquitate maxime celebres Gigantes [...] *Des.* [...] non incertum de Gigantum veritate documentum. ▪XXXII-XXXVII: DISSERTATIO DE TURRI BABELICA. *Inc.* Turris Babelicæ ædificium monum-mentum est [...] *Des.* [...] hanc esse Turrim Babelicam, hæremus ambigi. ▪XXXVIII-
XLIII: DISSERTATIO DE MATERIA ET FORMA VETERUM LIBRORUM, AC VARIA SCRIBENDI RATIONE. *Inc.* Vetustissima omnium scribendi ratio, quantum scimus [...] *Des.* [...] in Moschovia publica acta in volumina convoluta longa 25. vel 30. ulnis describi. ▪XLIII-XLVII: DISSERTATIO IN REGIONEM OPHIR. *Inc.* Nullius ferme in toto Orbe regionis situs obscurior [...] *Des.* [...] ad Erythræum transvectio quadraginta diebus conficiebatur. [Plin. Lib. 6. c. 23.]. ▪XLVII-LI: DISSERTATIO DE ORIGINE ET ANTIQUITATE CIRCUMCISIO-NIS. *Inc.* Circumcisionem avitum esse ritum [...] *Des.* [...] nec nisi pudoris cujusdam gratia, obtinentem? ▪LII-LVIII: DISQUISITIONES DE VETUSTATE MONETÆ SIGNATAE Ad *Genes.* XX. 16. *Inc.* Vetustissima commenciorum ratio, rerum permutatione [...] *Des.* [...] pro batho seu epha positas esse voces repu-tandum est. ▪LIX-LXX: DISQUISITIONES IN CHRONOLOGIAM, ANNOS, MENSES, DIES, HORAS ÆGYPTIORUM, GRÆCORUM, ROMANORUM, ET HEBRÆORUM. *Inc.* Chronologiæ studium, omnium consensu longe utilissimum [...] *Des.* [...] in Judæam quoque in vectas intelligamus. ▪LXX-LXXII: TABULA CHRONOLOGICÆ HISTORIÆ LIBRI GENESEOS, juxta supputationem Usserii.

[*Texto*] ▪1-276: COMMENTARIUS LITERALIS IN GENESIM. *Inc.* CAPUT I. Creatur Coelum, Terra, Nox, Dies, Firmamentum, Aquæ, Plantæ, Arbores, Sol, Luna, Pisces, Aves, Animalia terrestria, & Homo. [...] *Des.* [...] [Cap. L.] qui de illo egerunt, sententia, ipsissimus est Pluto. ▪277-283: IN EXODUM PRÆFATIO. *Inc.* Liber, quem Græca voce Exodum, egressum scilicet apellamus [...] *Des.* [...] supra demonstravimus Dissert. de vetustate circumcis. ▪284-290: DISSERTATIO DE VERIS FICTISQUE PRODIGIIS, ac Dæmonum Angelorum in corpora potes-tate. *Inc.* Nihil in vulgari sermone frequentius [...] *Des.* [...] ac tandem ab Ecclesiæ approbantis autoritate. ▪290-296: DISSERTATIO DE TRANSFRETATIONE ERYTHRÆI Per Hebræos. *Inc.* INter ea quæ in Sacris Scripturis referuntur [...] *Des.* [...] ac recentiores quidam Critici ea de re obtrudant. ▪296-301: DISSERTATIO DE POESI VETERUM HEBRÆORUM. *Inc.* EA, quæ ad Poesim Librorum Sacrorum [...] *Des.* [...] quod solidum est, methodicum, & ad erudiendum aptissimum. ▪302: CHRONOLOGIA IN EXODUM. ▪303-482: COMMENTARIUS LITE-RALIS IN EXODUM. *Inc.* CAPUT I . Census Israelitarum, qui in Ægyptum cum Jacobo descenderunt. [...] *Des.* [Cap. XL][...] quo eodem sensu Textum interpre-tantur Septuaginta. Vide Exod. XIII. 22. & XI. 20.

[Finales] ▪483-507: TABULA RERUM QUÆ IN GENESI ET EXODO
CONTINENTUR.

[*t. II. LEVITICUS, NUMERI, DEUTERONOMIUM.*]

Sign. 1^a/II-A-28

[*Portada*] R. P. D. IAUGUSTINI CALMETI ORDINIS S. BENEDICTI, CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI I COMMENTARIUS I LITERARIS IN OMNES LIBROSI VETERIS ET NOVII TESTAMENTI. I OPUSI GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO I LATINIS LITERIS TRADITUM I A I JOANNE DOMINICO MANSI I CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCENSI. I EDITIO NOVISSIMA I AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUOTI I ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VEROI NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXVIII. I TABULIS ÆNEIS ORNATA. I TOMI PRIMI PARS SECUNDA. I (Grabado) I AUGUSTÆ VIND. & WIRCEBURGI I SUMPTIBUS MARTINI VEITH BIBLIOPOLÆ. ANNO MDCCCLV. I CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] ▪1-3: IN LEVITICUM PROLEGOMENON. *Inc.* LEVITICI nomen ex Legibus ad Sacrificia spectantibus [...] *Des.* [...] nunquam potest accedentes perfectos facere. Hebr. 10.1. ▪4-9: DISQUISITIONES DE NATURA, CAUSIS, & EFFECTIBUS LEPRÆ. *Inc.* Praelectis, nec incuriose, iis, quæ de Lepra [...] *Des.* [...] morbis & lepræ genus esse, & apud Veteres non ignotos. ▪10-14: DISSERTATIO DE MOLOCH DEO AMMONITARUM. *Inc.* CUM tris sint Deorum nomina [...] *Des.* [...] Variis hisce nominibus uni designantur Sol & Luna. ▪15-115: COMMENTARIUS LITERALIS IN LEVITICUM. *Inc.* CAPUT I. Ritus in offrentis holocaustis boum [...] *Des.* [...] familiae, & dapes etiam egenis, ac Levitis. ▪116-117: IN NUMEROS PROLEGOMENON. *Inc.* Hebraum hujus Libri nomen ex primis verbis [...] *Des.* [...] antea pro data occasione scriptis. ▪118-125: DISSERTATIO De Politia sive Ratione juris dicundi apud Hebraeos & potissimum de Sanhedrio. *Inc.* REipublicæ Hebræorum constitutæ crepundia ex lata [...] *Des.* [...] vide ad Matt. VIII. & nostrum in illum locum commentarium. ▪125-129: DISSERTATIO DE BEEL-PHEGOR, CHAMOS, CÆTERISQUE MOABITARUM DIIS. *Inc.* Utriusque simul Numinis Beel-Phegor [...] *Des.* [...] quod Oraculum sonat, nomen sit Numini peculiare. ▪130: TABULA CHRONOLOGICA IN NUMEROS. ▪131-255: COMMENTARIUS LITERALIS IN NUMEROS. *Inc.* CAPUT I. Census Israelitarum ferendis armis idoneorum [...] *Des.* [Cap. XXXVI] [...] quippe quæ ambiguum aliquid preferunt. ▪256-266: IN DEUTERONOMIUM PROLEGOMENON. *Inc.* Judæis inscribitur [...] *Des.* [...] Porro hoc præceptum a Josue impletum est. ▪266-275: DISSERTATIO DE DIVORTIIS. *Inc.* Quæcumque dentes connubium jure [...] *Des.* [...] juxta ac Cambdenus animadvertisit. ▪276-290: DISSERTATIO DE SUPPLICIIS, Quorum in Sacra Scriptura mentio. *Inc.* QUÆ Lectorem faciat in hac nostra dissertatione [...] *Des.* [...] ab Urbe vesperam

usque operiri perseveravit. ▪ 291-421: COMMENTARIUS LITERALIS IN DEUTERONOMIUM. *Inc.* CAPUT I. Eorum, quæ Israelitis acciderunt [...] *Des.* [Cap. XXXIV] [...] reliquis Tribubus segregatam Tribum constitutas.

[*Finales*] ▪ 422-435: INDEX RERUM AC VERBORUM, Quæ in Levitico, Numeris, & Deuteronomio continentur.

[*t. III. JOSUE, JUDICES, RUTH, REGES*]

Sign. 1^a/II-A-29

[*Portada*] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS | IN OMNES LIBROS | VETERIS ET NOVI | TESTAMENTI. | OPUS | GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO | LATINIS LITERIS TRADITUM | A | JOANNE DOMINICO MANSI | CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCENSI. | EDITIO NOVISSIMA | AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUOTI | ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO | NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXVIII. | TABULIS ÆNEIS ORNATA. | TOMUS SECUNDUS | (Grabado) | AUGUSTÆ VIND. & WIRCEBURGI | SUMPTIBUS IGNATII ADAMI ET FRANCISCI ANTONII VEITH FRATRUM BIBLIOPOLARUM. | ANNO MDCCCLVI. | CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] ▪ 1-4: IN LIBRUM JOSUE PROLEGOMENON. *Inc.* JOSUE, de cuius nomine Liber appellatus est [...] *Des.* [...] & finem ad unum eumdemque Authorem pertinere constituamus. ▪ 4: TABULA CHRONOLOGICA IN HISTORIAM JOSUE. ▪ 5-11: DISSERTATIO DE MANTATO JOSUE, QUO SOLEM, ET LUNAM REMORATUS EST. *Inc.* EX quo opinionum singularitem affectare [...] *Des.* [...] Deo enim æque omnia prona sunt. ▪ 11-14: DISSERTATIO DE PLUVIA LAPIDUM IN CHANANÆOS. AD JOSUE X. XII. *Inc.* Post initum a Josue prælium [...] *Des.* [...] Quid igitur nos ab illa retraxerit? ▪ 15-20: DISSERTATIO DE REGIONE IN QUAM CHANANÆI PULSI A JOSUE SESE RECEPERUNT. *Inc.* Bellum a Josue eum Chananæis gestum [...] *Des.* [...] in alteram Dissertationem rejicimus. ▪ 20-28: IN TABULAM GEOGRAPHIAM TERRÆ PROMISSIONIS ANIMADVERSIONES. *Inc.* Quanti sit ad rectam Sacrae Scripturæ intelligentiam [...] *Des.* [...] quæ nos vidimus in hoc argomento. ▪ 28-39: DISSERTATIO QUA HEBRÆORUM HISTORIA CÆTERARUM NATIONUM HISTORIIS PRÆSTARE OSTENDITUR. *Inc.* DE totius orbis historicis monumentis [...] *Des.* [...] neque percipi potest, neque defendi. ▪ 40-41: TABULA CHRONOLOGICA REGUM ASSYRIÆ. TABULA CHRONOLOGICA IMPERII PERSICI. MONARCHIA CHALDÆORUM. MONARCHIA MEDORUM. ▪ 42-151: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM JOSUE. *Inc.* CAPUT I. Josue ex receptis a Deo promissionibus [...] *Des.* [Cap. XXIV] [...] semini ejus Sacerdotii dignitas in æternum. ▪ 152-155: IN LIBRUM JUCIDUM PROLEGOMENON. *Inc.* JUDICES, quorum hic examinandam historiam proponimus

[...] *Des.* [...] vide Ernestum Grabe de vitiis Septuaginta Interpretum ad Joan. Millium an. 1705. • 156: CHRONOLOGIA REGIMINIS JUDICUM, EX USSERIO.
• 157: TABULA CHRONOLOGICA JUDICUM, EX MARSHAMO. • 158-164: DISSERTATIO DE PRISCIS HEBRÆORUM ÆDIBUS. *Inc.* SI quis in moribus & consuetudinis veterum Orientalium [...] *Des.* [...] qui undique luxum spirant & voluptates. • 164-167: DISSERTATIO DE VOTO JEPHTE. *Inc.* Variæ de voto Jephte agitantur quæstiones [...] *Des.* [...] esse defunctum, tale meruit testimonium.
• 168-269: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM JUDICUM. *Inc.* CAPUT I. Belli Chanaanitici provincia Tribui Juda datur [...] *Des.* [Cap. XXI] [...] de vestra igitur culpa vobis dolendum est. • 270-271: IN LIBRUM RUTH PROLEGOMENON. *Inc.* Liber Ruth appendicis loco Librum Judicum [...] *Des.* [...] nempe CXX. Annis circiter post Josue. • 271: GENEALOGIA DAVID. • 272-283: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM RUTH. *Inc.* CAPUT I. Elimelech fame adactus recipit sese cum uxore [...] *Des.* [Cap. IV] [...] in sequenti Versiculo *Salmon*. • 284-286: IN DUOS PRIORES LIBROS REGUM PROLEGOMENON. *Inc.* Gemini hi libri in unum olim in Bibliis Hebraicis [...] *Des.* [...] Secundum Liber excurrit 40. annos Regni Davidis, nempe ab A. 2949, usque ad 2989. • 287: TABULA CHRONOLOGICA IN DUOS PRIORES LIBROS REGUM. TABULA CHRONOLOGICA IN ALTERUM LIBRUM REGUM. • 288-296: DISSERTATIO DE ORIGINE ET NUMINIBUS PHILISTHÆORUM. *Inc.* Philistæorum origo Criticos in varias distractix sententias [...] *Des.* [...] quemadmodum & cætera ejusdem gentis, derivatum. • 296-301: DISSERTATIO DE SAMUELE PER VISUM SAULI OBJECTO Ad I. Reg. XXVIII. 11.12. *Inc.* Jam inde a primis Ecclesiæ sæculis [...] *Des.* [...] mortuorum Domino referenda certissime constat.
• 302-416: COMMENTARIUS LITERALIS IN I. LIBRUM REGUM. *Inc.* CAPUT I. Elcana ad Tabernacula Domini proficiscitur [...] *Des.* [Cap. XXXI] [...] non defuisse urbem Metropolim, & loca vicina, ultro credimus. • 417-495: COMMENTARIUS LITERALIS IN II. LIBRUM REGUM. *Inc.* CAPUT I. Amalecitam, a quo de morte Saulis & Jonathæ [...] *Des.* [Cap. XXIV] [...] a Cœlo ignem hostias omnes absupsisse.
• 496-497: IN TERTIUM ET QUARTUM LIBROS REGUM PROLEGOMENON. *Inc.* DUO postremi Regum libri olim apud Hebræos [...] *Des.* [...] vulnere confoditur. Hæc summa tertii Regum. • 498: TABULA CHRONOLOGICA TERTII LIBRI REGUM. • 499-504: DISSERTATIO DE THESAURIS A DAVIDE SALOMONI RELICTIS. *Inc.* Quicumque Judæos Principes Reges fuisse [...] *Des.* [...] a Sacris Libris suspicionem corruptionis, & exaggerationis. • 504-512: DISSERTATIO DE TEMPLIS VETERUM. *Inc.* Nulla apud homines Religio subsistere [...] *Des.* [...] cinctum, & ædes in usum Sacerdotum. • 512-514: EXPLICATIO, ET DOCUMENTA NOVÆ ICONOGRAPHIÆ TEMPLI SALOMONIS. *Inc.* Cubitus Hebraicus æquabat viginti pollices [...] *Des.* [...] Templi ædificium, nec Regiæ Salomonis ædes. 3. Reg. VI. 2. • 514: EXPLICATIO NOVÆ ICONOGRAPHIÆ VETERIS JERUSALEM. *Inc.* Urbs Jerusalem duabus altis montibus [...] *Des.* [...] Ad hæc igitur iconographiam hanc nostram digessimus. • 515-626: COMMENTARIUS LITERALIS IN III. LIBRUM REGUM. *Inc.* CAPUT I. Abisag Sunamitis deligitur, ut famuletur foveatque [...] *Des.* [Cap. XXII] [...] secundus cum primo Joram. • 627: IN IV LIBRUM REGUM PROLEGOMENON. *Inc.* Ante tertium librum Regum Prolegomenon instruximus [...] *Des.* [...] Templum igni, populus

captivitati traditus est. • 627-630: DISSERTATIO QUID NAAMAN CONCEDI SIBI POSTULARIT AB ELISÆO, UT CORAM REMMON SESE PROSTERNERE LICERET. *Inc.* Naaman copiarum Regis Syriæ Imperator [...] *Des.* [...] ut rem illam suffragio suo confirmaret. • 630-635: DISSERTATIO DE RETROGRADATIONE SOLIS IN HOROLOGIO ACHAZ. *Inc.* CElebre illud sub Ezechia prodigium [...] *Des.* [...] ante exortum Solis in amici domum convolavit. • 636-637: TABULA CHRONOLOGICA IV. LIBRI REGUM. • 638-737: COMMENTARIUS LITERALIS IN IV. LIBRUM REGUM. *Inc.* CAPUT I. Moab Regum Israelitarum jugum [...] *Des.* [Cap. XXV] [...] remittendumque in folium Principem statuit.

[*Finales*] • 738-768: INDEX RERUM ET VERBORUM, Quæ continentur in Libris Josue, Judicum, Ruth, & Regum.

[*t. IV.* PARALIPOMENA, ESDRAS, TOBIAS, JUDITH, ESTHER, JOB, MACCHABÆL]

Sign. 1^a/II-A-30

[*Portada*] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS | IN OMNES LIBROS | VETERIS ET NOVI | TESTAMENTI. | OPUS | GALICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO | LATINIS LITERIS TRADITUM | A | JOANNE DOMINICO MANSI | CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCENSI. | EDITIO NOVISSIMA | AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUITI | ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO | NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXVIII. | TABULIS ÆNEIS ORNATA. | TOMUS TERTIUS | (Grabado) | AUGUSTÆ VIND. & WIRCEBURGI | SUMPTIBUS IGNATII ADAMI ET FRANCISCI ANTONII VEITH FRATRUM BIBLIOPOLARUM. | ANNO MDCCCLVI. | CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] • 1-5: IN DUOS LIBROS PARALIPOMENON PROLEGOMENON. *Inc.* Geminos Paralipomenon Libros una contextus serie [...] *Des.* [...] semper enim sese decepi velle arbitrantur. • 5-10: DISSERTATIO DE PRÆFECTIS AULÆ, ET MILITIÆ REGUM HEBRÆORUM. *Inc.* CUM Hebræorum mores & consuetudines [...] *Des.* [...] cum Reges lavarent, fundebant. • 10-16: DISSERTATIO DE REGIONIBUS, IN QUAS DECEM TRIBUS ISRAELIS TRADUCTÆ SUNT, ET QUEM POTISSIMUM LOCUM NOSTRA ÆTATE TENEANT. *Inc.* Nihil in historia frequentius [...] *Des.* [...] peculiari Dissertatione alibi discutienda. • 17-84: COMMENTARIUS LITERALIS IN I. LIBRUM PARALIPOMENON. *Inc.* CAPUT I. Genealogia Adamis usque ad Noeum [...] *Des.* [Cap. XXIX] [...] sub ejus Regni exitum, populata. • 85-155: COMMENTARIUS LITERALIS IN II. LIBRUM PARALIPOMENON. *Inc.* CAPUT I. Sacrificium Salomonis in Altari Gabaonis [...] *Des.* [Cap. XXXVI] [...] Romanum Imperium dicebatur Orbis Imperium. • 156-158: IN PRIMUM LIBRUM ESDRÆ PROLEGOMENON. *Inc.* Inter Principes viros, qui rebus Reipublicæ Judaicæ [...] *Des.* [...] reliqua Hebraico sermone constant. • 158: TABULA CHRONOLOGICA

IN PRIMUM LIBRUM ESDRÆ. • 159-161: DISSERTATIO IN TERTIUM LIBRUM ESDRÆ. *Inc.* DUO postremi Libri Esdræ nomine inscripti [...] *Des.* [...] in quibus nihil ejusmodi legitur. • 161-164: DISSERTATIO IN QUARTUM LIBRUM ESDRÆ. *Inc.* DE quarto Esdræ non eadem sedet [...] *Des.* [...] S. Cyprianus, tertii sæculi Scriptores. • 164-170: DISSERTATIO UTRUM ESDRAS SCRIPSERIT, AN RESTAURAVERIT LIBROS SACROS. *Inc.* SI quarti Esdræ asserta haberetur [...] *Des.* [...] ætate Judæorum gens omnia ea loca frequentaret. • 170-174: DISSERTATIO AN ESDRAS VETERIBUS CHARACTERIBUS HEBRAICIS CHALDÆOS SUBSTITUERIT. *Inc.* Quæstio de origine & vetustate characterum [...] *Des.* [...] nisi Chaldaice vel scriberentur vel legerentur. • 174-181: DISSERTATIO DE VERSIONE SEPTUAGINTA INTERPRETUM. *Inc.* SI doctis tantummodo viris laborare decrevissemus [...] *Des.* [...] in Hebræorum literis, & finita contentio est. • 181-188: DISSERTATIO IN VULGATAM *Inc.* Vulgata seu Editionis Vulgatae [...] *Des.* [...] ad Sacræ Scripturæ studium contulerunt. • 189-214: COMMENTARIUS LITERALIS IN PRIMUM LIBRUM ESDRÆ. *Inc.* CAPUT I. Cyrus remittit Judæos Jerosolymam [...] *Des.* [Cap. X] [...] filios ex his mulieribus generat. • 215-217: IN II. LIBRUM ESDRÆ PROLEGOMENON. *Inc.* Nehemias, cognomento Atherfata [...] *Des.* [...] in Judæam adventu, A. 3550. usque ad A. 3580. emortualem ipsius. • 217: TABULA CHRONOLOGICA LIBRI NEHEMIÆ. • 218-250: COMMENTARIUS LITERALIS IN SECUNDUM LIBRUM ESDRÆ, QUI ET LIBER NEHEMIÆ. *Inc.* CAPUT I. Mœror Nehemiac ob miserum Hebræorum statum [...] *Des.* [Cap. XIII] [...] post hæc speravimus in eum. • 251-255: IN TOBIAM PROLEGOMENON. *Inc.* Tobias e Tribu & urbe Nephtali [...] *Des.* [...] non veram historiam, sed fabellam prodi. 255: TABULA CHRONOLOGICA VITÆ UTRIUSQUE TOBLÆ. • 256-260: DISSERTATIO IN DÆMONEM ASMODÆUM. *Inc.* CUM saepe adeo in Scriptura [...] *Des.* [...] ait Golius in suis adnotationibus in Abulfaragium. • 261-296: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM TOBLÆ. *Inc.* CAPUT I. Tobias nunquam non Deo fidelis [...] *Des.* [Cap. XIV] [...] ad Jesum Christum, expulsi imaginem exhibent. • 297-303: IN LIBRUM JUDIT PROLEGOMENON. *Inc.* Liber Judith historiam proprie complectitur [...] *Des.* [...] ut plures etiam alios Libros authenticos complectamus. • 303: TABULA CHRONOLOGICA HISTORIÆ JUDITH. • 304-316: DISSERTATIO DE ORDINE ET SUCESSIONE SUMMORUM SACERDOTUM APUD IUDÆOS. *Inc.* EUM semper in Republica Hebræorum gradum [...] *Des.* [...] præstaret legendum Josepho filio Simonis? • 316-357: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM JUDITH. *Inc.* CAPUT I. Ecbatana condit Arphaxad [...] *Des.* [Cap. XVI] [...] regunt tempore pacis, in bello muniunt. • 358-362: IN LIBRUM ESTHER PROLEGOMENON. *Inc.* Assuerus, alio nomine Darius [...] *Des.* [...] Regno Darii Hystaspis congruunt. • 362: TABULA CHRONOLOGICA LIBRI ESTHER. • 363-377: DISSERTATIO DE RE MILITARI VETERUM HEBRÆORUM. *Inc.* QUÆ hodie contempta jacet [...] *Des.* [...] armorum omnium arbiter & Dominus agnoscebatur. • 377-417: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM ESTHER. *Inc.* CAPUT I. Assuerus convivio excipit Regni sui [...] *Des.* [Cap. XVI] [...] nisi ut lapsu graviore ruant. • 418-427: IN LIBRUM JOB PROLEGOMENON. *Inc.* Cum Job laudabilem pietatem [...] *Des.* [...] Eclessia & Monasterium Constantinopoli spectabantur. • 427-432: DISSERTATIO IN MORBUM JOBI. *Inc.*

Nigris adeo coloribus Jobi morbo [...] *Des.* [...] in caput nostrum induximus, liberent. ▪ 432-435: DISSERTATIO IN ILLUD JOBI XXIX.18. Sicut palma multiplicabo dies. *Inc.* Quem exponendum hic suscipimus locum [...] *Des.* [...] hæc explicatio præferenda cæteris videtur. ▪ 435-562: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM JOB. *Inc.* CAPUT I. Jobi laudes, patria, filii, res familiaris [...] *Des.* [Cap. XLII] [...] in certaminibus non solum invictus, sed victor extiterit. ▪ 562-567: IN DUOS LIBROS MACCHABÆORUM PROLEGOMENON. *Inc.* Restitutis in patrias sedes [...] *Des.* [...] fatis superque in Commentario diluimus. ▪ 567-569: TABULA CHRONOLOGICA IN QUATUOR LIBROS MACCHABÆORUM ▪ 569-572: DISSERTATIO DE COGNATIONE JUDÆORUM ET LACEDÆMONUM. *Inc.* Nullius in Orbe populi illustrior [...] *Des.* [...] uti certam exploratamque veritatem. ▪ 573-576: DISSERTATIO AN ARCA FOEDERIS TEMPLO RESTITUTA SIT POST CAPTIVITATEM BABYLONICAM. *Inc.* Initio Deum inter & Israelitas födere [...] *Des.* [...] cur Arcæ föederis absentia non toleraretur? ▪ 576-642: COMMENTARIUS LITERALIS IN I. LIBRUM MACCHABÆORUM. *Inc.* CAPUT I. Alexandri Magni victoriæ, mors [...] *Des.* [Cap. XVI] [...] de postremis hisce temporibus tradidit. ▪ 642-687: COMMENTARIUS LITERALIS IN II. LIBRUM MACCHABÆORUM. *Inc.* CAPUT I. Judæorum Jerosolymitanorum ad Ægyptios literæ [...] *Des.* [Cap. XV] [...] Nam etsi imperitus sermone, sed non scientia. ▪ 687-688: IN TERTIUM LIBRUM MACCHABÆORUM PROLEGOMENON. *Inc.* Qui tertii Libri Macchabæorum nomine censetur [...] *Des.* [...] Consule Bibliothecam Græcam Fabricii cap. 29. pag. 748. ▪ 689-701: TERTIUS MACCHABÆORUM LIBER APOCRYPHUS. *Inc.* CAPUT I. Ptolomæi Philopatoris Ægypti Regis [...] *Des.* [Cap. VII] [...] Jubente igitur Rege restituta sunt. ▪ 701-703: IN QUARTUM MACCHABÆORUM PROLEGOMENON. *Inc.* Quamquam apud veteres de quarto [...] *Des.* [...] sit textus, & Commentarii loco Praefatio habeatur. ▪ 703-710: QUARTUS MACCHABÆORUM LIBER APOCRYPHUS. *Inc.* CAPUT I. Joannes Hyrcanus Simoni Judæorum Principi [...] *Des.* [...] menses novem in Hyrcani Pontificatum. ▪ 710-712: PRAEFATIO AUTHORIS QUARTI LIBRI MACCHABÆORUM, SIVE ORATIONIS Quæ vulgo tribuitur Josepho, DE IMPERIO RATIONIS. *Inc.* Sapientissimam ostensurus rationem [...] *Des.* [...] corporum dolores quantumvis atroces superare. ▪ 713-724: LIBER QUARTUS MACCHABÆORUM, Sive Oratio Josepho attributa DE IMPERIO RATIONIS. *Inc.* CAPUT I. Seleucus mittit Apollonium Jerosolymam [...] *Des.* [...] nati sunt, cui gloria in secula. Amen.

[Finales] ▪ 724-754: INDEX RERUM AC VERBORUM, QUÆ IN PARALIPOMENIS, ESDRA, TOBIA, JUDITH, ESTHER, JOB, MACCHABÆIS CONTINENTUR.

[t. v. PSALMI ET PROVERBIA]

Sign. 1^a/II-A-31

[Portada] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS | IN OMNES LIBROSI VETERIS ET NOVI | TESTAMENTI. |

OPUS I GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO I LATINIS LITERIS TRADITUM I A I JOANNE DOMINICO MANSI I CONGREGATIONUS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCENSI. I EDITIO NOVISSIMA I AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUOT I ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO I NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXIX. I TABULIS ÆNEIS ORNATA. I TOMUS QUARTUS I (Grabado) I AUGUSTÆ VINDELICORUM I SUMPTIBUS IGNATII ADAMI ET FRANCISCI ANTONII VEITH FRATRUM BIBLIOPOLARUM. I ANNO MDCCCLVII. I CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] • 1-11: IN UNIVERSUM PSALMORUM LIBRUM PROLEGOMENON. *Inc.* I. Elogia Psalmorum præstantia, & utilitas. [...] *Des.* [...] plus pia voluntate laborandum quam mente. • 11-14: DISSERTATIO IN TITULOS PSALMORUM. *Inc.* TItulorum, qui in fronte cujuslibet Psalmi [...] *Des.* [...] de re in Dissertatione de Authoribus Psalmorum. • 14-18: DISSERTATIO IN GEMINAS ILLAS HEBRÆAS VOCES LAMNAZEACH, & SELA. *Inc.* ARTICULUS PRIMUS. DE LAMNAZEACH. FREquentissime in fronte Psalmorum [...] *Des.* [...] quam ut fidem extorqueat. • 18-21: DISSERTATIO IN ILLUD PSALMI XXI. v. 18. Foderunt manus meas, & pedes meos. *Inc.* Veteres Ecclesiæ Patres [...] *Des.* [...] nostræ Religionis veritati faventibus? • 21-25: DISSERTATIO DE EXCANTATIS SERPENTIBUS, ad Psalmum LVII. 5. *Inc.* Solemne est Scriptoribus Sacris [...] *Des.* [...] nomine ab hero commendatur Luc. XVI. 2. • 25-30: DISSERTATIO IN AUTHORES PSALMORUM. *Inc.* Omnia Poeticarum Lucubrationum Collectionem [...] *Des.* [...] ut in cæteris, exceptio regulam firmet. • 30-38: DISSERTATIO IN TEXTUM ET VETERES PSALMORUM VERSIONES. *Inc.* ARTICULUS PRIMUS. Textus Hebraicus Psalmorum. Quæ ad Textum [...] *Des.* [...] Versio Copticæ sive Ægyptia, ex qua Æthiopica derivata est. • 38-43: EXERCITATIO IN POESIM UNIVERSAM, ET HEBRÆORUM POTISSIMUM, D. ABBATIS FLEURY. *Inc.* D. Abbas Fleury hanc exercitationem [...] *Des.* [...] quamvis etiam de ejus imitatione desperemus. • 43-49: DISSERTATIO IN MUSICAM VETERUM, ET POTISSIMUM HEBRÆORUM. *Inc.* Cum de Musica Veterum ac potissimum Hebræorum [...] *Des.* [...] quam quibus sonant theatra, permittuntur. • 49-59: DISSERTATIO IN MUSICA INSTRUMENTA HEBRÆORUM. *Inc.* Mera erga populum indulgentia [...] *Des.* [...] libavimus tantum, relinquimus perficienda. • 59: TABULÆ INSTRUMENTORUM EXPLICATIO. • 60-62: SERIES CHRONOLOGICA PSALMORUM. Psalmi nulla temporis nota distincti. • 63-64: TABULA PSALMORUM JUXTA ORDINEM ALPHABETICUM. • 65-527: COMMENTARIUS LITERALIS IN PSALMOS. *Inc.* Psamus I. Justorum felicitas, officia [...] *Des.* [Ps. CLI] [...] Et ego evaginavi gladium ejus, & c. • 528-531: IN PROVERBIA SALOMONIS PROLEGOMENON. *Inc.* OMNIUM, quotquot unquam scripta fuerint [...] *Des.* [...] facta est in multa miseratione Virgo mater. • 531-536: DISSERTATIO UTRUM VETERES LEGISLATORES ET PHILOSOPHI E SCRIPTURA LEGES SUAS, ET MORALEM SCIENTIAM HAUSERINT. *Inc.* Rectam in scriptis Polemicis lancem [...] *Des.* [...] quæstione hac ambigua dicenda suppetebant. • 537-652: COMMENTARIUS LITERALIS IN PROVERBIA

SALOMONIS. *Inc.* CAPUT I. Ad studium sapientiae adhortatio [...] *Des.* [Cap. XXXI] [...] quæ necesse comparandi sibi victimum carent.

[*Finales*] • 653-674: INDEX RERUM AC VERBORUM, Quæ in Psalmis, & Proverbiis continentur⁴⁹.

[*t. vii.* ECCLESIASTES, CANTICUM CANTICORUM, SAPIENTIA, ECCLESIASTICUS, ISAIAS]

Sign. 1^a/II-A-32

[*Portada*] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS IN OMNES LIBROS| VETERIS ET NOVII TESTAMENTI. | OPUS GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO | LATINIS LITERIS TRADITUM | A | JOANNE DOMINICO MANSI | CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCENSI. | EDITIO NOVISSIMA | AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUITI | ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO | NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXX. | TABULIS ÆNEIS ORNATA. | TOMUS QUINTUS | (Grabado) | AUGUSTÆ VINDELICORUM | SUMPTIBUS IGNATII ADAMI ET FRANCISCI ANTONII VEITH FRATRUM BIBLIOPOLARUM. | ANNO MDCCCLIX. | CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] • 1-3: IN ECCLESIASTEN PROLEGOMENON. *Inc.* Hebraice inscribitur hic Liber [...] *Des.* [...] sed veritatem sub illo, qui fecit hunc solem. • 4-49: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM ECCLESIASTÆ. *Inc.* CAPUT PRIMUM. Rerum humanarum vanitas [...] *Des.* [Cap. XII] [...] Omnem negligentiæ aut inconsiderationis errorem. • 50-54: IN CANTICUM CANTICORUM PROLEGOMENON. *Inc.* Liber, quem modo explicandum sumimus [...] *Des.* [...] versionem Cantici Symmachi opus esse arbitratur. • 54-59: DISSERTATIO DE CONNUBIIS HEBRÆORUM. *Inc.* DE connubiis tractatio adeo late porrigitur [...] *Des.* [...] quod tibi dederit Dominus de hac puerula, &c. • 60-90: COMMENTARIUS LITERALIS IN CANTICUM CANTICORUM. *Inc.* CAPUT PRIMUM. Sponsæ an Pronubæ) 1. Osculetur me osculo [...] *Des.* [Cap. VIII] [...] si cibum quæris, alimentum est. • 91-95: IN LIBRUM SAPIENTIÆ PROLEGOMENON. *Inc.* Scriptos a Salomone, vel ipsi attributos [...] *Des.* [...] de scriptoribus Commentariorum in eum librum agit. • 95-100: DISSERTATIO DE AUCTORE LIBRI SAPIENTIÆ. *Inc.* SI tota hujus rei controversia inter Catholicos [...] *Des.* [...] quare sub Macchabæis fortasse florebat. • 100-105: DISSERTATIO DE ORIGINE IDOLOLATRIÆ. *Inc.* Duos vel tres idololatriæ fontes [...] *Des.* [...] sive

⁴⁹ Al final: «Monitum ad bibliopegum. Tabula, *Instrumenta musica*, ponatur pag. 59.».



quampiam ex rebus a Deo constitutis. • 105-114: DISSERTATIO DE NATURA ANIMÆ. Et ejus post mortem status, ex sententia veterum Hebræorum. *Inc.* ARTICULUS I. Inter corpus, animam & spiritum discretio. Animæ nomen in veterum [...] *Des.* [...] ad insulas Fortunatas & Elysius campos perveniant. • 114-170: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM SAPIENTIÆ. *Inc.* CAPUT PRIMUM. Justitiam ama: Deum optimum [...] *Des.* [Cap. XIX] [...] ut cum Grotio partem hujus libri periisse credamus. • 170-175: IN LIBRUM ECCLESIASTICI PROLEGOMENON. *Inc.* ARTICULUS PRIMUS. Titulus, & Consilium operis. Titulus Ecclesiastici, apud Latinos [...] *Des.* [...] De ætate Ben Sira vide eudem Fabricium ibid, pag. 734. • 175-183: DISSERTATIO De Funeribus & Sepulturis Hebræorum. *Inc.* Quæcumque politiores gentes nihil [...] *Des.* [...] misere ejulare defunctus cogitur. • 183-189: DISSERTATIO DE RE MEDICA VETERUM HEBRÆORUM. *Inc.* POST pronunciatam æquo judicio [...] *Des.* [...] ut impius in manus medici incidat. • 189-194: DISSERTATIO DE RE CIBARIA HEBRÆORUM. *Inc.* Veterum Hebræorum mores ritusque [...] *Des.* [...] in imo solo strato imponunt. • 194-202: DISSERTATIO DE SYSTEMATE MUNDI VETERUM HEBRÆORUM SENTENTIA. *Inc.* RES profecto admiratione digna est [...] *Des.* [...] accommodant, ut illis prosint? • 202-385: COMMENTARIUS LITERALIS IN LIBRUM ECCLESIASTICI. *Inc.* PRÆFATIO S. Athanasii in hunc Librum. Hic Jesus filius [...] *Des.* [Cap. LI] [...] officiorum summa est, veraque omnis sapientia. • 386-399: IN PROPHETAS PROLEGOMENA. *Inc.* ARTICULUS PRIMUS. Nomina Prophetarum. Variae notiones vocis prophetae [...] *Des.* [Art. VI] [...] demonstrativis argumentis ineptum haberi. • 399-404: IN ISAIAM PROLEGOMENON. *Inc.* Quatuor majorum Prophetarum primus Isaias [...] *Des.* [...] Vide, si lubet, ea de re Leonem a Castro. • 404-405: TABULA CHRONOLOGICA Vaticinorum Isaiæ. • 405-412: CONSPPECTUS HISTORIÆ PROFANÆ ORIENTALIS A Salomone ad Captivitatem Babyloniam, ad illustrandam historiam Hebraicam in Prophetis expressam. *Inc.* Prophetarum studium arduum efficit [...] *Des.* [...] Ægyptus in Provinciam redacta est. Diodor. Ad an. 3. Olymp. 107. • 412-418: DISSERTATIO IN ILLUD ISAIÆ: Ecce Virgo concipiet, & pariet Filium, & vocabitur nomen ejus Emmanuel. Isaiæ VII. 14. *Inc.* Regni Juda prostratis rebus [...] *Des.* [...] præjudicatis opinionibus vacua mens convincatur. • 418-421: DISSERTATIO DE CLADE EXERCITUS SENNACHERIBI Isai. XXXVII. 36. *Inc.* Excusso Assyriacæ dominationis jugo [...] *Des.* [...] lampadum aspectu turbatos. Judic. 7. 18. • 422-427: DISSERTATIO DE FORMA JESU CHRISTI Eleganti, nec ne? Ad Illud Isaiæ LII. 2. Vidimus eum, & non erat aspectus, neque decor. *Inc.* QUA Christiani omnes erga SS. Jesu Christi Huma-nitatem [...] *Des.* [...] ait Augustinus Tract. 9. in Ep. 1. Joan. • 427-644: COMMENTARIUS LITERALIS IN ISAIAM. *Inc.* CAPUT PRIMUM. In scelera Jerosolymæ invectiva [...] *Des.* [Cap. LXVI] [...] Ut mala, cum tuleris plurima, plura ferax⁵⁰.

⁵⁰ Cf. Ov. *Ib.* 118.

[*Finales*] • 645-663: INDEX RERUM AC VERBORUM, Quæ in Ecclesiaste, Cantico Canticorum, Sapientia, Ecclesiastico, Isaia continentur.

[t. VII. JEREMIAS, BARUCH, EZECHIEL, DANIEL ET DUODECIM MINORES PROPHETÆ]

Sign. 1^a/II-A-33

[*Portada*] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS | IN OMNES LIBROS | VETERIS ET NOVI | TESTAMENTI. | OPUS | GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO | LATINIS LITERIS TRADITUM | A | JOANNE DOMINICO MANSI | CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCensi. | EDITIO NOVISSIMA | AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUIT | ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO | NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXX. | TABULIS ÆNEIS ORNATA. | TOMUS SEXTUS | (Grabado) | AUGUSTÆ VINDELICORUM | SUMPTIBUS IGNATII ADAMI ET FRANCISCI ANTONII VEITH FRATRUM BIBLIOPOLARUM. | ANNO MDCCCLIX. | CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] • 1-7: IN JEREMIAM PROLEGOMENON. *Inc.* Jeremias Helciæ filius [...] *Des.* [...] præsertim post Caput XXV. occurunt. • 8-9: TABULA CHRONOLOGICA Vaticinium Jeremiæ. • 9-17: DISSERTATIO DE CHARACTERIBUS MESSIÆ, juxta Hebraeos Jesu Christo recentiores. *Inc.* CUM omnium Judæorum cujusque [...] *Des.* [...] aufer cor lapideum, & da cor carneum. • 17-21: DISSERTATIO DE RECHABITIS. *Inc.* Pauca admodum Scriptura de Rechabitis [...] *Des.* [...] Rechabitarum, sive nostri, sive etiam sæculi duodecimi. • 21-27: DISSERTATIO DE SCHOLIS HEBRÆORUM. *Inc.* NIL habuerunt antiquius populi [...] *Des.* [...] in omnibus studiis dogmatibusque asseruit. • 27-32: DISSERTATIO DE RE VESTIARIA HEBRÆORUM. *Inc.* Duo potissimum vestium genera [...] *Des.* [...] a Sponso supra etiam observavimus. • 33-208: COMMENTARIUS LITERALIS IN JEREMIAM. *Inc.* CAPUT I. Jeremias, ut Propheta sit, vocatur [...] *Des.* [Cap. LII] [...] superatos subditosque apud se haberent. • 209-210: IN LAMENTATIONES JEREMIÆ PROLEGOMENON. *Inc.* Solemne erat Hebræis, ut in funere [...] *Des.* [...] hujus opinionis veritas, & solida conjectura. • 211-232: COMMENTARIUS LITERALIS IN LAMENTATIONES JEREMIÆ. *Inc.* Et factum est, postquam in captivitatem [...] *Des.* [Cap. V] [...] Idem in fine Isaiae & Malachiæ servant. • 232-234: IN BARUCH PROLEGOMENON. *Inc.* Claro ortus genere Baruch [...] *Des.* [...] hæc loca supposita esse arguat? • 235-250: COMMENTARIUS LITERALIS IN BARUCH. *Inc.* CAPUT I. Baruch, cum Babylone esset [...] *Des.* [Cap. VI] [...] quæ ætate corrumpuntur, uti neminem latet. • 250-253: IN EZEQUIELEM PROLEGOMENON. *Inc.* Ezechiel, filius Buzi, Sacerdotali genere [...] *Des.* [...] narrationibus vulgaribus confertam arbitremur. 253: TABULA CHRONOLOGICA Oraculorum Ezechieli. • 254-257:

DISSERTATIO AN DECEM TRIBUS E CAPTIVITATE REDUCES REGIONEM ISRAELITICAM REPETIERINT. *Inc.* Fatis functo Salomone, decem Tribus [...] *Des.* [...] asseritur a S. Cyrillo Alexandrino, Theodoreto, & Theophylacto in Osee III. •257-262: DISSERTATIO DE GOG ET MAGOG Ad Ezechieliis XXXVIII. *Inc.* Nomina Gog & Magog non in Veteri [...] *Des.* [...] Holofernus apud Authorem Libri Judithæ. •262-263: NOVA TEMPLI SALOMONICI ICHONOGRAPHIA EXPLICATUR, ET DEMONSTRATUR. *Inc.* Cubitus Hebraicus continet pollices [...] *Des.* [...] Templi ædificium, quemadmodum & Salomonis Palatum 3. Reg. VII. 2. •264-412: COMMENTARIUS LITERALIS IN EZECHIELEM. *Inc.* CAPUT I. Divinæ Majestatis solium [...] *Des.* [Cap. XLVIII] [...] sum omnibus diebus, usque ad consumationem sæculi. •413-417: IN DANIELEM PROLEGOMENON. *Inc.* Daniel e genere Davidis Regumque [...] *Des.* [...] junctis insuper e Græco & Latino additionibus. •417: TABULA CHRONOLOGICA HISTORIÆ DANIELIS. •418-424: DISSERTATIO DE SEPTUAGINTA HEBDOMADIS DANIELIS. *Inc.* Aliorum observatione scitum est [...] *Des.* [...] Jam nova progenies Cælo demittitur alto⁵¹. •425-429: IN HEBDOMADAS DANIELIS MEDITATIONES NOVÆ AUCTORE P. GREGORIO BERTHELET. *Inc.* Convenire inter omnes debet versiculos [...] *Des.* [...] caduntque in annum 4006. •430-434: DISSERTATIO DE METAMORPHOSI NABUCHODONOSORIS. *Inc.* POST prorogatos per universum [...] *Des.* [...] cæteris præferendum visum est. •434-499: COMMENTARIUS LITERALIS IN DANIELEM. *Inc.* CAPUT I. Daniel, Ananias, Misael & Azarias destinantur servitiis [...] *Des.* [Cap. XIV] [...] hic facile ex Capite II. 26. desumptus est. •499-500: IN DUODECIM PROPHETAS MINORES PROLEGOMENON. *Inc.* DE singulis hisce Prophetis acturi [...] *Des.* [...] post Jesu Christi ætatem vixisse, alibi observavimus. •500: XII. MINORES PROPHETAE JUXTA ORDINEM QUEM TENENT. •501-507: DISSERTATIO DE STATU RELIGIONIS IN DITIONIBUS JUDA, ET ISRAELIS POST FACTAM UTRIMQUE SECESSIONEM. *Inc.* Nemini ignotum esse arbitror [...] *Des.* [...] ad ætatem Prophetarum spectantia. •507-511: DISSERTATIO DE IDOLATRIA ISRAELITARUM IN DESERTO, AC POTISSIMUM DE DEO REPHAN SEU REMPHA. AD AMOS V. 26. *Inc.* NISI apertissimo Scripturarum documento [...] *Des.* [...] Judaicæ Religionis in itinere per desertum. •511-515: DISSERTATIO DE PISCE JONAM VORANTE. *Inc.* Historiam hic agitandam suscipimus [...] *Des.* [...] nostræ fidei confirmationem, disponebat. •515-521: DISSERTATIO DE NUMINIBUS PHOENICUM SIVE CHANANÆORUM. *Inc.* Ubi de veteribus Ethniconum Numinibus [...] *Des.* [...] de Numinibus Pilisthæorum ad Libros Regum. •521-522: IN OSEE PROLEGOMENON. *Inc.* Osee filius Beri, oriundus [...] *Des.* [...] argumenti connexione

⁵¹ Cf. Verg. *Ecl.* 4, 7.

Lectores fugit. ▪ 522-530: HISTORIA GENTIUM JUDÆIS FINITIMARUM, QUA ILLUSTRANTUR VATICINIA AD EAS SPECTANTIA. *Inc.* NON intra limites tantum ditionis [...] *Des.* [...] quare nos historiæ hic modum imponimus. ▪ 530-567: COMMENTARIUS LITERALIS IN OSEE. *Inc.* CAPUT I. Osee mulierem prostitutam [...] *Des.* [Cap. XIV] [...] malos opprimit & necat. ▪ 567-568: IN JOELEM PROLEGOMENON. *Inc.* Joel filius Phatuelis [...] *Des.* [...] sed ipsis oculis subjectæ videantur. ▪ 568-580: COMMENTARIUS LITERALIS IN JOELEM. *Inc.* CAPUT I. Descriptio malorum, quibus populum suum [...] *Des.* [Cap. III] [...] Ulciscar sanguinem eorum, & non purgabo. ▪ 581-582: IN AMOS PROLEGOMENON. *Inc.* AMOS, quem nonnulli præpostere [...] *Des.* [...] qualis personis ejusmodi congruebat. ▪ 583-611: COMMENTARIUS LITERALIS IN AMOS. *Inc.* CAPUT I. Missio Amos. Animadversio Domini [...] *Des.* [Cap. XI] [...] Vide nostram Dissertationem de hoc arguento. ▪ 611-612: IN ABDIAM PROLEGOMENON. *Inc.* DE gestis, obitu, ætate [...] *Des.* [...] Confer Mich. IV.1. & Isai. II.2. ▪ 612-616: COMMENTARIUS LITERALIS IN ABDIAM. *Inc.* CAPUT UNICUM. Vaticinium in Idumæos [...] *Des.* [...] totaque gens dissipata est. ▪ 616-617: IN JONAM PROLEGOMENON. *Inc.* IN universa duodecim Prophetarum [...] *Des.* [...] V. T. Baillet ad diem XXI. Septembris. ▪ 618-625: COMMENTARIUS LITERALIS IN JONAM. *Inc.* CAPUT I. Jonas Niniven missus [...] *Des.* [Cap. IV] [...] & resurrectionem voce clamaret. ▪ 626-627: IN MICHÆAM PROLEGOMENON. *Inc.* Michæas, e Tribu Juda [...] *Des.* [...] minusque legentibus pronus. ▪ 627-645: COMMENTARIUS LITERALIS IN MICHÆAM. *Inc.* CAPUT I. Michæas vaticinium in Samariam [...] *Des.* [Cap. VII] [...] datam fidem liberabis. ▪ 646: IN NAHUM PROLEGOMENON. *Inc.* QUÆ ad vitam resque a Nahum [...] *Des.* [...] inter Chaldæos & Medos divisum concidit. ▪ 647-655: COMMENTARIUS LITERALIS IN NAHUM. *Inc.* CAPUT I. Vaticinium in Niniven [...] *Des.* [Cap. III] [...] plaudere manu, lætantium gestu. ▪ 656: IN HABACUC PROLEGOMENON. *Inc.* Natus in Betzacar, ac Tribu Simeonis [...] *Des.* [...] Sozomenus Hist. Eccl. Lib. 7 cap 29. testatur. ▪ 657-669: COMMENTARIUS LITERALIS IN HABACUC. *Inc.* CAPUT I. Sui temporis flagitia [...] *Des.* [Cap. III] [...] canendum sese tradidisse significaret. ▪ 670: IN SOPHONIAM PROLEGOMENON. *Inc.* Sophonias, filius Chusi, nepos Godoliæ [...] *Des.* [...] uti fusius in commentario docuimus. ▪ 671-680: COMMENTARIUS LITERALIS IN SOPHONIAM. *Inc.* CAPUT I. Quo tempore oracula [...] *Des.* [Cap. III] [...] Captivitatis meminit ceu præsentis. ▪ 680-681: IN AGGÆUM PROLEGOMENON. *Inc.* DE Patria, natalibus, & familia Aggæi [...] *Des.* [...] Authoris testimonium majoris esset ad fidem momenti. ▪ 681-687: COMMENTARIUS LITERALIS IN AGGÆUM. *Inc.* CAPUT I. Quo tempore Æggæus vaticinia [...] *Des.* [Cap. II] [...] ut administrationis illius gloria augeretur. ▪ 687-689: IN ZACHARIAM PROLEGOMENON. *Inc.* Zacharias, filius Barachiaæ [...] *Des.* [...] plus quam cæterorum Prophetarum luculenta. ▪ 690-725: COMMENTARIUS LITERALIS IN ZACHARIAM. *Inc.* CAPUT I. Zachariaæ vaticinium altero [...] *Des.* [Cap. XIV] [...] dum credant, justi sint & fideles. ▪ 726: IN MALACHIAM PROLEGOMENON. *Inc.* EA, quæ ad Malachiam spectant [...] *Des.* [...] ad S. Joannem Baptistam in Israele claruit. ▪ 727-738: COMMENTARIUS LITERALIS IN MALACHIAM. *Inc.* CAPUT I. Judæi erga Deum [...] *Des.* [Cap. IV] [...] terra aut incendio absumeretur?

[*Finales*] • 739-758: INDEX RERUM AC VERBORUM, Quæ in Jeremia, BarUCHO, Ezechiele, Daniele, & duodecim minoribus Prophetis continentur.

[t. VIII. S. MATTHÆUS, S. MARCUS, S LUCAS, S JOANNES, ET ACTA APOSTOLORUM, CUM VARIIS LECTIONIBUS IN EVANGELIA]

Sign. 1^a/II-A-34

[*Portada*] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS | IN OMNES LIBROS | VETERIS ET NOVI | TESTAMENTI. | OPUS | GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO | LATINIS LITERIS TRADITUM | A | JOANNE DOMINICO MANSI | CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCensi. | EDITIO NOVISSIMA | AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUOTI ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO | NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXXI. | TABULIS ÆNEIS ORNATA. | TOMUS SEPTIMUS | (Grabado) | AUGUSTÆ VINDELICORUM | SUMPTIBUS IGNATII ADAMI ET FRANCISCI ANTONII VEITH FRATRUM BIBLIOPOLARUM. | ANNO MDCCXL. | CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] • 1-2: PRÆFATIO INTERPRETIS. *Inc.* Obstrictam in Operis hujus exordio Lectoribus [...] *Des.* [...] pro sua benignitate exhibere velint. • 3-9: IN LIBROS NOVI TESTAMENTI PROLEGOMENON. *Inc.* Multifariam, multisque modis olim Deus loquens [...] *Des.* [...] Sed emendatio atque auctior. • 9-14: IN EVANGELIUM S. MATTHÆI PROLEGOMENON. *Inc.* S. Matthæus, Evangelii, quod modo explicandum suscipimus [...] *Des.* [...] Liturgiam qua hodie utuntur Æthiopes. • 14-41: HARMONIA QUATUOR EVANGELIORUM. VEL Synopsis Vitæ Jesu Christi, Chronologico ordine deducta. A.M. 3999. Periodi Iulianæ 4709. ante Christum natum A. 2. ante Æram Vulgarem 5. *Inc.* Conceptio Johannis Baptiste. CUM Divinæ providentiæ consilio [...] *Des.* [...] promissi cœlitus munere donati sunt. • 42-49: DISSERTATIO IN EVANGELIA APOCYPHHA. *Inc.* IN ipso Evangelii sui limine [...] *Des.* [...] externos in illam adversarios incitaret. • 50-55: DISSERTATIO DE MAGIS, QUI JESUM ADORATURI VENERUNT. *Inc.* Magorum ad cunas Jesu Christi [...] *Des.* [...] in Lege præscriptam, venisse statuantur. • 55-62: DISSERTATIO DE NOVISSIMO PASCHATE DOMINI NOSTRI JESU CHRISTI. *Inc.* TOT in rem præsentem Scripta [...] *Des.* [...] saltem in illam inclinantis, authoritas vindicant. • 63-67: DISSERTATIO DE TENEBRIS IN OBITU JESU CHRISTI. *Inc.* Inter potissima prodigia [...] *Des.* [...] nulla cogente necessitate accumulent. • 68-72: DISSERTATIO De Resurrectione SS. Patrum, quo tempore Christus rediit ad vitam, ad Matth. XXVII. 51. 52. *Inc.* VIX extremum spiritum egerat Christus [...] *Des.* [...] Jesus Christus in cruce spiritum emisit. • 73-267: COMMENTARIUS LITERALIS IN EVANGELIUM S. MATTHÆI. *Inc.* CAPUT I. Jesu Christi Genealogia [...] *Des.* [Cap. XXVIII] [...] anno post Christi Ascensionem octavo. Vide Præfationem. • 268-271: IN EVANGELIUM S. MARCI PROLEGOMENON. *Inc.* Quid de S. Marco statuendum sit [...] *Des.* [...] Versionem illam

Latinam reformatam fuisse. ▪ 271-284: DISSERTATIO DE PHARISÆIS, SADUCÆIS, HERODIANIS, ESSENIS. *Inc.* ARTICULUS PRIMUS. De Pharisæis. Ante captivitatem Babylonicam [...] *Des.* [...] quæ sunt Cæsaris, Cæsari, & quæ sunt Dei, Deo. ▪ 284-290: DISSERTATIO DE BAPTISMO. *Inc.* TRIA Baptismarum genera in Sacra Scriptura [...] *Des.* [...] in primam ad Corinthios dedimus. ▪ 291-294: DISSERTATIO De Peccato in Spiritum Sanctum. *Inc.* QUÆ huic Dissertationi argumentum [...] *Des.* [...] absolvendi a criminibus potestatis constituit. ▪ 295-341: COMMENTARIUS LITERALIS IN EVANGELIUM S. MARCI. *Inc.* CAPUT I. Baptismus a Joanne collatus [...] *Des.* [Cap. XVI] [...] vetustate roboravit Religionem. ▪ 342-344: IN EVANGELIUM S. LUCÆ PROLEGOMENON. *Inc.* Sanctus Lucas, sive Lucanus [...] *Des.* [...] quam Evangelistas cæteros, fluere. ▪ 344-351: DISSERTATIO DE CONCILIATIONE GENEALOGIARUM JESU CHRISTI APUD MATTHÆUM, ET LUCAM. *Inc.* JAM inde a pluribus sæculis [...] *Des.* [...] IACOBUS minor, IUDAS, sive THADÆUS. ▪ 351-363: DISSERTATIO DE BONIS MALISQUE ANGELIS. *Inc.* ARTICULUS PRIMUS. De Bonis Angelis. Plenum de Angelis Tractatum [...] *Des.* [...] Dæmonibus divinos honores decernerent. ▪ 364-371: DISSERTATIO IN TRES MARIAS. *Inc.* QUAM modo agitamus, quæstio [...] *Des.* [...] obtinere, asserere non dubitamus. ▪ 371-376: DISSERTATIO DE S. JOSEPHO S. MARIÆ VIRGINIS SPONSO. *Inc.* Quæcumque de S. Josepho habet [...] *Des.* [...] Vide Bollandistas ad diem XIX. Martii. ▪ 376-381: DISSERTATIO DE SUDORE SANGUINIS JESU CHRISTI IN HORTO OLIVARUM AD Luc. XXII. 43. 44. *Inc.* MAlorum, quæ JEsus Christus tulit [...] *Des.* [...] quod mihi sua proferenda tribuerit. ▪ 381-389: DISSERTATIO De Dæmonibus Corpora obscientibus, & possidentibus. *Inc.* Veteres Christianæ Religionis adversarii [...] *Des.* [...] potentiae suæ gloriam conferre id arbitratur. ▪ 390-507: COMMENTARIUS LITERALIS IN EVANGELIUM LUCÆ. *Inc.* CAPUT I. Præfatio Lucæ in Evangelium [...] *Des.* [Cap. XXIV] [...] in Ecclesia eo vocabulo claudere. ▪ 507-510: EVANGELIUM S. JOANNIS PROLEGOMENON. *Inc.* Sanctus Joannes Evangelista, Bethsaidæ in Galilea [...] *Des.* [...] certiora adhuc documenta expectantur. ▪ 510-515: DISSERTATIO DE OBITU S. JOANNIS EVANGELISTÆ. *Inc.* DE obitu S. Joannis Evangelistæ [...] *Des.* [...] subditur altera 19. de Judæo errante. ▪ 516-644: COMMENTARIUS LITERALIS IN EVANGELIUM S. JOANNIS. *Inc.* CAPUT I. Verbi æternitas, Divinitas [...] *Des.* [Cap. XXI] [...] Armenica versione, Græcisque Codidibus vetustissimis. ▪ 644-647: IN ACTA APOSTOLORUM PROLEGOMENON. *Inc.* POST supremam manum Evangelio [...] *Des.* [...] ut possint ea mysteria disserere? ▪ 647-648: TABULA CHRONOLIGA In Acta Apostolorum. ▪ 648-650: DISSERTATIO DE EPIGRAPHE ARÆ ATHENIENSIS Ignoto Deo. Actorum XVII. 22. *Inc.* ATHENAS urbem ingressus Apostolus [...] *Des.* [...] aliis omnibus obsequia transferenda essent. ▪ 651-654 o. *Inc.* BAPTISMI conferendi formulam satis [...] *Des.* [...] de hoc arguento scripserunt, apertissime constant. ▪ 654-657: DISSERTATIO DE ELECTIONE PER SORTES. *Inc.* Sortium usum probare videtur [...] *Des.* [...] abjici porsus & tamquam perniciosum interdici. ▪ 657-663: DISSERTATIO DE SIMONE MAGO. *Inc.* MIRARI utique subit [...] *Des.* [...] sapientissimum esse in re præsenti censemus. ▪ 663-667: DISSERTATIO DE ACTIS PILATI Ad Tiberium Imperatorem missis, in causa

mortis JESU CHRISTI. *Inc.* Tanta fuit in ipsis Ecclesiæ [...] *Des.* [...] in Acta Pilati p. 214 &c. & 972. Cod. Apocrypp. N.T. •667-820: COMMENTARIUS LITERALIS IN ACTA APOSTOLORUM. *Inc.* CAPUT I. Prologus Lucæ in Acta [...] *Des.* [Cap. XXVIII] [...] Romæ anno J.C. 66. Neronis 13. gloriose cononasse. •821-845: VARIÆ LECTIONES QUATUOR EVANGELIORUM EX VETUSTIS CODICIBUS.

[*Finales*] •846-869: INDEX RERUM AC VERBORUM, Quæ in quatuor Evangelii & Actis Apostolorum continentur.

[*t. IX. EPISTOLÆ B. PAULI APOSTOLI, EPISTOLÆ CANONICÆ ET APO-CAPYLSIS*]
Sign. 1^a/II-A-35

[*Portada*] R. P. D. | AUGUSTINI CALMET | ORDINIS S. BENEDICTI, | CONGREGATIONIS SS. VITONI ET HIDULPHI | COMMENTARIUS | LITERARIS | IN OMNES LIBROSI VETERIS ET NOVI | TESTAMENTI. | OPUS | GALLICE PRIMUM AB AUTHORE, NUNC VERO | LATINIS LITERIS TRADITUM | A | JOANNE DOMINICO MANSI | CONGREGATIONIS CLERICORUM REGULARIUM MATRIS DEI, LUCensi. | EDITIO NOVISSIMA | AB AUTHORE RECOGNITA, ALICUBI EMENDATA, TEXTUUM ALIQUOT | ANTEA PRÆTERITORUM EXPLANATIONE ADAUCTA, PASSIM VERO | NOVIS ANIMADVERSIONIBUS LOCUPLETATA, ET XXXI. | TABULIS ÆNEIS ORNATA. | TOMUS OCTAVUS | (Grabado) | AUGUSTÆ VINDELICORUM | SUMPTIBUS IGNATII ADAMI ET FRANCISCI ANTONII VEITH FRATRUM BIBLIOPOLARUM. | ANNO MDCCXL. | CUM LICENTIA SUPERIORUM.

[*Texto*] •1-5: IN EPISTOLAM PAULI APOSTOLI AD ROMANOS PROLEGOMENON. *Inc.* POST Sacrosancta Evangelia [...] *Des.* [...] ejusdem Epistolæ referre juvat. •5-17: DISSERTATIO De Prædestinatione & Reprobatione Hominum. *Inc.* Dogma est Christianæ Religione [...] *Des.* [...] quos autem justificavit, hos & glorificavit. •17-22: DISSERTATIO De Circumcisionis effectibus. *Inc.* DE origine Circumcisionis in Dissertatione [...] *Des.* [...] quorum sane sententia æquior nobis probatur. •22-29: DISSERTATIO AN GENTILES Quibus neque de Lege Moysis, neque de Evangelio aliquid innotuit, salutem obtinere potuerint. *Inc.* CUM de æterna salute [...] *Des.* [...] coram Deo obtendere posse. •29-32: DISSERTATIO An Paulus Apostolus Ephesi cum bestiis pugnaverit. *Inc.* Viri quidam Ecclesiæ Corinthi [...] *Des.* [...] nihilque præterea certi ab antiquis servatum est. •33-120: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD ROMANOS. *Inc.* CAPUT I. Muneris sui Apostolici prestantiam [...] *Des.* [Cap. XVI] [...] ad tempus & locum scriptionis pertinent. •121-122: IN EPISTOLAM AD CORINTHIOS PROLEGOMENON. *Inc.* Corinthus, celeberrima & opulentissima [...] *Des.* [...] ex eodem Apostolo acceptam ad Corinthios detulerunt. •122-128: DISSERTATIO De Baptismate pro Mortuis, ad 1. Corinth. XV. 29. *Inc.* Quamvis Mortuorum Resurrectionis dogma [...] *Des.* [...] ad resurrectionis futuræ fidem

Apostolus adigit. • 129-200: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM PRIMAM B. PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS. *Inc.* CAPUT I. Gracias Deo agit Apostolus [...] *Des.* [Cap. XVI] [...] altero anno Corinthum veniens, Macedoniam peragravit. • 201: ARGUMENTUM SECUN[D]Æ EPISTOLÆ B. PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS. *Inc.* INCERTUS Apostolus, quem Corinthiis sensum [...] *Des.* [...] hanc secundam Epistolam ad Corinthios Apostolus dedit. • 202-241: COMMENTARIUS LITERALIS IN SECUNDAM EPISTOLAM B. PAULI AD CORINTHIOS. *Inc.* CAPUT I. Mala, quæ Paulus in Asia [...] *Des.* [Cap. XIII] [...] videtur in Macedonia, & fortasse Philippis. • 242-243: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD GALATAS PROLEGOMENON. *Inc.* EX Gallia originem Galatae [...] *Des.* [...] argumentos hæc opinio innitatur. • 243-249: DISSERTATIO An Cephas, quem Paulus Antiochiae arguit, alias fuerit a Petro Apostolo. Gal. II.11. *Inc.* Vetustissimam difficultatem aggredimus [...] *Des.* [...] Ad hostium suorum criminationibus vindicemus. • 250-259: DISSERTATIO DE ANTI-CHRISTO. *Inc.* ARTICULUS I. Variæ de Anti-Christo Sententiæ. Quicumque Veritati, Pietati [...] *Des.* [...] præstigiis dolisque capiamur. • 260-268: DISSERTATIO DE FINE MUNDI ET STATU POST JUDICIJM. *Inc.* DE corruptione & diuturnitate mundi [...] *Des.* [...] inter doctos laudem non infimam meretur. • 268-275: DISSERTATIO De mortuorum Resurrectione. *Inc.* Resurrectio mortuorum, inquit S. Augustinus [...] *Des.* [...] ut impii supplicio mancipentur. • 275-299: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. PAULI AD GALATAS. *Inc.* CAPUT I. Paulus Galatas arguit [...] *Des.* [Cap. VI] [...] Barnabæ atque hujus Epistolæ conclusio. • 299-301: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD EPHESEOS PROLEGOMENON. *Inc.* Ephesus, Asiæ Minoris Metropolis [...] *Des.* [...] Evangelii enunciandi virtutem a Deo consequatur. • 301-324: COMMENTARIUS LITERALIS [I]N B. PAULI APOSTOLI EPISTOLAM AD EPHESIOS. *Inc.* CAPUT I. Deum laudat Apostolus [...] *Des.* [Cap. VI] [...] qua de re dissident Interpretæ, ut in Prefatione diximus. • 324-325: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD PHILIPENSES PPOLEGOMENON (*sic*). *Inc.* Paulus a Deo in Macedoniam [...] *Des.* [...] ex tribu Benjamin, Hebraeus ex Hebreis. • 326-340: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD PHILIPPENSES. *Inc.* CAPUT I. Pauli charitas erga Philippenses [...] *Des.* [Cap. IV] [...] ac delatam ad Philippenses ab Epaphrodito. • 341-342: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD COLOSSENSES PROLEGOMENON. *Inc.* Colossæ, e præcipuis Phrygiæ Urbibus [...] *Des.* [...] a cædibus interim desistens & trophæis. • 342-357: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD COLOSSENSES. *Inc.* CAPUT I. Christus Jesus imago Dei [...] *Des.* [Cap. IV] [...] colligit Millius ex Tertulliano Adv. Marcion. Lib. 5. cap. 20. • 358: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES PROLEGOMENON. *Inc.* Epistolam, quam expendendam aggredimus [...] *Des.* [...] ad Thessalonicenses & perpendemus & refutabimus. • 359-371: COMMENTARIUS LITERALIS IN PRIMAM B. PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES. *Inc.* CAPUT I. Thessalonicencius laus [...] *Des.* [Cap. V] [...] post hanc Epistolam nomen Christo dedit. • 371-372: IN EPISTOLAM SECUNDAM B. PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES PROLEGOMENON. *Inc.* Altera ad Thessalonicenses Epistola [...] *Des.* [...] Epistolas obtrudentium, fraudes intelligent. • 373-384: COMMENTARIUS LITERALIS

IN SECUNDAM EPISTOLAM B. PAULI AD THESSALONICENSES. *Inc.* CAPUT I. Grates Deo agit Apostolus [...] *Des.* [Cap. III] [...] Epistolam ad Hebræos huic statim subtexunt. •384-385: IN PRIMAM EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM, PROLEGOMENON. *Inc.* Timotheum, Lystris Lcaoniae (*sic*) ut credimus [...] *Des.* [...] per Titum missam docent: utrumque incertum. •385-408: COMMENTARIUS LITERALIS IN PRIMA EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM. *Inc.* CAPUT I. Timotheus Ephesi cum falsis [...] *Des.* [Cap. VI] [...] qui scriptam volunt ex Macedonia. •409-410: IN SECUNDAM EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM, PROLEGOMENON. *Inc.* Primam ad Timotheum Epistolam [...] *Des.* [...] ex hac Apostoli sententia minime probatur. •410-424: COMMENTARIUS LITERALIS IN SECUNDAM EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM. *Inc.* CAPUT I. Timothei fidem commentat Apostolus [...] *Des.* [Cap. IV] [...] habent Laodiceam, non Romam. Vide Præfationem. •425-426: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD TITUM PROLEGOMENON. *Inc.* TITUS, ortu Ethnicus, adhuc junior [...] *Des.* [...] Nicopolim Epiri proficiseretur. •426-435: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD TITUM. *Inc.* CAPUT I. Quales esse debeant, qui eligendi sunt [...] *Des.* [...] subscriptionem penitus omittunt. Vide Prefationem. •436-437: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD PHILEMONEM. PROLEGOMENON. *Inc.* Philemon, locuples Colossensis [...] *Des.* [...] institutionem accommodata, eadem hac Epistola describi. •437-440: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD PHILEMONEM. *Inc.* CAPUT UNICUM. Philemonem hortatur, ut recipiat [...] *Des.* [...] missa est Roma per Onesimum servum. •441-449: IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD HEBRÆOS PROLEGOMENON. *Inc.* Epistolam ad Hebræos inter pretiosissima [...] *Des.* [...] inter Pauli Epistolas enumerata est. •450-455: DISSERTATIO DE MELCHISEDECHO. *Inc.* Præclaræ adeo tantæque sunt laudes [...] *Des.* [...] in ejus Epistolæ Commentariis explicabimus. •456-514: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. PAULI APOSTOLI AD HEBRÆOS. *Inc.* CAPUT I. Deus, qui in Veteri Testamento [...] *Des.* [Cap. XIII] [...] hac de re fusius in Præfatione disputatum est. •515-516: IN EPISTOLAS CANONICAS PROLEGOMENON. *Inc.* Canonicas seu Catholicas appellamus septem Epistolas [...] *Des.* [...] Divinæ admiratione teneatur, necesse erit. •517-518: IN EPISTOLAM CATHOLICAM B. JACOBI PROLEGOMENON. *Inc.* DE hujus Epistolæ Authore [...] *Des.* [...] vel scriptam vel vulgatam esse sentiebat. •519-525: DISSERTATIO DE ITINERE ROMANO B. PETRI APOSTOLI, ad 1. Petri v. 13. *Inc.* Petrum Romæ fuisse, unde [...] *Des.* [...] quæ rem minime evertunt. •525-530: DISSERTATIO DE DIVINA LIBRORUM SACRORUM INSPIRATIONE, ad 2. Petri I. 21. *Inc.* ARTICULUS PRIMUS. Certa Librorum S. Scripturæ Inspiratio. Sunt qui acrem [...] *Des.* [...] præsentiae tantummodo indigos fuisse fateamur. •531-537: DISSERTATIO IN ILLUD: Tres sunt qui testimonium dant in Cœlo, Pater, Verbum, & Spiritus Sanctus, & hi tres unum sunt : ad 1. Jo. v.7. *Inc.* Quamquam in Sacris utriusque [...] *Des.* [...] exemplaria difficile nimium obtineri poterant. •537-541: DISSERTATIO DE MOYSIS OBITU, ET SEPULTURA. Vide Ep. Judæ V. 9. *Inc.* Infita erga res miras animi [...] *Des.* [...] a Romanis eversum, Græce conscriptum arbitramur. •542-566: COMMENTARIUS LITERALIS IN

PISTOLAM CANONICAM B. JACOBI APOSTOLI. *Inc.* CAPUT I. Inter ærumnas gaude [...] *Des.* [Cap. V] [...] magis videtur prior interpretatio. ▪ 566-568: IN PRIMAM B. PETRI APOSTOLI EPISTOLAM PROLEGOMENON. *Inc.* PETRUS, alio nomine Simon [...] *Des.* [...] eidem Petro adscripta fuere. ▪ 568-610: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM PRIMAM B. PETRI APOSTOLI. *Inc.* CAPUT PRIMUM. Grates agit Deo Petrus [...] *Des.* [Cap. I] [...] nunc & in diem æternitatis. Amen. ▪ 610-611: IN PRIMAM B. JOANNIS APOSTOLI EPISTOLAM PROLEGOMENON. *Inc.* Prima Joannis Epistola Canonicam [...] *Des.* [...] Fidelium esse characterem ostendit. ▪ 612-632: COMMENTARIUS LITERALIS IN PRIMAM EPISTOLAM B. JOANNIS APOSTOLI. *Inc.* CAPUT PRIMUM. Nihil dicit Joannes nisi quod [...] *Des.* [Cap. V] [...] ad calcem Epistolæ, datam esse Epheso. ▪ 632-633: IN SECUNDAM B. JOANNIS APOSTOLI EPISTOLAM PROLEGOMENON. *Inc.* Hanc secundam, & quæ hanc consequitur [...] *Des.* [...] cito adventurum, Electæ pollicetur. ▪ 634-636: COMMENTARIUS LITERALIS IN SECUNDAM EPISTOLAM B. JOANNIS APOSTOLI. *Inc.* CAPUT PRIMUM. Electam ejusque filios hortatur [...] *Des.* [...] Æthiops: Gratia & charitas tecum. ▪ 636-637: IN TERTIAM B. JOANNIS APOSTOLI EPISTOLAM PROLEGOMENON. *Inc.* Initio secundæ Joannis Epistolæ [...] *Des.* [...] Ecclesiæ regimine inter se consentirent. ▪ 637-639: COMMENTARIUS LITERALIS IN TERTIAM EPISTOLAM B. JOANNIS APOSTOLI. *Inc.* Laudatur Gajus, ejusque sincera pietas [...] *Des.* [...] cuius membrum erat Gajus, argumentum. ▪ 640-641: IN EPISTOLAM B. JUDÆ APOSTOLI PROLEGOMENON. *Inc.* Judas cognomento Thadæus sive Lebbæus [...] *Des.* [...] a quarto usque sæculo certissime obtinuerit. ▪ 642-649: COMMENTARIUS LITERALIS IN EPISTOLAM B. JUDÆ APOSTOLI. *Inc.* Permane in accepta fide [...] *Des.* [...] omnibusque sæculorum sæculis exiturum. Amen. ▪ 649-659: IN APOCALYPSIM PROLEGOMENON. *Inc.* ARTICULUS I. Totius Apocalypses specimen [...] *Des.* [Art. VI] [...] in editis Scriptoris hujus Exemplaribus non occurrit. ▪ 660-738: COMMENTARIUS LITERALIS IN APOCALYPSIM B. JOANNIS APOSTOLI. *Inc.* CAPUT I. Apocalypsis ipso Jesu Christi [...] *Des.* [...] solatium inter tot mala, quibus obsidentur. ▪ 738-749: DISSERTATIO DE PATRIARCHA HENOCH, FILIO JARED ET PATRE MATHUSALÆ. *Inc.* Patriarcha, de quo modo, alter est vir [...] *Des.* [...] recentiorem esse imposturam, contemptu dignam & oblivione.

[*Finales*] ▪ 750-771: INDEX RERUM AC VERBORUM, QUÆ OCTAVO ET ULTIMO TOMO CONTINENTUR. ▪ 772-774: INDEX PROLEGOMENON ET DISSERTATIONUM, Quæ hisce Tomis Octo continentur.

11. *Dictionarium historicum criticum Sacrae Scripturae*, authore R. P. D. Augustino Calmet, e Gallico in Latinum translatum a J. D. Mansi, Venetiis, 1757. Dos tomos.

35 x 24 cm.

Volúmenes encuadrados en pasta. Deteriorados en su parte inferior. La sign. en ambos tomos se encuentra en un tejuelo en el lomo y en el interior de la cubierta. Notas impresas a pie de página. Ilustraciones en ambos tomos y mapas solo en el primero. Texto a dos columnas. Latín, italiano.

[*Tomus primus*]

Signatura: 1^a /VI-A-31.

[*Portada*] DICTIONARIUM | HISTORICUM, CRITICUM, | CHONOLOGICUM, GEOGRAPHICUM, ET LITERALE | SACRÆ SCRIPTURÆ, | Cum figuris Antiquitates Judaicas repræsentantibus | AUTHORE | R. P. D. AUGUSTINO CALMET | ORDINIS BENEDICTI ABBATE, | E Gallico in Latinum translatum | A JOANNE DOMINICO MANSI, | CONGREGATIONIS MATRIS DEI, LUCENSI. | Editio Veneta post Secundam, cui addita fuerant, & locis sui inserta | ipsiusmet Auctoris supplementa, Quarta, longe | emendatior, & accuratior. | TOMUS PRIMUS | (Grabado) | VENETIIS, MDCCLVII. | APUD SEBASTIANUM COLETI. | De Superiorum Licencia, & Excellentiss. Senatus Privilegio.

[*Preliminares*] •III-VI: AUCTORIS PRÆFATIO. *Inc.* Post edita in lucem literaria in Textum utriusque Testamenti [...] *Des.* [...] justum ea de re Librum propediem editurus est. •VI-VII: AUCTORIS PRÆFATIO, In gemina Supplementorum Biblici Dictionarii volumina. *Inc.* QUI publicus favor excipiendo Biblico Dictionario [...] *Des.* [...] pretio erunt Operi, & legentibus jucunda. •VII-VIII: PRÆFATIO EDITORUM. *Inc.* Quod unum præclarissimo Operi [...] *Des.* [...] editis commentariis notissimo, nihil est quod dicamus. •VIII-X: PRÆFATIO INTERPRETIS. *Inc.* Versioni Latinæ amplissimi Operis Commentariorum [...] *Des.* [...] ex iis certantium numeri, plane incredibilis, meminit. •XI: AUCTORIS ADMONITIO in Bibliotecam Sacram. *Inc.* Cum viri quidam docti utilissimam [...] *Des.* [...] vix ac ne vix quidem evitari potuerit. •XII: [Licencia] *Inc.* NOI REFORMATRI DELLO STUDIO [...] *Des.* [...] in Libro a c. 42. al num. 317. Licenziato dal Mag. Ecc. Della Bestemmia. Francesco Gadaldini Seg. •XII: Locentur Tabulæ hujus primi Voluminis.

[*Texto*] •1-144: BIBLIOTECA SACRA, Sive Catalogus optimorum Librorum Studio Sacræ Scripturæ servientium. *Inc.* Catalogum Librorum ad Scripturam pertinentium [...] *Des.* [...] continens 22. Capita, in quo de Funeribus & Sepulturis. •1-616: DICTIONARIUM BIBLICUM, HISTORICUM, CRITICUM, CHRONOLOGICUM, GEOGRAPHICUM, ET LITTERALE. *Inc.* A, a. Recurrit id quinques in Sacra Scriptura [...] *Des.* [LYSTRAÆ] [...] extra urbem veluti mortuos pertraxere. *Col.* Finis Tomi primi Dictionarii Historici, Critici, Chronologici, Geographici, Literalis Sacræ Scripturæ.

[*Tomus secundus*]

Sign. 1^a / VI-A- 32⁵²

[*Portada*] DICTIONARIUM | HISTORICUM, CRITICUM, | CHONOLOGICUM, GEOGRAPHICUM, ET LITERALE | SACRÆ SCRIPTURÆ, | Cum

⁵² En cambio en el interior de la cubierta la sign. que aparece, seguramente errónea, es: 1^a / VI-A-33.

figuris Antiquitates Judaicas repräsentantibus | AUTHORE | R. P. D. AUGUSTINO CALMET | ORDINIS BENEDICTI ABBATE, | E Gallico in Latinum translatum | A JOANNE DOMINICO MANSI, | CONGREGATIONIS MATRIS DEI, LUCENSI. | Editio Veneta post Secundam, cui addita fuerant, & locis sui inserta | ipsiusmet Auctoris supplementa, Quarta, longe | emendatior, & accuratior. | TOMUS SECUNDUS | (Grabado) | VENETIIS, MDCCCLVII. | APUD SEBASTIANUM COLETI. | De Superiorum Licencia, & Excellentiss. Senatus Privilegio.

[Texto] • 3-543: DICTIONARIUM BIBLICUM, HISTORICUM, CRITICUM, CHRONOLOGICUM, GEOGRAPHICUM, ET LITTERALE. *Inc.* MAACHA, sive Maachati, vel Beth-Maachath, [...] *Des.* [ZUZIM] [...] inter eos, qui I. Concilio Nicæno subscrpsere (d). *Col.* FINIS.

[Finales] • 544-562: TABULA CHRONOLOGICA GENERALIS HISTORIÆ BIBLICÆ. *Inc.* Materia, sive Chaos creatur [...] *Des.* [...] Vespasianus reliquias Davidicæ domus exquiri omnes jubet. *Col.* Finis Tabulæ Chronologicæ in Historiam Biblicam. • 563: PRÆFATIO In reductionem Monerarum quibus Hebræi, & Judæi utuntur, ad Gallicas. • 563-579: SUPPUTATIO MONETARUM HEBRAICARUM, ET JUDAICARUM AD PONDUS MARCHI. • 580-582: REDUCTIO MENSURARUM JUDAICARUM AD GALLICAS. • 582: REDUCTIO MENSURARUM CAVARUM HEBRAICARUM AD PARISIENSES. • 583: MENSURÆ CAVÆ HEBRÆORUM AD PARISIENSES COLLATÆ. • 584-594: MENSURÆ CAVÆ HEBRÆORUM AD PARISIENSES RELATÆ. • 595-599: CALENDARIUM JUDÆORUM. • 600-601: Nonnulla Judæorum Numismata, e melioris notæ Aucto-ribus excerpta, & explicata. • 602-604: PRÆFATIO IN VERSIONEM NOMINUM Hebræorum, Chaldæorum, Syrorum, & Græcorum in Sacra Scriptura ocurrentium. *Inc.* PRO singulari, qua Fideles omnes, ipsa inspirante Religione [...] *Des.* [...] aures congestæ Grammaticæ voces offenderent. • 601-658⁵³: VERSIO LITERALIS NOMINUM HEBRÆORUM, CHALDÆORUM, SYRORUM & GRÆCORUM IN S. SCRIPTURA OCCURRENTIUM. • 658-670: TABULA GENERALIS EXHIBENS NOMINA AUTHORUM, QUORUM MENTIO FACTA EST IN BIBLIOTHECA SACRA. • 671-676: DISSERTATIO DE TACTICE HEBRÆORUM, AUTHORE D. EQUITE FOLARD. *Inc.* Dissertatio de Re militari veterum Hebræorum R. P. D. Calmet [...] *Des.* [...] in quibus servari valuit & potuit. • 676: ICONES LOCENTUR. *Col.* FINIS.

12. *Biblia sacra Vulgatae editionis Sixti V et Clementis VIII, auctore J. Baptista du Hamel, Venetiis, 1760. 2 tomos.*

31 x 23 cm.

Tomos encuadrados en pergamino. Port. a dos tintas en el primero de ellos. En el vº de la h. de guarda de ambos tomos aparece manuscrito el nombre del poseedor: "Dº. Dº. Joseph

⁵³ Error de numeración. Tendría que aparecer la p. 605, pero aparece de nuevo la p. 601, y la numeración se hace a partir de esta.

Massieu". La sign. se encuentra en un tejuelo en el lomo y en el interior de la cubierta. Calcografía en el vº de la h. anterior a la port. del primer tomo. Con notas a pie de página y anotaciones marginales impresas. Dos columnas. Ilustraciones. Texto en latín, griego, hebreo e italiano.

[Primer tomo. *Pars Prima*]

Sign. 1^a/ III-B-34.

[*Portada*] BIBLIA SACRA | VULGATÆ EDITIONIS, | SIXTI V. & CLEMENTIS VIII. | Pontif. Max. Auctoritate recognita, | VERSICULIS DISTINCTA: | UNA CUM SELECTIS ANNOTATIONIBUS | Ex optimis quibusque Catholicis Interpretibus, & etiam ex Auctoribus Heterodo- | xis in his, quæ Catholicæ veritati non sunt contraria, excerptis: Prolegomenis, | novis Tabulis Chronologicis, Historicis & Geographicis illustrata. | AUCTORE | JO. BAPTISTA DU HAMEL | PRESBYTERO, & Exprofessore Regio; nec non Regiæ Scient. Academia Socio. | ACCEDUNT LIBELLI DUO | Ab eruditissimo Viro FRANCISCO LUCA BRUGENSI exarati: quórum pri- | mus Loca insigniora ROMANÆ CORRECTIONIS complectitur; alter verò | alias Correctiones, quæ fieri possent, denotat. | (Filete) | EDITIO NOVISSIMA POST ULTIMAM PARISIENSEM RECOGNITA: | Cui nunc primùm ternæ insuper adjectæ sunt DISSERTATIONES BIBLICÆ | JOSEPH BLANCHINI | Congregationis Oratorii Romani Presbyteri; | Quibus Prolegomena eidem præmissa plurimùm augentur & illustrantur. | (Filete) | PARS PRIMA | (Dibujo) | VENETIIS, MDCCLX. | EX TYPOGRAPHIA BALLEONIANA. | NOVO SUPERIORUM PERMISSU, AC PRIVILEGIO.

[*Preliminares*] ▪V-VI: PRAEFATIO. *Inc.* JAM hic septimus annus est, cum breves & selecta [...] *Des.* [...] Romanæ Ecclesiæ alienum, id omne damnare & revocare. ▪VII- XIII: HYERONIMI PROLOGUS GALEATUS. *Inc.* VIGINTI & duas litteras esse apud hebræos [...] *Des.* [...] omnia qui se semper cogitat esse moriturum. ▪XIV: CLEMENS PAPA VIII. Ad perpetuam rei memoriam. *Inc.* Cum sacrorum Bibliorum Vulgata Editionis [...] *Des.* [...] die XX. Novembbris, M. D. XCII. Pontificatus nostri M. Vestrius Barbarus. ▪XIV: DE CANONICIS SCRIPTURIS DECRETUM, EX CONCILIO TRIDENTINO SESSIONE QUARTA. *Inc.* SACROSANCTA, OEcumenica & generalis Tridentina Synodus [...] *Des.* [...] prudens contempserit, anatema sit. ▪XV: APPROBATIO. *Inc.* Obtemperas speciali mandato Reverendissimi Patris [...] *Des.* [...] S. Silvestri Montis Quirinalis, die 12. Augusti, anni 1725. (Firma)⁵⁴. ▪XVI: NOI RIFORMATORI Dello Studio di Padova. *Inc.* A vendo veduto per la Fede di Revisione [...] *Des.* [...] Registrato in Libroa (*sic*) Carte 25. al Num 150. (Firma).⁵⁵ ▪XVI: INDEX ARGUMENTORUM qui in hisce

⁵⁴ Al final: «D. Cajetanus Maria Merati Cleric. Regularis Sac. Congregationis Rituum Consultor».

⁵⁵ Al final: «Gio: Girolamo Zuccato Segr.».

Prolegomenis continentur. ▪ XVII-LXXV: INSTITUTIONES BIBLICÆ, SEU SCRIPTURÆ SACRÆ PROLEGOMENA⁵⁶. Inc. QUOD Institutionum nomine signamus, hoc ipsum [...] Des. [...] quæ extruendo templo & atrio erat destinata, agebatur. ▪ LXXV-CXI (i.e. XC): ACCESSIONES NOVÆ AD PROLEGOMENA H. E. JOSEPHI BLANCHINII Congr. Orat. Rom. Presbyt. Inc. Dissertatio Prima. De Divisione Sacrorum [...] Des. [Dissertatio III] cum pluribus utriusque Testamenti historiis ibidem expressis. ▪ XCII: ORDO LIBRORUM VETERIS TESTAMENTI. ▪ XCII: ORDO LIBRORUM NOVI TESTAMENTI.

[Texto] ▪ 1-6: IN PENTATEUCUM PRÆFATIO. Inc. COnstans est & perpetua Synagogæ [...] Des. [...] aut commentarii in quibus res memoria dignæ scriptæ sunt. ▪ 7-73: LIBER GENESIS, HEBRAICE BERESITH. ▪ 74-124: LIBER GENESIS, HEBRAICE BERESITH. ▪ 124-155: LIBER LEVITICI, HEBRAICE VAICRA. ▪ 155-203: LIBER NUMERORUM, HEBRAICE VAIEDABBER. ▪ 203-244: LIBER DEUTERONOMII, HEBRAICÆ ELLE HADDEBARIM. ▪ 245-274: LIBER JOSUE, HEBRAICE JEHOSUA. ▪ 275-304: LIBER JUDICUM, HEBRAICE SOPHETIM. ▪ 304-308: LIBER RUTH. ▪ 308-449: LIBER QUATUOR REGUM. ▪ 450-483: LIBER PRIMUS PARALIPOMENON, HEBRAICE DIBRE HAJAMIM. ▪ 484-521: LIBER SECUNDUS PARALIPOMENON, HEBRAICE DIBRE HAJAMIM. ▪ 521-533: LIBER PRIMUS ESDRÆ. ▪ 534-550: LIBER NEHEMIÆ, QUI ET ESDRÆ SECUNDUS DICITUR. ▪ 550-561: LIBER TOBIÆ. ▪ 562-577: LIBER JUDITH. ▪ 578-592: LIBER ESTHER. 592-630: LIBER JOB. 631-735: LIBER PSALMORUM. ▪ 736-767: LIBER PROVERBIORUM. ▪ 768-779: ECCLESIASTES, QUI HEBRAICE COHELETH appellatur. ▪ 780-787: CANTICUM CANTICORUM SALOMINIS, QUOD HEBRAICE DICITUR SIR HASIRIM. ▪ 788-807: LIBER SAPIENTIÆ. 808-866: ECCLESIASTICUS JESU FILII SIRACH. Finis primæ partis.

[Segundo tomo. *Pars altera*]

Sign.: 1^a/ III-B-35

[Portada] BIBLIA SACRA | VULGATÆ EDITIONIS, | SIXTI V. & CLEMENTIS VIII. | Pontif. Max. Auctoritate recognita, | VERSICULIS DISTINCTA: | UNA CUM SELECTIS ANNOTATIONIBUS | Ex optimis quibusque Catholicis Interpretibus, & etiam ex Auctoribus Heterodo- | xis in his, quæ Catholica veritati non sunt contraria, excerptis: Prolegomenis, | novis Tabulis Chronologicis, Historicis & Geographicis illustrata. | AUCTORE | JO. BAPTISTA DU HAMEL | PRESBYTERO, & Exprofessore Regio; nec non Regiæ Scient. Academia Socio. | ACCEDUNT LIBELLI DUO | Ab eruditissimo Viro FRANCISCO LUCA BRUGENSI exarati:

⁵⁶ Consta de cuatro disertaciones con sus correspondientes capítulos.

quorum pri- | mus Loca insigniora ROMANÆ CORRECTIONIS complectitur; alter
verò | alias Correctiones, quæ fieri possent, denotat. | (Filete) | EDITIO NOVISSIMA POST ULTIMAM PARISIENSEM RECOGNITA: | Cui nunc primùm ternæ
insuper adjectæ sunt DISSERTATIONES BIBLICÆ | JOSEPH BLANCHINI |
Congregationis Oratorii Romani Presbyteri; | Quibus Prolegomena eidem præmissa
plurimùm augentur & illustrantur. | (Filete) | PARS ALTERA | (Dibujo) | VENETIIS,
MDCCLX. | EX TYPOGRAPHIA BALLEONIANA. | NOVO SUPERIORUM
PERMISSU, AC PRIVILEGIO.

[*Texto.*] ▪ 3-6: PRÆFATIO IN PROPHETARUM Libros. *Inc.* CHRISTIANÆ Religionis veritas non miraculis [...] *Des.* [...] vocatione gentium pollicentur, ut præsens tempus non negligant. ▪ 7-75: PROPHETIA ISAIÆ. ▪ 76-142: PROPHETIA JEREMIÆ. ▪ 142-148: THRENI ID EST LAMENTATIONES JEREMIÆ PROPHETÆ. ▪ 149-157: PROPHETIA BARUCH. ▪ 157-218: PROPHETIA EZECHIELIS. ▪ 149-157: PROPHETIA BARUCH. ▪ 248-261: IN PROPHETAS MINORES. PROPHETIA OSEE. ▪ 261-265: PROPHETIA JOEL. ▪ 266-273: PROPHETIA AMOS. ▪ 274-276: PROPHETIA ABDIÆ. ▪ 276-279: PROPHETIA JONÆ. ▪ 279-285: PROPHETIA MICHÆÆ. ▪ 286-288: PROPHETIA NAHUM. ▪ 289-292: PROPHETIA HABABUC. ▪ 293-296: PROPHETIA SOPHONIÆ. ▪ 296-298: PROPHETIA AGGÆI. ▪ 299-313: PROPHETIA ZACHARIÆ. ▪ 313-317: PROPHETIA MALACHIÆ. ▪ 318-351: LIBER PRIMUS MACHABÆORUM. ▪ 351-374: LIBER SECUNDUS MACHABÆORUM. ▪ 375-381: IN QUATUOR EVANGELIA PRÆFATIO. *Inc.* QUÆ Prophetæ futura prædixerunt, hæc quatuor Evangelista [...] *Des.* [...] quique ante vocationem sua Levi dicebatur. ▪ 382-434: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM secundum MATTÆUM. ▪ 434-459: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM MARCUM. ▪ 459-510: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM LUCAM. ▪ 511-552: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM JOANNEM. ▪ 553-600: ACTUS APOSTOLORUM. ▪ 601-602: IN EPISTOLAS BEATI PAULI APOSTOLI PRÆFATIO. *Inc.* PRÆCIPUA Christianæ religionis fundamenta his Epistolis contineri [...] *Des.* [...] quæ gratiæ ac leporis ratio habita videatur. ▪ 602-625: EPISTOLÆ [BEATI PAULI] AD ROMANOS. ▪ 625-647: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS PRIMA. ▪ 647-662: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS SECUNDA. ▪ 662-671: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD GALATAS. ▪ 671-679: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD EPHESIOS. ▪ 679-684: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD PHILIPPENSES. ▪ 685-689: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD COLOSSENSES. ▪ 690-694: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES PRIMA. ▪ 695-698: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES SECUNDA. ▪ 698-704: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM PRIMA. ▪ 705-709: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM SECUNDA. ▪ 709-712: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD TITUM. ▪ 713-714: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD PHILEMONEM. ▪ 715-734: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD HEBRÆOS. ▪ 734-741: EPISTOLA CATHOLICA BEATI JACOBI APOSTOLI. ▪ 741-747: EPISTOLA BEATI

PETRI APOSTOLI PRIMA. •748-752: EPISTOLA BEATI PETRI APOSTOLI SECUNDA. •753-759: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI PRIMA. •760: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI SECUNDA. •761: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI TERTIA. •762-764: EPISTOLA CATHOLICA BEATI JUDÆ APOSTOLI. •765-796: APOCALYPSIS BEATI JOANNIS APOSTOLI. •797: Oratio Manassæ, nec non Libri Duo, qui sub libri Tertii & Quartii Esdræ nomine circumferuntur, hoc in loco, extra scilicet seriem Canonicorum Librorum: quos sancta Tridentina Synodus suscepit, & pro Canonicis suscipiendos decrevit, sepositi sunt, ne prorsus interirent, quippe qui à nonnullis sanctus Patribus interdum citantur, & in aliquibus Bibliis Latinis tam manuscriptis quàm impressis reperiuntur. ORATIO MANASSÆ REGIS JUDA, CUM CAPTUS TENERETUR IN BABYLONE. •798-808: LIBER ESDRÆ TERTIUS. •808-826: LIBER ESDRÆ QUARTUS.

[*Finales*] •827-835: INDEX EPISTOLARUM, ET EVANGELIORUM, QUÆ EX VETERI ET NOVO TESTAMENTO EXCERPTA; in Ecclesia Dominicis, & aliis festis diebus leguntur, juxta Missalis reformationem, ex decreto Sacro-Sancti Concilii Tridentini restituti, Pii V, Pont. Max. Jussu editi, & Clem. VIII. Auctoritate recogniti. •836-861: INDEX BIBLICUS QUI RES EAS, DE QUIBUS IN SACRIS BIBLICIS AGITUR, Ad certa Capita, alphabeti ordine digesta, revocatas summa brevitate complectitur. •682 [i.e. 862]-874: INDEX GEOGRAPHICUS QUI Situs & nomina locorum in Scripturis Sacris occurrentium complectitur; ex Eusebio, sancto Hieronymo, & quibusdam Geographis recentioribus excerptus. •875-588 [i.e. 888] TABULÆ CHRONOLOGIÆ SACRÆ VETERIS AC NOVI TESTAMENTI AUCTORE R. P. •[1]-62: ROMANÆ CORRECTIONIS IN LATINIS BIBLIIS EDITIONIS VULGATÆ, JUSSU SIXTI V. PONTIFICIS MAXIMI Recognitis, LOCA INSIGNIORA; OBSERVATA A FRANCISCO LUCA BRIGENSE, Ecclesiæ Cathedralis Audomaropolitanæ Theologo & Decano. •63-72: LIBELLUS ALTER Continens alias lectionum Varietates in eisdem LATINIS BIBLIIS EX VESTUSTIS MANUSCRIPTIS exemplaribus collectas. *Col. FINIS.*

13. *Biblia Sacra Vulgatae editionis, cum annotationibus J. B. Du-Hamel, Matriti, 1767*⁵⁷. 2 tomos.

36 x 26 cm.

Volúmenes encuadrados en pasta. Deteriorados en las cubiertas y en las hs. iniciales. Tejuelo con la sign. en el lomo y en el interior de la cubierta. Anotaciones al margen y a pie de página impresas. Dos columnas. Texto en latín, griego y hebreo.

⁵⁷ De esta obra se encuentran dos ejemplares iguales. Describo el impreso que está mejor conservado. El otro ejemplar de dos tomos, que contiene respectivamente las dos partes, está también encuadrado en pasta pero muy deteriorado. La sign. de estos dos volúmenes es: 1^a/ II-B-13 y 1^a/ II-B-13 14.

[*Pars prima*]
Sign: 1º VI-A-37.

[*Portada*]⁵⁸ BIBLIA SACRA | VULGATÆ EDITIONIS, | Sixti V. & Clementis VIII. Pontif. Max. auctoritate recognita, | CUM ANNOTATIONIBUS | J. B. DU- HAMEL | ET | VITREANI EXEMPLARIS | NOTIS CHRONOLOGICIS | ATQUE HISTORICIS: Digesta, recensita, emendata studio atque operâ | Præpositi & Sacerdotum Congregationis Oratorii Salvatoris. PARS PRIMA | (Dibujo) | MATRITI, | Typis Joachini de Ibarra. | Sumptibus Societatis, Superirum permissu. | (Filete) ANNO MDCCCLXVII.

[*Preliminares*] •[3]⁵⁹: [Dedicatoria] *Inc.* CAROLO III. *Des.* ANNO MDCCCLXVII. •[4-5]: ATTESTATIO Præpositi & Sacerdotum Congregationis Oratorii Salvatoris De hac SS. Bibliorum Editione. PRÆPOSITUS ET SACERDOTES CONGREGATIONIS ORATORII SALVATORIS. *Inc.* ATtestamur, unoque ore profitemur, quum Typographorum [...] *Des.* [...] Nostro Salvatoris Oratorio undecimo Kalendas Octobris anno MDCCCLXVII. (Firmas)⁶⁰ •[6]: MONITUM AD LECTOREM. *Inc.* Quæcumque in hujus Sacri [...] *Des.* [...] Præfationem omnino pertinent. [6] CLEMENS PAPA XIII. Ad futuram rei memoriam. *Inc.* Catholicæ Religionis zelus, & sinceræ fidei [...] *Des.* [...] sub annulo Piscatoris die VIII. Iulij MDCCCLXVI. Pontificatûs nostril anno octavo (Firma⁶¹) •[7-8]: PRÆFATIO. *Inc.* IAM hic septimus annus est, cum breves [...] *Des.* [...] Romanæ Ecclesiæ alienum, id omne damnare & revocare. •[8]: APPROBATIO PRIMÆ EDITIONIS. *Inc.* Ex mandato Illustrissimi Galliarum Cancellarij [...] *Des.* [...] Datum Parisiis, die 18. Martii 1705. •[9-10]: PRÆFATIO DE EDITIONE ROMANA. *Inc.* In multis, magnisque beneficiis [...] *Des.* [...] ad marginem ipsius Textûs minimè annotentur. •[11]: DE CANONICIS SCRIPTURIS DECRETUM EX CONCILIO TRIDENTINO SESSIONE QUARTA. *Inc.* Sacrosancta Oecumenica, & generalis Tridentina Synodus [...] *Des.* [...] sciens, & prudens contempserit, anathema sit. •I-V: HIERONYMI PROLOGUS GALEATUS. *Inc.* Viginti & duas litteras esse [...] *Des.* [DE HAC EPISTOLA EX CASSIODORO LIB. DE INSTITUTIONE DIVIN. LITTERARUM CAP. XXI] [...] de eadem parte nihil dicere. •VI-XV: PRÆFATIO SANCTI HIERONYMI PRESBYTERI In Pentateuchum Moysi ad Desiderium. *Inc.* Desiderij mihi

⁵⁸ Antes de la port. se encuentra un grabado. Al pie dice: «Geronimo Antonio Gil la Gravó en Madrid à 1767». El título aparece en un dibujo de un libro, en el centro: «BIBLIA SACRA VULGATAE EDITIONIS SIXTI V. & CLEM. VIII. PONT. MAX. IUSSU recognita atque edita». Al final: «Matriti: apud Joachinum de Ibarra, MDCCCLXVII».

⁵⁹ Numeración facticia a partir del grabado.

⁶⁰ Izquierda: «Franciscus Lazarus de Hortal Præpositus. Ferdinandus Martinez. Petrus Montoya. Raphael Dominguez.» Derecha: «Joannes de Aravaca. Vincentius Vicario. Franciscus Solana. Franciscus Capilla.» Abajo: «Petrus Portillo Secret.»

⁶¹ Al final: «N. Cardin. Antonellus».

desideratas accepi epistolas [...] *Des.* [...] usu meruit, & inter sanctas Scripturas computatur. •*XVJ-XXV*: DIVI ISIDORI HISPALENSIS EPISCOPI IN LIBROS VETERIS AC NOVI TESTAMENTI PROOEMIA. *Inc.* Plenitudo novi & veteris Testamenti [...] *Des.* [...] lignumque vitæ Dominum Iesum Christum. •*XXVJ-LXVJ*: INSTITUTIONES BIBLICÆ, SEU SCRIPTURÆ SACRÆ PROLEGOMENA. *Inc.* Quod Institutionum nomine signamus [...] *Des.* [...] atrio erat destinata, agebatur. •*LXVJJ-LXIX*: AD SAPIENTIAM. ET SACRARUM litterarum amorem, mandatorumque observationem exhortatio, ex sacris ipsis litteris deprompta. *Inc.* Exod. XIII. 8.-9. Narrabisque filio tuo [...] *Des.* [...] ad omne opus bonum instructus. •*LXX*: ORDO LIBRORUM VETERIS TESTAMENTI. LIBRI PRIMÆ PARTIS. •*LXXJ*: ORDO LIBRORUM NOVI TESTAMENTI. •*LXXJJ-LXXVJ*: IN PENTATEUCHUM PRAEFATIO. *Inc.* Constans est & perpetua Synagogæ [...] *Des.* [...] res memoriâ dignæ scriptæ sunt.

[*Texto*] •1-50: LIBER GENESIS, HEBRAICÈ BERESITH. •51-87: LIBER EXODUS, HEBRAICE VEELLE SEMOTH. •88-111: LIBER LEVITICUS, HEBRAICÈ VAICRA. •112-148: LIBER NUMERI, HEBRAICÈ VAIEDABBER. •149-180: LIBER DEUTERONOMIJ, HEBRAICÈ ELLE HADDEBARIM. •181-203: LIBER IOSUE, HEBRAICÈ IEHOSUA. •204-226: LIBER IUDICUM, HEBRAICÈ SOPHETIM. •227-230: LIBER RUTH. •231-259: LIBER QUATUOR REGUM. LIBER SAMUELIS QUI ET PRIMUS REGUM DICITUR. •260-283: LIBER SECUNDUS SAMUELIS, QUI SECUNDUS REGUM DICITUR. •284-313: LIBER REGUM TERTIUS, QUI APUD HEBRÆOS DICITUR PRIMUS MALACHIM. •313-340: LIBER REGUM QUARTUS, QUI HEBRAICÈ DICITUR MALACHIM SECUNDUS. •341-367: LIBER PRIMUS PARALIPOMENON, HEBRAICÈ DIBRE HAIAMIM. •367-396: LIBER SECUNDUS PARALIPOMENON, HEBRAICÈ DIBRE HAIAMIM. •396-405: LIBER PRIMUS ESDRÆ. •406-418: LIBER NEHEMIÆ, QUI ET ESDRÆ SECUNDUS DICITUR. •418-427: LIBER TOBIÆ. •427-440: LIBER IUDITH. •441-452: LIBER ESTHER. •452-482: LIBER IOB. •483-566: LIBER PSALMORUM. •566-567: IN LIBRUM PROVERBIORUM PRAEFATIO. •567-592: LIBER PROVERBIORUM, QUEM HEBRÆI MISLE APPELLANT. •593-602: ECCLESIASTES, QUI AB HEBRÆIS COHELETH APPELLATUR. •602-608: CANTICUM CANTICORUM SALOMONIS, QUOD HEBRAICÈ DICITUR SIR HASIRIM. •609-624: LIBER SAPIENTIÆ. •625-671: ECCLESIASTICUS IESU FILIJ SIRACH. *Col.* Finis Primæ Partis.

[*Pars altera*]

Signatura: 1º VI-A-38.

[*Texto*] •1-3: PRÆFATIO IN PROPHETARUM LIBROS. *Inc.* CHRISTIANÆ religionis veritas non miraculis [...] *Des.* [...] vocatione gentium pollicentur, ut præsens tempus non negligant. •4-59: PROPHETIA ISAIÆ. •60-113: PROPHETIA IEREMIÆ. •113-118: THRENI, ID EST LAMENTATIONES IEREMIÆ PROPHETÆ. 118-119: ORATIO IEREMIÆ PROPHETÆ. •119-126: PROPHETIAE BARUCH. •126-174: PROPHETIA EZECHIELIS. •174-198: PROPHETIA

DANIELIS. • 199: IN PROPHETAS MINORES. • 199-209: PROPHETIA OSEE.
• 209-212: PROPHETIA IOEL. • 213-219: PROPHETIA AMOS. • 219-220:
PROPHETIA ABDIÆ. • 221-223: PROPHETIA IONÆ. • 223-228: PROPHETIA
MICHÆÆ. • 228-230: PROPHETIA NAHUM. • 230-233: PROPHETIA
HABACUC. • 234-236: PROPHETIA SOPHONIÆ. • 237-238: PROPHETIA
AGGÆI. • 239-250: PROPHETIA ZACHARIÆ. • 251-254: PROPHETIA
MALACHIÆ. • 255-281: LIBER PRIMUS MACHABÆORUM. • 282-299: LIBER
SECUNDUS MACHABÆORUM. • 300-303: IN QUATUOR EVANGELIA
PRÆFATIO. *Inc.* QUÆ Prophetæ futura prædixerunt [...] *Des.* [...] ante voca-
tionem suam *Levi* dicebatur. • 304-344: SANCTUM IESU CHRISTI EVANGÉ-
LIUM SECUNDÙM MATTHÆUM. • 345-363: SANCTUM IESU CHRISTI
EVANGÉLIUM SECUNDÙM MARCUM. • 364-402: SANCTUM IESU
CHRISTI EVANGÉLIUM SECUNDÙM LUCAM. • 403-434: SANCTUM
IESU CHRISTI EVANGÉLIUM SECUNDÙM IOÁNNEM. • 435-471: ACTUS
APOSTOLÔRUM. • 472: IN EPÍSTOLAS B. PAULI APÓSTOLI PRÆFÁTIO.
Inc. Præcipua Christianæ religionis fundamenta [...] *Des.* [...] gratiæ ac lepôris ratio
habita videatur. • 472-491: EPÍSTOLÆ AD ROMÁNOS ARGUMÉNTUM.
• 491-509: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI AD CORÍNTHIOS PRIMA.
• 509-520: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI AD CORÍNTHIOS SECÚNDA.
• 521-527: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI AD GÁLATAS. • 528-534: EPÍS-
TOLA B. PAULI APÓSTOLI AD EPHÉSIOS. • 534-538: EPÍSTOLA B. PAULI
APÓSTOLI AD PHILIPPÉNSES. • 538-542: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI
AD COLOSSÉNSES. • 542-545: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI AD THESSA-
LONICÉNSES PRIMA. • 546-548: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI AD
THESSALONICÉNSES SECÚNDA. • 548-553: EPÍSTOLA B. PAULI APÓS-
TOLI AD TIMÓTHEUM PRIMA. • 553-556: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI
AD TIMÓTHEUM SECÚNDA. • 557-559: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI
AD TITUM. • 559-560: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI AD PHILÉMONEM.
• 560-575: EPÍSTOLA B. PAULI APÓSTOLI AD HEBRÁEOS. • 576-581: EPÍS-
TOLA CATHÓLICA BEATI IACÓBI APÓSTOLI. • 582-586: EPÍSTOLA B.
PETRI APÓSTOLI PRIMA. • 587-590: EPÍSTOLA B. PETRI APÓSTOLI
SECÚNDA. • 591-596: EPÍSTOLA B. IOÁNNIS APÓSTOLI PRIMA. • 596-597:
EPÍSTOLA B. IOÁNNIS APÓSTOLI SECÚNDA. • 597: EPÍSTOLA B. IOÁNNIS
APÓSTOLI TÉRTIA. • 598-600: EPÍSTOLA CATHÓLICA B. IUDÆ APÓS-
TOLI. • 600-624: APOCALÝPSIS B. IOÁNNIS APÓSTOLI. • 625: ORATIO
MANASSÆ, NEC NON LIBRI DUO, QUI SUB LIBRI TERTII & QUARTII
Esdræ nomine circumferuntur, hoc in loco, extra scilicet seriem Canonicorum
Librorum, quos sancta Tridentina Synodus suscepit, & pro Canonicis suscipiendos
decrevit, depositi sunt, ne prorsus interirent, quippe qui à nonnullis sanctus Patribus
interdum citantur, & in aliquibus Bibliis Latinis tam manuscriptis quàm impressis
reperiuntur. ORATIO MANASSÆ REGIS IUDA, CUM CAPTUS TENERETUR
IN BABYLONE. • 625-632: LIBER ESDRÆ TERTIUS. 633-645: LIBER ESDRÆ
QUARTUS.

[*Finales*] • 646-649: INDEX EPISTOLARUM ET EVANGELIORUM,
QUÆ È VETERI ET NOVO TESTAMENTO ESCERPTA, In Ecclesia Dominicis

& aliis festis diebus leguntur, iuxta Missalis reformationem ex decreto Sancto-Sacti Concilij Tridentini restituti, Pij V. Pont. Max. iussu editi, & Clem. VIII. auctoritate recogniti. •650-652: INDEX TESTIMONIORUM A CHRISTO ET APOSTOLIS IN NOVO TESTAMENTO CITATORUM EX VETERI. •653-655: HEBRAICORUM, CHALDÆORUM, GRÆCORUM NOMINUM INTERPRETATIO. •656-681: INDEX BIBLICUS, Qui res eas, DE QUIBUS IN SACRIS BIBLIIS AGITUR, Ad certa capita, alphabeti ordine digesta, revocatas summâ brevitate completitur. •682-717: INDEX GEOGRAPHICUS QUI Situs & nomina locorum in Scripturis Sacris occurrentium complectitur; ex Eusebio, Sancto Hieronymo, & quibusdam Geographis recentioribus excerptus. •718: EPITOME DISSERTATIONIS DE ANTIQUIS TERRÆ PROMISSÆ FINIBUS AUCTORE ABBATE PEZRONIO. •719-764: TABULÆ CHRONOLOGIÆ SACRÆ VETERIS AC NOVI TESTAMENTI. •765-771: BREVIARIUM TOTIUS CHRONOLOGIÆ SACRÆ In quatuor annorum millia distributum. *Col. FINIS*⁶². MATRITI TYPIS IOACHIMI DE IBARRA. ANNO M.DCC.LXVII.

14. *Sancti Beati presbyteri Hispani Liebanensis in Apocalypsin commentaria, opera et studio Henrici Florez, Matriti, 1770.*

21 x 15 cm.

Volumen encuadrado en pasta. En el lomo se encuentran el título abreviado y el tejuelo con la sign.: 2^a/ IX-D-13. También está el tejuelo con la sign. en el interior de la cubierta. Notas marginales y a pie de página impresas. Índice a dos columnas. Texto en latín y griego.

[Portada] SANCTI BEATI, | PRESBYTERI HISPANI LIEBANENSIS, | IN APOCALYPSIN, | AC PLURIMAS UTRIUSQUE FOEDERIS PAGINAS | COMMENTARIA | Ex veteribus, annonulisque desideratis Patribus, | mille retrò annis collecta, nunc primùn edita. | OPERA ET STUDIO | R. P. DOCT. HENRICI FLOREZ, | in Academia Complutensi Cathedræ Divi Thomæ quondam | moderatoris, & in suo Augustiniano Ordine Hispaniarum | & novi Orbis Exassistentis. | (Grabado) | MATRITI MDCCCLXX. | (Filete) | Apud JOACHIM IBARRA, Catholicæ Majestatis Typographum. | (Filete) | Cum Superiorum facultate.

[Preliminares] •III-XLVIII: HENRICUS FLOREZ AUGUSTINUANUS LECTORI. *Inc.* Egregius quem tibi sisto in Apocalypsin [...] Des. [...] adhuc est in Biblioteca Toletana Ecclesia⁶³.

[Texto]⁶⁴ •1-35: IN APOCALIPSIN B. JOANNIS APOSTOLI COMMENTARIA (Operis nuncupatio ad Etherium) *Inc.* EA quæ diversis temporibus in

⁶² Debajo un grabado.

⁶³ Nota ms.: «Aliud in uclensi conventu».

⁶⁴ Normalmente cada parte consta de diferentes capítulos.

Veteris Testamenti [...] *Des.* [...] neque dolor. Quæ prima fuerunt, abierunt. •36-84: INCIPIT TRACTATUS DE APOCALYPSI JOANNIS in explanatione sua à multis doctoribus, & probatissimis viris illustribus, diverso quidem stylo, sed non diversa fide interpretata: ubi de Christio, & Ecclesia; de Antichristo, & ejus signis plenissimè cognoscas. *Inc.* PROLOGUS. BIformen Divinæ Legis Historiam [...] *Des.* [...] Liber primus in explanatione Apocalypsis Joannis Apostoli. •84-138: INCIPIT PROLOGUS LIBRI SECUNDI DE ECCLESIA ET SYNAGOGA. QUID CUJUS PROPRIE DICANTUR, & quis in qua habitator esse dignoscatur, plenissimè lector agnoscas. *Inc.* Ecclesia græcum est, quod in Latinum [...] *Des.* [...] nullus ambigit.» Aug. De Civ. Lib. 20. cap. 19. •139-230: INCIPIT LIBER SECUNDUS DE SEPTEM ECCLESIIS. Liber hic continet quatuor animalia, & quatuor equos, & animas interfectorum, & quatuor ventos, & duodena milia. *Inc.* «Angelo Ephesi Ecclesiæ scribe [...] *Des.* [...] ante conspectum Di Patris Omnipotentis esse possimus. •230-291: INCIPIT LIBER TERTIUS, recapitulata Christi nativitate, eadem aliter dicturus. *Inc.* Post completum septenarium Ecclesiæ [...] *Des.* [...] ut diximus. Explicit liber tertius. •292-357: INCIPIT LIBER QUARTUS DE SEPTEM SIGILLIS. *Inc.* «ET vidi cum aperuisset Agnus unum ex septem sigillis [...] *Des.* [...] passione eadem aliter dicturus. Explicit liber quartus. •357-401: INCIPIT LIBER QUINTUS. *Inc.* «Et vidi septem Angelos [...] *Des.* [...] Jesu Christi eadem clarius dicturus. Explicit liber quintus. •402-451: INCIPIT LIBER SEXTUS DECEM CAPITULORUM. *Inc.* Scire autem opus est, omne hanc [...] *Des.* [...] persecutionum in Africa gesterum. Explicit liber sextus. •451-467: INCIPIT LIBER SEPTIMUS, ET HISTORIA EJUSDEM. *Inc.* «ET vidi aliud Angelum volantem [...] *Des.* [...] easdem plagas plenius dicturus. Explciit liber septimus. •467-488: INCIPIT LIBER OCTAVUS, ET HISTORIA DE PHIALIS. *Inc.* «ET audivi vocem magnam, [...] *Des.* [...] ab origine, id est, à Christi passione. Explicit liber octavus. •489-508: INCIPIT LIBER NONUS DE MULIERE MERETRICE, ET BESTIA. *Inc.* «ET venit unus ex septem Angelis [...] *Des.* [...] quæ postea vidit. Explicit liber nonus. •508-521: INCIPIT LIBER DECIMUS DE DIABOLI CIVITATE. *Inc.* «Postea vidi aliud Angelum descendenter [...] *Des.* [...] plenitudine continetur. Explicit liber decimus. •522-544: INCIPIT LIBER UNDECIMUS DE EQUO ALBO. ET RECAPITULAT A PASSIONE CHRISTI brevius. *Inc.* «ET vidi cælum apertum [...] *Des.* [...] seductor cum seductis intereat. Explicit liber XI. •544-575: INCIPIT LIBER DUODECIMUS DE DIE JUDICII ET CIVITATE JERUSALEM. *Inc.* «Et vidi thronum magnum [...] *Des.* [...] Domini nostri Jesu Christi cum omnibus. Amen. *Col.* FINIS.
[Finales] •576-581: SACRÆ SCRIPTURÆ Testimonia, de quibus præcipue sermo. •582-584: INDEX RERUM ET VERBORUM.

15. *Libri decem Hypotyposes theologicarum*, elaborati a Martino Martini, Matriti, 1771.

35 x 24 cm.

Ejemplar encuadernado en pasta. Deteriorado en sus hs. iniciales. En el lomo están el título abreviado y el tejuelo con la signatura: 1^a/ VI-A-33, que se encuentra también en el interior de la portada. Hoja de guarda mutilada, al igual que la port. en la parte derecha del grabado. Notas impresas al margen. Dos columnas. Texto en latín y griego.

[*Portada*] LIBRI DECEM | HYPOTYPOSEONI THEOLOGICARUM, SIVE REGULARUM | AD INTELLIGENDUM SCRIPTURAS DIVINAS, | IN DUAS PARTES DISTRIBUTI: | Quarum prior, quæ octo libros complectitur | LOCOS ALIQUOT COMMUNES | ad Scripturarum exactam intelligentiam spectantes | satis enucleatè tractat. | Posterior, quæ duobus voluminibus clauditur, | DUAS REGULARUM QUINQUAGENAS CONTINET, | quas non inutiles fore illis Theologis, qui Sacris Bibliorum | mysteriis initiantur, re ipsa cognosces. | SUMMA CURA AC DILIGENTIA ELABORATI, | & multurum locorum nova interpretatione, qui nonnullos hactenùs | fefellerant, insigniti à MARTINO MARTINI CANTAPETRENSI, Sacræ | Theologiae Magistro, ac Primo post trecentos annos à Salmanticensi | Academina condita, sacrorum Bibliorum in tribus linguis | Primario, ac Perpetuo interprete. | (Grabado)⁶⁵ | MATRITI, apud JOACHIM IBARRA, C.R.M. Typographum M.D.CC. LXXI. | (Filete) | Societatis Regalis Societatis Typographum, Bibliopolarumque. | (Filete) | SUPERIRUM PERMISSU.

[*Preliminares*] ▪*a2r.-[a3v.]*: TYPOGRAPHI, AC BIBLIOPOLÆ MATTENTES LECTORI S. D. *Inc.* CUM propositum nobis sit [...] *Des.* [...] rem theologicam adjuvare esse existimavimus. ▪*a4r.-b1v.*: MARTINUS MARTINI, CANTAPETRENSIS, SACRÆ THEOLOGIÆ SCRIPTURARUM IN TRIBUS LINGUIS Salmanticæ Primarus Professor, Illustrissimo, ac Reverendissimo D. Petro Pontio Legionensi, Episcopo Placentino, Salutem. *Inc.* Institutiones Theologicas, quibus viam [...] *Des.* [...] Salmantina, tertio Idus Ju. Ann. 1563 à Vir[gine] partu. ▪*b2r.-b3v.*: IN LIBROS HYPOTYPOSEON, HOC EST, EFFICTIONUM THEOLOGICARUM, AB EODEM MARTINO MARTINEZ, CANTAPETRENSI, Divinarum Scripturarum in tribus linguis Salmanticæ Primario Professore, ac Sacræ Tehologiæ Magistro editos, PROCEMIUM Ad Illustrissimum & Reverendissimum Præsulem D. PETRUS PONCIUM LEGIONENSEM, EPISCOPUM PLACENTINUM. *Inc.* CUM regularum Scripturae Divinæ sylvam [...] *Des.* [...] illarum potissimum conferunt intelligentiam, præmisero. ▪*b4r.*: INDEX AUCTORUM TAM SACRORUM, QUAM PROPHANORUM, QUI IN HIS LIBRIS CITANTUR. ▪*b4v.-c1r.*: SUMMA CAPITUM HORUM OCTO LIBRORUM HYPOTYPOSEON. ▪*c1v.*: INDEX BREVIS DUORUM POSTERIORUM LIBRORUM HARUM HYPOTIPOSEON THEOLOGICARUM, QUORUM QUILIBET REGULAS QUINQUAGINTA CONTINET, PRO RECTA SCRIPTRARUM INTELLIGENTIA ET INTERPRETATIONE. ▪*c2r.-v.*: QUÆSTIONUM QUARUMDAM INSIGNIORUM, QUÆ IN HOC OPERE, VARIIS IN LOCIS FUSÈ SUNT A NOBIS EXPLICATÆ, INDEX.

⁶⁵ Se lee en una filacteria: «Vis bene coniunctis».

[*Texto*]⁶⁶ ▪ 1-30: LIBER PRIMUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON, A MARTINO MARTINI, CANTAPETRENSI, Sacræ Theologiæ Magistro, ac Divinarum Scripturarum in tribus linguis, Salmanticæ primario Professore editus: ad Illustrissimum, & Reverendissimum D. Petrum Pontium Legionensem, Episcopum Placentinum. CAPUT PRIMUM. Quas ob causas Divinæ Scripturæ obscuræ, ac involutæ sint? *Inc.* Sicut ignorantι vim morbi, medicinæ faciendæ [...] *Des.* [Cap. XVII] [...] quæ desiderantur, huic non valeat comparavi. ▪ 31-84: LIBER SECUNDUS HYPOTYPOSEON THEOLOGICARUM, AUTHORE MARTINO MARTINI, CANTAPETRENSI, Sacræ Theologiæ Magistro, ac Divinarum Scripturarum in tribus linguis, Salmanticæ primario Interpretæ: ad Illustrissimum, & Reverendissimum D. Petrum Pontium Legionensem, Episcopum Placentinum. *Inc.* Posteaquam superiori volumine, Præsul amplissime [...] *Des.* [Cap. IV] [...] à vobis petat, inquiens: Da mihi bibere. ▪ 85-112: LIBER TERTIUS HYPOTYPOSEON, HOC EST INFORMATIONUM THEOLOGICARUM, ad amplissimum Virum D. Petrum Pontium Legionensem, Præsulem Placentinum: Martino Martini, Sacræ Theologiæ Magistro, ac Sacrorum Bibliorum Primario Salmanticæ Interpretæ Authore, incipit. CAPUT PRIMUM. De multiplici filii Dei adventu. *Inc.* Postquam difficillimam disputationem, Præsul amplissime [...] *Des.* [Annotatio] [...] divinarum Scripturarum calamum convertamus. ▪ 113-134: LIBER QUARTUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON, EODEM AUCTORE EDITUS: IN QUO DE PROPHETIA, & titulis Prophetarum, & Psalmorum agitur: ad Illustrissimum virum D. Petrum Pontium Legionensem, Episcopum Placentinum. *Inc.* Sacrarum Scripturarum cognitio tantum reliquis [...] *Des.* [Cap. III] [...] quadrent cum his ea, quæ illi tradunt. ▪ 135-161: LIBER QUINTUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON, HOC EST INFORMATIONUM THEOLOGICARUM: ad Illustrissimum, ac doctissimum virum D. Petrum Pontium Legionensem, Episcopum Placentinum: á Martino Martini Cantapetrensi, Sacræ Theologiæ Magistro, elaboratus, incipit. *Inc.* ORdo, & institutum libelli nostri [...] *Des.* [Cap. VII] [...] induvlsa, orationem nostram accommodemus. ▪ 162-200: LIBER SEXTUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON, MARTINI MARTINEZ, CANTAPETRENSI, SACRORUM Bibliorum tribus linguis Salmanticæ Professoris, ac Sacræ Theologiæ Magistri: ad Illustrissimum, & eruditissimum virum D. Petrum Pontium Legionensem, Episcopum Placentinum. PROCÆMIUM. *Inc.* Superioribus quinque libris, Præsul amplissime [...] *Des.* [Annotatio] [...] ut in illis philosopharemur ad sobrietatem. ▪ 201-229: LIBER SEPTIMUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON, AUCTORE MARTINO MARTINI CANTAPETRENSI, Sacræ Theologiæ Magistro, ac divinarum Scripturarum, in tribus linguis, Salmanticæ Primario Interpretæ: ad Illustrissimum, & Reverendissimum virum D. Petrum Pontium Legionensem,

⁶⁶ Algunos de los libros llevan su colofón precedido de los términos «Finis Libri».

Episcopum Placentinum: incipit. *Inc.* IN exponendis divinis Scripturis, Præsul illustrissime [...] *Des.* [Cap. IV] [...] Nunc ad reliqua pergamus. ▪ 230-268: LIBER OCTAVUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON, AUCTORE MARTINO MARTINI, CANTAPETRENSI, Sacræ Theologiæ Magistro, ac Sacrorum Bibliorum, in tribus linguis, Salmanticæ Primario Interpretæ: ad Illustrissimum, & Reverendissimum virum D. Petrum Pontium Legionensem, Episcopum Placentinum: incipit. *Inc.* Postquàm septem superioribus voluminibus [...] *Des.* [Cap. X] [...] anno 1563. à partu Virginis: 18. Calend. April. *Col.* Octo priorum librorum, Theologicarum Hypotyposeon, á Martino Martini, Cantapetrensi, Sacræ Theologiæ Magistro, ac sacrorum Bibliorum in tribus linguis, Salmanticæ Primario Professore, editorum finis. ▪ 269-295: LIBER NONUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON. MARTINUS MARTINI, CANTAPETRENSIS, Sacræ Theologiæ Magister, ac divinarum Scripturarum, in tribus linguis, Salmanticæ, Primarus Professor, Illustrissimo, ac Reverendissimo D. D. Petro Pontio Legionensi, Episcopo Placentino: Salutem P. D. *Inc.* Hucusque, presul Illustrissime, ordine [...] *Des.* [Regula L] [...] facta est tibi: nescisti erubescere. ▪ 296-333: LIBER DECIMUS THEOLOGICARUM HYPOTYPOSEON. MARTINUS MARTINI, CANTAPETRENSIS, Sacræ Theologiæ Magister, ac divinarum Scripturarum, in tribus linguis, Salmanticæ, Primarus Professor, Illustrissimo, ac Reverendissimo D. D. Petro Pontio Legionensi, Episcopo Placentino: Salutem P. D. *Inc.* IAM ad postremum hujus secundæ partis volumen [...] *Des.* [Conclusio operis] [...] scribunt Socrates, & Sozomenius in historiis suis. *Col.* Libri decimi, & totius operis FINIS.

[*Finales*] ▪ 334-368: INDEX PRIOR VERBA, RES, SENTENTIAS, OMNIA DENIQUE NOTATU DIGNA, quæ in his sparsim continentur in libris, ordine alphabeticò exhibens. Diphthongi iuxtà pronuntiationem communem sunt locati. PRÆTER EA AUTEM, QUÆ IN HOC INDICE NOTANTUR, multa alia invenies in Indice locorum Sacræ Scripturæ, dum de ipsis locis agitur. ▪ 369-392: INDEX POSTERIOR LOCOS SCRIPTURÆ DIVINÆ PASSIM IN TOTO OPERE ENUCLEATOS, præmonstrans, & ob oculos subjicens, iuxtà Sacrorum Librorum seriem. ADJICIENS ITIDEM JUXTA QUEMLIBET PLURA, quæ pro plena intelligentia, ac notitia eorum, desiderari poterant.

16. *Novum Jesu-Christi Testamentum*, Parisiis, 1785.

15 x 10 cm.

Volumen encuadrado en pasta. En el vº de la h. de guarda aparece el precio: “2 tostones”. En el vº de la port. se lee el nombre de los tres posibles poseedores escritos en tres líneas diferentes: Primera línea: “P. Maria Bravo de Laguna”. Segunda línea: “Es de Montesdeoca”. Tercera línea: “Lo compró Quinº. Llarena”. Al final del tomo, en h. desplegable, se encuentra: “Carte des Régions et des Lieux dont il es parlé dans le Noveau Testament. Dressée par M. Bonne de la Société Littéraire Militaire, Maitre de Mathématique. Avec proc. Du Roi ». En el lomo el título abreviado y el tejuelo con la sign., 2º/XII-G-170, que aparece también en el interior de la cubierta. Notas impresas a pie de página. Dos columnas.

[Portada] NOVUM I JESU-CHRISTI I TESTAMENTUM, Ad Exemplar Vaticanum accuratè revisum. I (Dibujo⁶⁷) I PARISIIS, I typis BARBOU, viâ Mathurinensem. I (Filete) I M.DCC.LXXXV

[Preliminares] • [III]-IV: TYPOGRAPHUS LECTORI, *Inc.* JAMDUDUM in eo toti sumus [...] *Des.* [...] dirigente illustrissimo DD. DE LISLE, fuisse incisam.

[Texto] • 1-74: SANCTUM JESU CHRISTI EVANGELIUM SECUNDUM MATTAEUM. • 75-120: EVANGELIUM SECUNDUM MARCUM. • 121-196: EVANGELIUM SECUNDUM LUCAM. • 197-252: EVANGELIUM SECUNDUM JOANNEM. • 253-324: ACTUS APOSTOLORUM. • 325-355: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD ROMANOS. • 356-384: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS PRIMA. • 385-404: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD CORINTHIOS SECUNDA. • 405-414: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD GALATAS. • 415-425: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD EPHESIOS. • 426-433: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD PHILIPPENSES. • 434-441: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD COLOSSENSES. • 442-448: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES PRIMA. • 449-452: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD THESSALONICENSES SECUNDA. • 453-461: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM PRIMA. • 462-467: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD TIMOTHEUM SECUNDA. • 468-471: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD PHILEMONEM. • 474-496: EPISTOLA BEATI PAULI APOSTOLI AD HEBRAEOS. • 497-504: EPISTOLA CATHOLICA BEATI JACOBI APOSTOLI. • 505-513: EPISTOLA BEATI PETRI APOSTOLI PRIMA. • 514-519: EPISTOLA BEATI PETRI APOSTOLI SECUNDA. • 520-527: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI PRIMA. • 528: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI SECUNDA. • 529: EPISTOLA BEATI JOANNIS APOSTOLI TERTIA. • 530-531: EPISTOLA CATHOLICA BEATI JUDÆ APOSTOLI. • 532-565: APOCALYPsis BEATI JOANNIS APOSTOLI.

[Finales] • 566-567: CHRONOLOGIA NOVI TESTAMENTI. • 568-572: INDEX GEOGRAPHICUS Regionum & locorum in novo Testamento memorabilium.

RECIBIDO: agosto 2019; ACEPTADO: octubre 2019.

REFERENCIAS BIBLIOGRÁFICAS

ÁLVAREZ DELGADO, J. (1963-1964): «Las Biblias de la Universidad de La Laguna», *Revista de Historia Canaria* 141-148: 86-87.

⁶⁷ En una filacteria aparece: “ET FRUCTU ET FOLIIS”.

- ARTILES, J. (1965): «El convento de Nuestra Señora de las Nieves de Agüimes», *El Museo Canario* 26: 131-138.
- AZNAR VALLEJO, E. (1992): *La integración de las Islas Canarias en la Corona de Castilla (1478-1526)*, Ediciones del Cabildo Insular, Las Palmas de Gran Canaria.
- BETANCOR PÉREZ, F. (2012): «El Archivo de El Museo Canario: normalización y difusión web de los fondos y colecciones privados», en J. GONZÁLEZ CACHAFEIRO (coord.), *5ª Jornadas Archivando los archivos privados*, Fundación Sierra-Pambley, León, pp. 117-124.
- CABALLERO MUJICA, F. (1992): *Canarias hacia Castilla*, Ediciones de la Caja Insular de Ahorros de Canarias, Las Palmas de Gran Canaria, 2 vols.
- CHEVALIER, M. (1976): *Lectura y lectores en la España del siglo XVI y XVII*, Turner, Madrid.
- ESCOLAR, H. (1988): *Historia del libro*, Ediciones Pirámide, Madrid,
- FERNÁNDEZ DE BETHENCOURT, F. (1952-1967): *Nobiliario de Canarias*, J. Régulo Editor, La Laguna de Tenerife, 4 tomos.
- GIL FERNÁNDEZ, L. (1981): *Panorama social del humanismo español (1500-1800)*, Editorial Alhambra, Madrid.
- GONZÁLEZ ANTÓN, F. J. - MARTÍNEZ DE CARVAJAL, M. I. (1992): «El libro antiguo en Canarias», en P. M. CÁTEDRA. M. L. LÓPEZ-VIDRIERO (coord.), *El libro antiguo español: actas del Segundo Coloquio Internacional*, Salamanca, Ediciones de la Universidad de Salamanca, pp. 241-246.
- HERNÁNDEZ SOCORRO, M.ª R. (1988-1991): «Los inicios del Museo Canario y la incorporación de colecciones particulares en sus primeros momentos (1879-80)», *El Museo Canario* 48: 45-58.
- INFANTES FLORIDO, J. A. (1981): *Crisis religiosa e Ilustración. Un horizonte desde la biblioteca de Tavira: ventanal sobre la Iglesia del siglo XVIII*, El Museo Canario, Las Palmas de Gran Canaria.
- LOBO CABRERA, M. (1982): «Libros y lectores en Canarias en el siglo XVI», *Anuario de Estudios Atlánticos* 28: 643-702.
- LOBO CABRERA, M. (1997): «El libro y la lectura en Canarias en la Edad Moderna», *Studia histórica. Historia moderna* 16: 155-176.
- LOBO CABRERA, M. - REGUEIRA BENÍTEZ, L. (2000): «El oidor de la audiencia de Canarias don Álvaro Gil de la Sierpe y su librería», *Anuario de Estudios Atlánticos* 46: 97-144.
- LUXÁN MELÉNDEZ, S. DE - HERNÁNDEZ SOCORRO, M.ª DE LOS R. (2005): *El mundo del libro en Canarias*, Las Palmas de Gran Canaria: Ediciones del Cabildo de Gran Canaria.
- MARTÍNEZ, M. G. (1964): *Catálogo de Biblia de la Biblioteca Universitaria*, Secretariado de Publicaciones de la Universidad de La Laguna, La Laguna.
- MATEO RIPOLL, V. (2000): «Literatura bíblica del siglo de Oro en un seminario de la Ilustración», *Hispania Sacra* 52: 327-342.
- MILLARES CARLO, A. (1975): *Descripción y estudio de los impresos de los siglos XV y XVI existentes en la Biblioteca de El Museo Canario*, Ediciones de El Museo Canario, Las Palmas de Gran Canaria.
- MILLARES CARLO, A. (1988): *Introducción a la historia del libro y de las bibliotecas*, Fondo de Cultura Económica, México.
- REYES GÓMEZ, F. DE LOS (2010): «La estructura formal del libro antiguo español», *Paratesto* 7: 9-59.
- SALAS SALGADO, F. (2007): «Libros clásicos en algunas bibliotecas del Renacimiento en Canarias», *Calamus renascens: Revista de humanismo y tradición clásica* 8: 221-246.
- SÁNCHEZ MAIRENA, A. (2013): «La Biblia en los Archivos, Bibliotecas y Museos civiles y Eclesiásticos de España. Localización, acceso y tipologías», *Memoria Ecclesiae* 38: 21-68.

SCHLUETER CABALLERO, P. (2017): «De libros y librerías en Las Palmas de Gran Canaria», *Crónicas de Canarias* 13: 23-28.

VIERA Y CLAVIJO, J. DE (1982): *Noticias de la historia general de las Islas Canarias*, Introducción y notas de A. CIORANESCU, Goya ediciones, Santa Cruz de Tenerife, 2 tomos.

VIAN, G. M.^a (2005): *Filología e historia de los textos cristianos*, Ediciones Cristiandad, Madrid.



